
časopis slovenskih delavcev

Ljubljana, 31. maja 1995, št. 25, letnik 54, cena 190 SIT

»Če gre vse k vragu, kaj naj 
sindikati še počnemo 
z demokratičnimi evropskimi 
metodami,« je član predsedstva 
ZSSS Gregor Miklič dodal 
k nerazumljivo ignorantskemu 
obnašanju slovenskih poslancev 
državnega zbora.
Ustavno sodišče je namreč odreklo 
ustavnost 51. členu Zakona 
o prisilni poravnavi, stečaju in 
likvidaciji. Državnemu zboru je 
odredilo šestmesečni rok, 
v katerem bi moral sprejeti poseben 
zakon in z njim urediti pravice 
delavcev, prizadetih po omenjenem 
členu.

Rok je potekel, poslanci pa nič!
O tej sramoti pišemo na 3. strani 
DE

TELA
Kraja stoletja kliče ludizem

ŠIPAD
Konflikt se stopnjuje

DRŽAVNI ZBOR MINIRA PRAVNO
DRŽAVO

TE, sreda 14M
Funkcionarji Svobodnih sindikatov so končali 
dvodnevni delovni posvet v izobraževalnem centru 
v Radovljici.

Na njem so se najprej pogovarjali o svojem delu v zvezi 
s soupravljanjem. Dalje so govorili o stopnjevanju 
pritiska na vlado in druge dejavnike, ki zavlačujejo 
z reševanjem gospodarstva in dopuščajo propadanje 
podjetij, zlasti izvozno usmerjenih. Skei je za prihodnji

teden že sklical konferenco, na kateri bo več kot sto 
udeležencev zahtevalo takojšnje ukrepe. Prihodnji 
teden je pričakovati tudi večja zborovanja v podporo 
kmetijskim in drugim podjetjem, ki jih izvajanje 
zakona o denacionalizaciji lahko zelo oškoduje.

Na posvetu so tudi nadaljevali razpravo o notranji 
organiziranosti in finančnem poslovanju Svobodnih 
sindikatov. Organizacijski akt bo, kot vse 
kaže, kmalu zrel za sprejem. Razprave o članarini in 
njeni porabi pa se bodo nadaljevale. Obstajajo zelo 
resni predlogi o novih ugodnostih za članstvo.
Svobodni sindikati bodo za svoje članstvo organizirali 
nezgodno zavarovanje, napolnili bodo stavkovne 
solidarnostne sklade in okrepili delavsko hranilnico.

DRŽAVNI
ZBOR,

DRŽAVNI
SVET,

ZAKON,
VETO...

dr. IVAN KRISTAN
v intervjuju 

za Panoramo

ZA MLADE BREZ 
RAZUMEVANJA

Ustavno sodišče o zakonu 
o denacionalizaciji

PRAVNI SEGEDIN



0 31. maja 1995 DKUGA PLAT
Bes kot dejavnik 
varnosti v prometu

Piše: Ciril Brajer

Izlet na Hrvaško, pa naj je še tako 
kratek in čeprav seže le do bližnje Istre, 
mi je vsakič priložnost za razmislek. 
Vrag bi vedel, zakaj je pravzaprav čisto 
običajna pot lahko tako asociativna.

No, končno le vodi v drugo državo, v katero si pred zlomom 
bivše skupne države toliko let potoval kot v svojo. Verjetno 
me tudi zato meja v Istri še vedno »rukne«. Tako neživljenj
ska se zdi.

Še se mi zgodi, da pozabim, da tam čez moji čeki ne veljajo 
nič. In kako debelo te pogleda natakar, ko potegneš iz žepa 
čeke Ljubljanske banke. Včasih se kdo zareži, kdo pa tudi 
pobesni, da gre za provokacijo. Toda to sodi med počitniške 
anekdotice. Če bi takšne zbegane občutke preveč premleval, 
bi tudi doma hitro padla tista o jugonostalgiji, ki tako hitro 
prileti in se prime kot najhujša psovka.

Zato pa nekaj več o poti v tiste daljne, tuje kraje v hrvaški 
Istri. Ne vodi namreč le čez eno mejo.

Prva meja je pravzaprav že cestninska postaja strumne 
DARS pri Brezovici - če si Ljubljančan, seveda. Če te pot 
pripelje iz Maribora, si dve tovrstni meji že prečkal. Verjetno 
si se na obeh vsaj malce zadržal, vsaj toliko, da si imel čas 
opsovati bedake, če ne kar kriminalce, ki ti kradejo čas, 
gorivo, te silijo onesnaževati okolje, in kar je najhujše, ki ti 
že s plačilom cestnine, ki običajno velja za avtocesto, zbudijo 
lažen občutek varnosti.

Preostra izraza za takšno početje? Komaj! Kako le bi, etika 
javne besede gor ali dol, še lahko rekel zločinskemu početju 
lažnega zbujana varnega občutka. Dokaz so žrtve prav na 
tem delu ceste, ki že dosegajo raven katastrofe.

Saj res, iz Ljubljane. V petek popoldne, ko še ni turistične 
sezone. Prva postaja že omenjena cestnina, vmes dvakrat 
zastoj zaradi zoženega cestišča in potem spet postaja, ki 
poleg čakanja in živcev kajpalostane po Arharju trdne in po 
Drnovšku nevtralne valute.

Koliko mej je že? Sledijo nekakšne podmeje. V tolarjih 
šteto so zastonj, v času in jezi pa ne. Policisti te preusmerjajo 
proti Sežani, od tam nazaj v Divačo in kolone so neizmerne. 
Debela ura več.

Končno prava meja. Državna! To se mora seveda videti. 
Poslopja, semaforji, zapornice in vse, kar pač dekorira pravo 
državnost.

Najprej se ustaviš pri cariniku. Ta je še v redu, malce 
pokramlja in povpraša, kar sodi k službi. Potem do policista. 
Ta je že iz druge zgodbe. Vzvišeno ždi v svoji kletki, na 
varnem pred meteorološkimi vplivi in izpušnimi plini. Temu 
primemo se vede. Topo bulji vate izza okenca, se leno stegne 
po potnih listinah, ki mu jih položiš na poličko, in jih potem 
lista, lista...

Kaj bi jih ne, saj ni kolon. Čakalna doba je komaj od pet do 
deset minut in potne listine so že stvar, ki je vredna temelji
tega študija. Če si od Ljubljane do meje namesto poldruge 
ure vame vožnje porabil več kot enkrat več, boš že potrpel še 
teh nekaj minut.

Skokec do hrvaške meje - zakaj meji nista skupaj in 
postopek poenoten, je gotovo stvar razčlembe, vredne naj
manj generalštabov. Hrvati so vsaj toliko uvidevni, da stojita 
zunaj tako carinik kot policist in vse skupaj gre le malo 
hitreje. Potem še nekaj vožnje in lahko si oddahneš v senci 
pod palmo. Tam v miru razmisliš, kdo bi, prispodobično, 
sodil nanjo. Še malo namreč, pa boš moral nazaj. Spet čez 
meje in podmeje, spet z vsaj dvakrat toliko časa, kot bi bilo 
normalno, spet ogrožen od lastnih živcev in od besa soudele
žencev naše modre ureditve »čimveč takšnih in drugačnih 
meja«.

Kar vidiš, kako se na palmi guga naš policijski minister 
Šter in razglablja, kako bo nov prometni zakon z ostrejšimi 
kaznimi preprečil cestno morijo. Ob njem se guga Rupel, 
državni poslanec ali ljubljanski župan ali kaj je že, in vrešči, 
da je le višja cena bencina pravšnja varnostna poteza.

Kaj pa občutek voznika, ki na tako kratki poti naleti na 
toliko ovir, ki jih postavlja le bedarija, da se mu žvižga tako 
kazen kot cena, in na plin pritisne enostavno v besu!?
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Izjava za javnost
Neodvisni sindikat delavcev 

ljubljanske univerze podpira opo
zorilno stavko v osnovnih in sred- 

* njih šolah ter dijaških domovih, ki 
jo je za 31. maj 1995 napovedal 
ljubljanski območni odbor Sindi
kata vzgoje, izobraževanja in zna
nosti Slovenije.

Strinjamo se s popolnoma upra
vičeno zahtevo SVIZ-a po pribli
ževanju najnižje plače v negospo
darstvu najnižji plači v gospodar
stvu, saj je gmotni položaj vseh 
zaposlenih na Univerzi v Ljub
ljani samo navidezno zadovoljivo 
urejen - po sprejemu pravilnika 
o napredovanju na delovnem me
stu so lahko s plačami manj neza
dovoljni le redni profesorji -, vsi 
pa ugotavljamo, da vlada in vla
dajoče stranke še kar naprej niso 
pripravljene primemo ovrednotiti 
tistih področij v družbi, ki ustvar
jajo nova vedenja in znanja, in jim 
omogočiti sproščen in ustvarjalen 
razvoj - s tem pa tudi mladi dr
žavi Sloveniji.

Dr. Tomaž Sajovic, 
predsednik

Neodvisnega sindikata delavcev 
ljubljanske univerze

Zakaj molk notranjega 
ministrstva?

Zadnej čase smo prebrali več 
grdih besed na račun ravnanja 
ljubljanskih policistov na predve
čer osrednje proslave na Trgu re
publike. Nisem zasledil, da bi se 
kdo postavil na drugačno stališče, 
kot so ga posredovale s posegom 
prizadete osebe. Zato naj povem 
nekaj misli kot povsem neprizadet 
državljan.

Ob podstavku, kjer od 26. junija 
1991 plapola nova slovenska za
stava, in v neposredni bližini prav 
tedaj zasajene lipe so pristaši An- 
tikomunistične legije več dni pri
žigali sveče in razporedili stojala 
z imeni krajev, kjer so domnevna 
vojna in povojna grobišča. Zakri
vili so jih okupatorji in zmago
valci. Motilo me je le to, da tam ni 
bilo imen krajev, kjer so Slovenci 
mučili in pobijali domačine, ki so 
»zakrivili« le to, da so se pod 
rdečo zvezdo borili z okupator- 

, jem. Pošteno bi bilo, da bi tam 
neprizadeti meščan prebral tudi 
take napise. Ker tega ni bilo, je 
težko govoriti o spravni naravna
nosti njihovega početja.

Prav na istem trgu so omenjeno 
soboto tekle priprave na osrednjo ■ 
slovesnost ob polstoletnici zmage 
nad fašizmom in nacizmom. Šlo je 
za državno proslavo, ki mora že 
po svojem bistvu preseči strankar
ske ali legijske poglede. Zato ni 
mesta, da se na istem kraju ob 
istem času srečata dve precej ra
zlični stvari. Tega ne bi dovolili 
niti v Zahodni Evropi, ki jo šte
jemo za zgled demokracije. Ra
zlični prireditvi pa lahko pote
kata ob istem času na različnih 
krajih. Vmes se navadno postavi 
policija, ki poskrbi, da ne bi prišlo 
do sporov ali spopadov med ude
leženci strankarsko, ideološko ali 
politično različnih manifestacij.

V Ljubljani očitno ni bilo moč 
doseči take delitve prostora, zato 
je ostala le ena možnost: očistiti 
prostor okoli droga z državno za
stavo. Naloga je pripadla polici
stom in komunalcem. Taka odlo
čitev je bila upravičena in zako
nita. Iz pisem prizadetih je raz
vidno, da je šlo za pasivno upira
nje ukazu policistov, da bi tam 
zbrani državljani mimo odšli 
proč. Veljavno navodilo o uporabi 
prisilnih sredstev povsem jasno 
določa, da se telesna sila lahko 
uporabi ob pasivnem upiranju, iz
jemoma pa tudi gumijevka. Ko
munalni delavci so svoje delo
- odvoz sveč in drugih predmetov
- opravili tako, kot znajo. Ver
jetno bi ravnali drugače, če bi do
bili ustrezne napotke. Kaj s tem 
mislim? Če bi člani Antikomuni- 
stične legije izrazili, da želijo pre
peljati predmete na drug kraj, re
cimo k lipi sprave na Žalah, bi 
komunalci verjetno to storili sami 
ali pri tem pomagali. Iz spoštova
nja do spomina na mrtve. Ker pa

je prišlo med organizatorji in ko
munalci do kratkega stika, tega 
spoštovanja ni bilo in ga ni moglo 
biti. Prav v tem vidim glavno ne
taktnost celotnega dogajanja tisto 
soboto, 13. maja letos zvečer na
sproti slovenskega parlamenta.

Zanimivo je, da se ob tem do
godku ni oglasil uradni predstav
nik notranjega ministrstva. Ali je 
morda v škripcih, saj so policisti 
ukrepali proti osebam, ki so blizu 
Slovenskim krščanskim demokra
tom? Tudi če je ta domneva točna, 
se mi zdi nepošteno, da se ni nihče 
od vodstva ministrstva postavil 
v bran pravilnega in zakonitega 
ravnanja policijske postaje Ljub
ljana Center. Ali ni tak molk voda 
na mlin neodločnosti fantov v mo
drem?

Pavle Čelik

Blagovna znamka Iskra še 
vedno predmet pravnega 
spora

V zvezi s sodbo Vrhovnega so
dišča Republike Slovenije glede 
lastništva blagovne znamke Iskra 
se v medijih in javnosti pojavljajo 
neustrezne interpretacije nedavne 
razsodbe. To velja predvsem za di
rektorja podjetja Iskra Emeco, ki 
se hkrati pojavlja tudi v vlogi 
predsednika nekakšnega samo
zvanega koordinacijskega odbora 
»Združenja za sonosilstvo bla
govne znamke Iskra«. Te navedbe 
pa seveda v nobenem pogledu ne 
odražajo dejanskega stanja glede 
nosilstva blagovne znamke Iskra.

S pogodbo o organiziranju Iskre 
Holdinga, d. d. so decembra 1989 
namreč podpisane članice ta
kratne SOZD Iskra sklenile, da se 
SOZD Iskra in DSSS SOZD Iskra 
preoblikujeta v Iskro Holding. Na 
osnovi te pogodbe je bila pravica 
registracije treh (!) oblik blagov
nih znamk Iskra prenesena na Is
kro Holding. Sklep Vrhovnega so
dišča se nanaša le na eno od teh 
treh oblik! Sodbe VS zato nikakor 
ni možno razumeti tako, kot jo 
brez upoštevanja pravnih načel že 
vnaprej prejudicira direktor Iskre 
Emeco. S sklepom sodišča namreč 
niti Iskra Emeco niti katerakoli 
druga družba iz skupine Iskre ni 
bila določena za (so)nosilca bla
govne zmamke Iskra! Iskra Hol
ding je uporabil izredno pravno 
sredstvo in preko svojih odvetni
kov že vložil zahtevo za obnovo 
postopka, o čemer bo sodišče 
kmalu odločalo. Po končanem po
stopku bomo javnost seznanili 
z dokončnimi dejstvi.

Iskra Holding zato še naprej 
ostaja edini nosilec vseh oblik bla
govnih znamk Iskre doma in v tu
jini z vsemi pripadajočimi pravi
cami, katerega bistvo je odplačna 
uporaba blagovne znamke Iskra 
z namenom skupnega in sinergič- 
nega izvajanja promocijskih ak
tivnosti doma in v tujini ter zago
tavljanja nadzora za ustrezno ka
kovost izdelkov, ki nosijo ime Is
kre. S temi sredstvi se zagotavlja 
vzdrževanje registracij zadevnih 
blagovnih znamk povsod po svetu 
in vodenje postopkov za prepreče
vanje kršitev s strani tretjih oseb. 
Slednja dejstva skušajo nekateri 
vztrajno ignorirati z manipula
cijo, da gre za nekakšne visoke 
odškodnine, ki jih Iskra Holding 
terja od podjetij in uporablja za 
drugačne namene.

Zaradi vsega naštetega tudi na
daljujemo pravdni postopek. 
V nobenem primeru ne bo in ne 
more biti (so)nosilec blagovne 
znamke Iskra samozvano »Zdru
ženje za sonosilstvo blagovne 
znamke Iskra«, ki ni pravna 
oseba, nenazadnje pa ga sestav
ljajo tudi družbe, ki nimajo 
pravne' kontinuitete iz bivšega 
SOZD Iskra. Pristajanje na tako 
»samopostrežbo« bi namreč pome
nilo popolno razvrednotenje ene 
redkih v svetu priznanih sloven
skih blagovnih znamk.

Večkrat smo opozarjali, da že 
enostranska medijska aktivnost 
škodljivo vpliva na tržne pozicije 
družb iz skupine Iskra. Zlasti 
v tujini pozorno spremljajo od
večno medijsko spopadanje glede 
blagovne znamke Iskra in v po
slovnih odnosih to spretno izko
riščajo. Zato je Iskra Holding že 
pred časom sklenil, da se bo na
čelno vzdrževal medijske aktivno
sti v korist družbam, ki uporab
ljajo blagovne znamke Iskre.

Žal nekateri stari iskraši, obre
menjeni s preteklostjo, tega ne 
zmorejo ali ne znajo preseči. Na
sprotujejo namreč nastajanju no-

Spoštovani!

Redno berem vaš časopis, četudi 
sem že upokojenka. Sposojam si 
ga pri znancu. Tematika, ki jo ob
javljate, se mi zdi izredno zani
miva.

To pismo pa vam pišem zato,

ker sem zelo navdušena nad kari
katurami avtorice »Alenke«. Pod 
istim imenom sem že videla, žal se 
ne morem spomniti kje, zares lepe 
ilustracije.

Vljudno vas prosim, da Alenki 
posredujete moje iskrene čestitke. 
Želim tudi, da bi v DE večkrat 
objavljali njene karikature. Ve
sela bi bila, seveda če je to do
pustno, da mi sporočite njen polni 
naslov.

V prepričanju, da boste ustregli 
moji želji, vas najlepše pozdrav
ljam.

Milica Harisch, 
Jakčeva 8 Ljubljana

vega koncema Iskra, ki s preno
som kapitala iz podjetij Iskre na 
sedanjo Iskro Holding postaja po
slovno uspešen sistem. Zato je ne
dopustno in poslovno škodljivo, 
da se polemike v javnosti odvijajo 
na škodo tistih družb, ki v uporabi 
že uveljavljene blagovne znamke 
Iskra tudi v prihodnje vidijo 
boljše tržne možnosti.

Dušan Šešok, 
predsednik uprave 

Iskre Holdinga, d. d.

Razbremenitev izvoznikov
Glede na zadnje odmeve v jav

nosti o nesoglasjih med Vlado Re
publike Slovenije in Banko Slove
nije zaradi tečajne politike je po
trebno dodatno pojasniti in po
udariti nekatera stališča Vlade.

Pri interpretaciji vsebine nev
tralne tečajne politike je nujno 
omeniti del socialnega spora
zuma, ki se dotika tečajne poli
tike. V točki 4.7 socialnega spora
zuma je navedeno, da so vsi part
nerji soglasni, da Banka Slovenije 
vodi nevtralno tečajno politiko 
v skladu s svojimi instrumenti, da 
bo Vlada Republike Slovenije 
z ukrepi, ki so ji na razpolago, 
pomagala premoščati kratko
ročne posledice gibanja tečaja to
larja. Iz tega izhaja, da ni bil na
men partnerjev sporazuma poseči 
v avtonomijo Banke Slovenije, 
pač pa poudariti potrebo po koor
dinaciji ukrepov Vlade in Banke 
Slovenije v delih ekonomske poli
tike, kjer ima njuno delovanje 
stične točke. Poleg vplivanja na 
gibanje inflacije je to tudi tečajna 
politika. Ob tem Vlada Republike 
Slovenije vsekakor nima namena 
odstopati od protiinflacijske poli
tike, s svojo oceno tečajne politike 
banke Slovenije pa tudi nima 
v mislih devalvacije tolarja.

Omenjeno trditev Vlada RS ute
meljuje s tem, da pripravlja in že 
izvaja ukrepe v smeri stroškovne 
razbremenitve izvoznikov, kar 
sodi v področje davčne politike in 
je v izključni pristojnosti vlade. 
Kot najpomembnejši ukrep na 
tem področju bo Vlada v kratkem 
predlagala zakon, ki bo izvoznike 
oprostil plačila nekaterih davkov 
in prispevkov. Takšen ukrep je 
v skladu s pretežnimi strokovnimi 
mnenji, skladen pa je tudi s sta
lišči Banke Slovenije o preveliki 
javni porabi. Hkrati pa bo Vlada 
RS še intenzivirala delovanje Slo
venske izvozne družbe pri krediti
ranju izvoznih poslov.

Dejanske težave izvoznega go
spodarstva se kažejo tudi v giba
nju industrijske proizvodnje v le
tošnjem letu, kar potrjuje potreb
nost predlaganih ukrepov. Ne 
glede na to pa Vlada meni, daje za 
dokončno oceno letošnjega giba
nja industrijske proizvodnje še 
prezgodaj. Nekateri komentatorji 
so namreč izolirali aprilski poda
tek, ki je v primerjavi s prejšnjim 
mesecem res nižji, vendar zaradi 
manjšega števila delovnih dni ni 
neposredno primerljiv. Leta 1994 
je bilo v mesecu aprilu 19 delov
nih dni, medtem ko je bilo aprila 
1995 delovnih dni manj, kar je 
letošnjo industrijsko proizvodnjo 
znižalo za 5 odstotkov. To je pov
zročilo statistično znižanje ka
zalca gospodarske rasti za 1,4 od
stotka, ob enakem številu dni pa 
bi beležili porast proizvodnje. Po
leg tega pa podatek o impulziv
nem trendu za letošnji april vklju
čuje 28. april kot delovni dan, 
mnoga podjetja pa ta dan niso po
slovala, zato tudi ta podatek ne 
izraža dejanskega stanja. Real
nejšo oceno nedvomno daje poda
tek o rasti industrijske proizvod
nje z enakim obdobjem lanskega 
leta, ki kaže na 6,9-odstotno rast.

Očitki Vladi, da zamuja s spre
jemanjem ukrepov za izboljšanje 
položaja izvoznikov, se očitno ne 
skladajo s pogosto izraženimi

mnenji, da želi Vlada na račun 
položaja izvoznikov pridobivati 
politične točke. Treba je pouda
riti, da je temeljni cilj Vlade ohra
niti doseženo raven gospodarske 
aktivnosti, vendar ne na račun 
višje inflacije in destabilizacije to
larja. Ukrepi in predlogi Vlade to
rej izhajajo iz ugotovitev realnih 
dogajanj v gospodarstvu in ne iz 
političnih nagibov. Podobne 
ukrepe sprejemajo v zadnjem času 
tudi v drugih razvitih državah ob 
podobnih gibanjih.

Sporočilo za javnost
Dr. Janez Drnovšek, predsednik 

Vlade Republike Slovenije, se je 
26. maja sestal z guvernerjem 
Banke Slovenije dr. Francetom 
Arharjem.

Pogovarjala sta se o aktualnih 
vprašanjih monetarne politike, 
gospodarskih gibanj in problema- i 
tike slovenskih izvoznikov.

Izrazila sta podobne poglede na 
potrebo po nadaljnjem zaustavlja
nju inflacije in vodenju ustrezne 
tečajne politike.

Ob tem bosta tako Vlada RS kot 
Banka Slovenija vsaka s svojega 
področja predlagali ukrepe, ki 
bodo to zagotavljali, in tako po
skušali obdržati pozitivna gibanja 
v zvezi z gospodarsko rastjo in 
izvozom.

Monetarna in gospodarska vpra
šanja bosta razreševali čimbolj us
klajeno in učinkovito, s skupnim 
ciljem ohranjati stabilnost sloven
ske valute.

Vlada Republike Slovenije, ) 
kabinet predsednika

Ministrica za delo, družino in 
socialne zadeve Rina Klinar se je 
24. maja vrnila iz New Yorka, kjer 
se je udeležila rednega letnega za
sedanja izvršnega odbora UNI
CEFA. V času zasedanja se je se
stala z gospo Carol Bellamy, iz
vršno direktorico UNICEFA in 
njenim namestnikom gospodom 
Richardom Jollgjem.

V razgovoru sta pohvalila pri
zadevanja naše države na po
dročju uresničevanja pravic otrok 
in skrbi zanje ter dejavnosti pri 
prodaji UNICEFOVIH kartic. Po 
številu prodanih kartic je namreč 
naša država druga na svetu glede 
na število prebivalcev. Ministrica 
Klinarjeva se je s predstavnikom 
UNICEFA dogovorila za tesnejše 
sodelovanje ter vključitev naše 
države v mrežo izdelovalcev pro
izvodov za potrebe UNICEFA ter 
sodelovanje strokovnjakov, ki se 
ukvarjajo z otroki in mladostniki-

•
V ponedeljek, 29. maja, se je 

v Lizboni začela 6. konferenca 
evropskih ministrov za socialno 
varstvo z naslovom Odvisnost in 
socialno varstvo. Slovensko dele
gacijo na zasedanju vodi državna 
sekretarka v Ministrstvu za delo, 
družino in socialne zadeve Anka 
Ostrman.

Namen konference je nadalje
vati aktivnosti Sveta Evrope in 
drugih mednarodnih organizacij, 
pridobiti in izmenjati informacije 
o tem, kako posamezne evropske 
države rešujejo položaj ljudi, od
visnih od pomoči drugih, to je po
ložaj starih, invalidov in drugih 
posebnih skupin prebivalstva,, 
kakšne oblike pomoči poleg insti
tucionalnih za te skupine prebi
valstva razvijajo ali načrtujejo- 
Demografski trendi v večini 
evropskih držav namreč kažejo, 
da se prebivalstvo stara, daljša se 
pričakovana življenjska doba, to
rej narašča število zelo starih 
ljudi, s tem pa narašča tudi obseg 
problemov in stroškov v zve*1 
z odvisnostjo.

Ministrstvo za delo, družino
in socialne zadeve,
Kabinet ministrice
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KO PARLAMENT MINIRA 
PRAVNO DRŽAVO
ALI SVOBODNI SINDIKATI ŠE LAHKO Z DEMOKRATIČNIMI METODAMI OPEREJO SVOJ OBRAZ IN 
OBRAZ DRŽAVE?____________________________________________________________________________

V torek je poteklo pol leta, ki je našim vrlim poslancem še ostalo, da si umijejo vsaj delček pred delavci že 
tako zapacanega lica. Pa si ga niso! Raje so ostali umazanci, ki jim ni mar ne pravne ne socialne države, 
skratka ničesar, za kar jih je ljudstvo izvolilo. Saj tega, da se požvižgajo na delavce in da so jim njihovi 
sindikati le muha v dobro zabeljenem močniku, smo že vajeni. Da pa tako zlahka pljunejo na ustavno 
sodišče?!

Tiskovna konferenca, ki so jo svobodni sindikati 
sklicali dan prej, torej ni bila ne redna ne slučajna. 
Bila je le opozorilo dan pred iztekom šestmesečnega 
roka, ki ga je ustavno sodišče odredilo slovenskemu 
parlamentu, da lahko sprejme poseben zakon, s kate
rim bi odpravil svinjarijo, ki jo je povzročil, ko je 
sprejel zakon o prisilni poravnavi, stečaju in likvida
ciji.

Svinjarija, bedarija, barabija, malomarnost, ne
čednost, to so lahko le besedne igrice, s katerimi je 
težko opisati zločinskost ravnanja parlamentarcev. 
Tako radi pravijo, da je kritiziranje poslancev prav
zaprav napad na demokracijo, da je spotikanje ob 
njihove plače demagogija, da...

Toda ko se ta cvet slovenskega naroda poigra 
z usodo ljudi, ki jih je s svojo trmoglavo oblastnostjo 
dobesedno uničil, je še tako groba psovka premalo.

Ko je državni zbor sprejel zakon o prisilni porav
navi, stečaju in likvidaciji, je z njegovim 51. členom 
omogočil »finančno reorganizacijo« tudi na ta način, 
da delavcem preneha delovno razmerje pod istimi 
pogoji, ki veljajo za podjetje v stečaju.

Nevednost pač ne more biti izgovor, saj so svo
bodni sindikati zagnali celega vraga. Opozarjali so, 
da je ta odločba neustavna. Vse razprave v državnem 
zboru so dale temu opozorilu prav. Toda bolj so se 
poslanci strinjali s stališčem sindikatov, bolj je šo
kantno njihovo glasovanje, ki je sprejelo očitno neu
stavnost.

Svobodni sindikati so potem v državnem svetu 
izborili veto na ta zakon. Tudi to ni zaleglo in po
slanci so topoglavo vztrajali pri svoji neustavni odlo
čitvi. Sindikatom ni ostalo drugega kot sprožiti spor 
pred ustavnim sodiščem.

Ustavni sodniki so soglasno, kar se jim ne zgodi 
prav rado, dali prav sindikatom in državnemu zboru 
naložili, da mora v šestih mesecih sprejeti poseben 
zakon, s katerim bi uredili pravice delavcev, ki jim 
delovno razmerje preneha po spornem členu omenje
nega zakona.

Drugače rečeno, 51. člen Zakona o prisilni porav
navi, stečaju in likvidaciji je bil proglašen za neu
stavnega!

Ustavno sodišče je ugotovilo, da tiči neustavnost 
v tem, ker hkrati ni urejen položaj delavcev, ki zaradi 
tega člena izgubijo delo. V posameznih podjetjih jim 
namreč pod sistemom »finančne reorganizacije« pre
neha delovno razmerje, kot da bi šlo podjetje v stečaj. 
Na zavod za zaposlovanje odromajo brez odpoved
nega roka, brez odpravnin in drugih pravic, ki jim 
sicer pripadajo.

Gregor Miklič, član predsedstva, in Dušan Semo
lič, predsednik ZSSS, sta na ponedeljkovi tiskovni 
konferenci nekajkrat poudarila, da so svobodni sin
dikati na problem, ki je star skoraj pet let, opozarjali 
sproti, mnogokrat in dovolj tehtno ter argumenti
rano. Vajeni smo, da so poslanci radi gluhi na zah
teve sindikatov, pa naj so še tako utemeljene. Toda 
ko jih enkrat soglasno in nedvoumno podpre ustavno 
sodišče, je poslanska gluhost vse obsodbe vredna.

Sporni člen je, kot smo slišali na tiskovni konfe
renci, povzet iz ameriške zakonodaje in je že zato 
v naši zakonodaji popoln tujek. Celo odločitev, da bo 
nesmisel uredil poseben zakon, je bila kompromisna. 
Stečajna zakonodaja namreč ureja prav vse razen 
pravic delavcev, ki naj bi bile urejene posebej. Pa 
niso!

V šestih mesecih, ki so jih imeli poslanci za po
pravo, res ni bilo prav veliko primerov uporabe sicer 
zakonitega 51. člena, ki pa je hkrati zloraba ustave. 
Zloglasne »finančne reorganizacije« so se pOslužili 
v MTT Maribor, kjer so se na ta način znebili pri
bližno 200 delavk in delavcev. Na uporabo vzorca se, 
kot smo slišali na tiskovni konferenci, pripravljajo še 
v mariborski Tekstilni tovarni Tabor. V Ljubljani so 
bili iznajdljivi v Iskri Baterije in tudi v Dekorativni 
je podobna usoda doletela manjše število delavcev.

Sindikati opozarjajo, da skromen obseg lumparije 
ni nobena tolažba. Sefi, ki perspektivo vidijo le v od
puščanju delavcev, so pač čakali na to, kaj se bo 
zgodilo po intervenciji ustavnega sodišča. Kljub njej 
in kljub poteku roka zdaj sporna odločba velja še 
naprej.

Sindikati seveda obljubljajo, da bodo storili vse, 
da bi jo zrušili in da bi se potem za nazaj poravnale 
delavcem že storjene krivice. ,

Obljubo bo verjetno težko izpolniti. Kaj je sploh še 
moč pričakovati od državnega zbora, ki mu je 
ustavno sodišče odredilo, naj z zakonom uredi pra
vice, in to z dnem veljave zakona, po katerem delavci 
lahko frče na cesto (skozi sprednja, skozi zadnja 
vrata ali pa čez okno, če to prisilnemu upravitelju 
slučajno bolj ustreza«, je na tiskovni konferenci opi
sal Gregor Miklič.

Tudi on je opozoril na to, da so bila mnoga podjetja 
doslej zadržana prav zato, ker so zaupala sklepu 
ustavnega sodišča, in da se bodo zdaj verjetno strahu 
pred njim otresla. To pa pomeni, da se delavcem 
v njih ne obeta nič dobrega in le še zaostrili oziroma 
pomnožili se bodo štirje temeljni problemi, s kate
rimi so se sindikati že doslej spopadali:

Stečajni upravitelji ne priznavajo plač v višini 
izhodiščne plače po kolektivni pogodbi, ki jih morajo 
delavcem izplačati pred poplačilom upnikov. Delav
cem praviloma priznavajo le 80 odstotkov teh plač in 
se, da je nesmisel še večji, pri tem sklicujejo na 
kolektivno pogodbo.

Sindikati seveda vztrajajo na stoodstotnih plačah, 
a se stečajni upravitelji na njihove zahteve kajpak

mimo požvižgajo. Spori med njimi in sindikati so 
zato reden pojav, in ker sindikatom le redko uspe, se 
končajo na sodišču.

Naslednja težava sindikatov, ki v teh sporih zasto
pajo delavce, je nedopustnost podatkov. Ne zvejo, 
koliko je bilo delavcem v resnici izplačano, koliko bi 
moralo biti, kakšno razliko jim potemtakem podjetje 
še dolguje, kako je z izplačili regresov, dnevnic, stro
škov za prevoz na delo in drugimi prejemki, ki delav
cem pripadajo oziroma bi jim morali pripadati.

Vse te podatke skupaj z osebnimi evidencami prev
zamejo stečajni upravitelji in potem na njih ždijo kot 
koklja na jajcih. Ker se sindikati do njih zelo težko 
dokopljejo, imajo velike težave tudi pred sodišči, ko 
je treba terjatve delavcev pač podkrepiti.

Običajno so prav delavci največji upniki in odpor 
stečajnih upraviteljev, ki ga podpira še nerazumljivo 
ravnanje poslancev, je seveda toliko hujši.

Tudi če sindikatom nekako le uspe, da so terjatve 
delavcev priznane, ti potem ne dobijo potrdil za novo 
določene plače, ki so odmera za druge pravice, re
cimo pokojninske.

Skratka, sodišče delavcem prizna višino plače in 
s tem upravičenost do nove osnove, stečajnim upra
viteljem pa za to ni mar in nočejo izdati ustreznih 
potrdil.

Četrti problem so stečajni upravitelji sami. Postali 
so pač poseben poklic, za katerega so sicer le redki 
usposobljeni, a so zanj vsi več kot dobro plačani. 
Spet ignoriranje zakona, v katerem piše, da mora biti 
stečajni postopek hitro speljan. A preplačan gospod, 
ki posla ne obvlada, pa si je vendar napaberkoval 
vodenje kar nakaj stečajnih postopkov, gotovo ni 
zainteresiran, da bi jih hitro speljal. Bil bi ob masten 
zaslužek.

Tudi tu tiči vzrok, je svinjarijo ponazoril Gregor 
Miklič, da so v Mariboru v štirih letih sprožili 40 
stečajnih postopkov, končali pa le enega!!!

Sindikati?! Teh nečednosti kajpak ne gledajo kri
žem rok. Večkrat so že predlagali nezaupnice za 
nesposobne in zaslužkarske stečajne upravitelje, 
a žal praviloma zaman.

Dušan Semolič je le še primaknil, kako težko ra
zumljivo in vse obsodbe vredno je početje poslancev 
slovenskega parlamenta:

»Ko so zadnjič razpravljali, si imel občutek, da so 
vsi poslanci postali veliki sindikalisti. Kar je lepo! Ni

Gregor Miklič: »Pred ZSSS je enostavno vprašanje 
- če gre vse k vragu, kaj naj počnemo z demokratič
nimi evropskimi metodami?!«

pa lepo, da glasujejo drugače, kot razpravljajo, in da 
mimo pozabijo, kaj je njihova prva dolžnost - NE
SPOŠTUJEJO USTAVE, KI SO JO SAMI SPRE
JELI!!!

Ker tega ne spoštujejo, so neposredno oškodovani 
delavci, in sindikati takšnega početja ne moremo več 
prenašati.«

Gre torej za skoraj pet let star problem, ki ga je 
pred pol leta aktualiziralo ustavno sodišče, s katerim 
je dobro seznanjena vlada, državni zbor, ki je bil 
objavljen v uradnem listu, ki ga je skušal rešiti dr
žavni svet, ki ga iz dneva v dan rešujejo svobodni 
sindikalisti - in za katerega vso ceho plačujejo le 
prizadeti delavci. Teh pa bo, kot vse kaže, več in več.

Zakaj? Tudi zato, ker so naši vrli zakonodajalci 
»plonkali« švicarske^italijanske in nemške zakone, 
vanje vtihotapili še kakšno malenkost iz Združenih 
držav in pozabili, da so delavci pa vendarle sloven
ski.

Ali pa tega niso pozabili in računajo na pregovorno 
slovensko potrpežljivost in v praksi dokazano 
»evropskost« naših sindikatov. Več kot jasno pa je že, 
da z evropskimi metodami ni moč ukrotiti Divjega 
zahoda.

Jasno je res, a premakne se vendarle ne nič. Sindi
kati še kar dopuščajo, da prav vsako spremembo, od 
nujne do najbolj nore in krivične, plača prav delavec. 
Ker ima zgoraj opisana tolikšno težo, smo po ti
skovni konferenci prosili Gregorja Mikliča za po
sebno izjavo.:

Sploh lahko najdete pravi izraz za početje parla
menta ali vlade ali kdor že je kriv za to sramoto?

»Pred dvema mesecema smo bili na ministrstvu za 
pravosodje in tam opravili strokovne pogovore. 
Edino, kar je bilo potem jasno, je dejstvo, da je že 
storjene krivice moč poravnati na račun javnih sred
stev. Ta so kajpak omejena in dobro poznate poli
tične napade na ministrstvo za delo, družino in soci
alne zadeve, ki sredstva odmerja za te namene...«

Toda že po ustavi je Slovenija tudi socialna država, 
in če že govorite o javnih sredstvih, ne slovi ravno kot 
skopa, če gre za njihovo trošenje?

»Res je, a ko gre za trošenje prav te države, učinko
vito reševanje problemov brezposelnih kljub ustavni 
določbi nekako ni priljubljeno.

Če se vrnem na državo oziroma na to, kdo bi moral 
uresničiti odločbo ustavnega sodišča - ministrstvo za 
pravosodje in vlada ter na njen predlog državni zbor! 
To morajo delavci vedeti, saj smo sindikati storili 
vse, kar smo mogli. No, kar se je dalo po predvideva
njih, da vendarle živimo v pravni državi, ki spoštuje 
vsaj lastno ustavo...«

Očitno gre za napačna predvidevanja. Če država že 
krši svoj temeljni akt, ima za to menda tehten vzrok?

»Kolikor jaz vem, ga nima! Edini vzrok vidim 
v malomarnosti! In v dejstvu, da so politiki delavci 
zanimivi le v predvolilnih dirkah. Sicer so jim peto 
kolo ali zadnja luknja na piščali.«

Komu?
Vsaj v nečem je interes političnih strank enoten 

- priti na oblast in ostati na oblasti. Socialno pravič
nost imajo v svojih programih, v resnici pa se zanjo le 
redko zavzemajo.

Pa ti vedo, da jih delavci plačujejo, če že ne volijo?
»Vedo že, tudi poslušajo jih oziroma se delajo, da 

jih poslušajo. Gotovo pa jih nočejo ali ne morejo 
razumeti.

Še enkrat - če to oblasti še lahko odpustimo, ji 
kršenja temeljnih načel ne moremo! In za to gre, ne 
za ideološke predznake, ki jih z leve ali desne lepijo 
na delavce.

In v tem smislu gre za katastrofo!!! Država, ki je 
gluha za sklepe ustavnega sodišča, ni pravna. Da ni 
socialna, pa je že tako jasno, če pogledamo, kako so 
porazdeljena bremena.

In sindikati, vsaj vodstvo ZSSS, se mora tega 
končno zavedati. So meje potrpežljivosti in te so 
prekoračene.

Spet na ustavno sodišče ali pa na cesto, ta problem 
sindikati moramo rešiti! Doslej smo bili več kot ko
rektni, a namesto da bi s tem odpravili že storjene 
krivice, lahko pričakujemo plaz novih.

Pred ZSSS je enostavno vprašanje - če gre vse 
k vragu, nimamo z demokratičnimi evropskimi me
todami več kaj početi. Na vrsti so druge, radikalne 
jim pravimo!«

Ciril Brajer

KOLIKO ČASA BODO DELAVCI 
ŠE MORALI TRPETI KRIVICO

Več kot dvesto bivših delavk Mariborske tekstilne 
tovarne iz Melja, ki so lani ob finančni reorganizaciji 
izgubile delo in zaposlitev, še vedno potrpežljivo 
čaka, da bodo poslanci državnega zbora sprejeli po-

Metka Boksandič: »Ravnanje državnega zbora po
stavlja pod vprašaj načelo zaupanja v pravo!«

seben zakon, ki bo določal, kakšne pravice jim pripa
dajo, ker so po krivdi delodajalca ostale brez zaposli
tve. Ob tem se mnoge izmed njih sprašujejo, v kakšni 
pravni državi pravzaprav živijo: po desetletjih prid
nega dela so jih kot hlapca Jerneja vrgli na cesto brez 
vsake odpravnine, pri čemer so se sklicevali na 51. 
člen zakona o prisilni poravnavi, stečaju in likvida
ciji, za katerega je ustavno sodišče že lani oktobra 
ugotovilo, da je protiustaven. Sedaj pa poslanci dr
žavnega zbora nočejo in nočejo sprejeti novega za
kona, s katerimi bi jim popravili krivico, ki so jim jo 
storili, čeprav jim je sprejem takšnega zakona v še
stih mesecih naložilo ustavno sodišče... Ali je to 
sploh kakšna pravna država? Bivše delavke MTT-ja 
so po krivdi naj višjega zakonodajnega organa, ki je 
uzakonil protiustavno in nehumano zakonsko dolo
čilo, že leto dni na cesti brez temeljnih pravic. Koliko 
časa tjodo morale še trpeti in čakati, da jim bodo 
dobro plačani poslanci državnega zbora blagovolili 
popraviti krivico, ki so jim jo storili!?

»Zaradi tega, ker državni zbor še vedno ni sprejel 
posebnega zakona, s katerim bi uredil pravice delav
cev, ki izgubijo zaposlitev ob prisilili poravnavi in 
stečaju, imajo v Podravju težave številni delavci, saj 
je bilo v letošnjem letu uvedenih še več stečajnih 
postopkov, 5. maja pa se je začel postopek prisilne 
poravnave v Tekstilni tovarni Tabor, v katerem bodo 
predvidoma odpustili trajno presežne delavce,« pravi 
predsednica območnega sveta ZSSS za Podravje 
Metka Roksandič, ki ocenjuje ravnanje državnega 
zbora v tem primeru kot skrajno neodgovorno. »Na 
ta problem smo sindikalisti pristojne javno že veliko
krat opozorili, na 2. kongresu ZSSS pa je bila na 
pobudo Stanke Janžič iz MTT-ja sprejeta celo po
sebna resolucija, s katero je kongres zahteval, naj 
državni zbor zamrzne uresničevanje 51. člena zakona 
o prisilni poravnavi, stečaju in likvidaciji, ki ni skla
den z ustavo. Državni zbor doslej ni storil ničesar 
- na zahtevo iz resolucije kongresa ZSSS ni niti 
odgovoril.«

V Mariboru sta v teku prisilni poravnavi v Tek
stilni tovarni Tabor in v Mariborskem tisku, v krat
kem pa bo stekel postopek prisilne poravnave še 
v nekaterih podjetjih v Podravju. V domala vseh 
prisilnih poravnavah bodo morali odpuščati tudi

trajno presežne delavce. Ali bodo tudi njim storili 
krivico po protiustavnem 51. členu zakona o prisilni 
poravnavi, stečaju in likvidaciji ter jih poslali na 
cesto brez odpravnin?

»Enainpetdeseti člen omenjenega zakona pa ni 
samo v neskladju z ustavo, pač pa je tudi v nasprotju 
z Mednarodno konvencijo o varstvu delavskih zahtev 
ob insolventnosti njihovega delodajalca, ki ga je 
sprejela Mednarodna konferenca o delavskih vpraša
njih na svojem devetinsedemdesetem zasedanju ju
nija 1992 leta v Ženevi,« opozarja Metka Roksandič.

Omenjena konvencija določa, da mora državna za
konodaja delavske zahteve v insolventnih podjetjih 
uvrstiti v višjo stopnjo prednostnih pravic. Delavske 
pravice morajo imeti prednost pred večino drugih 
zahtevkov, še zlasti pa pred zahtevki države in si
stema socialnega zavarovanja. Pri nas pa je ravno 
obratno!

Konvencija tudi določa, da morajo v primeru po
polne insolventnosti podjetja izpolnitev zahtev de
lavcev zagotoviti jamstvene institucije, če seveda de
lodajalec ni sam sposoben plačati delavcem, kar jim 
pripada.

V konvenciji so taksativno naštete tudi pravice 
delavcev, ki imajo prednost pred vsemi drugimi ter
jatvami: gre za zahtevke po osebnih prejemkih, za 
zahtevke po plačanem dopustu, za zahtevke po de
narnih nadomestilih in za zahtevke po odpravninah, 
ki jih mora delodajalec izplačati delavcem ob prene
hanju delovnega razmerja, če je do tega prišlo brez 
krivde delavca. Skratka, v državah, kjer kaj dajo na 
mednarodne konvencije o pravicah delavcev, ne 
more noben delavec ostati brez odpravnine, če je 
kakorkoli brez svoje krivde izgubil delo. Samo pri 
nas imamo še vedno zakonodajo, ki ni skladna ne 
z mednarodnimi konvencijami o pravicah delavcev 
in ne z našo ustavo.

»Ravnanje državnega zbora, ki kljub odločbi 
ustavnega sodišča še ni sprejel posebnega zakona, 
s katerim bi uredil pravice delavcev, odpuščenih ob 
prisilni poravnavi ali stečaju, postavlja pod vprašaj 
načelo zaupanja v pravo, ki je eno temeljnih načel, na 
katerih temelji pravna država,« poudarja Metka 
Roksandič.

Tomaž Kšela



B TE 31. maja 1995 SEDEM DNI V SINDIKATIH

TEREL JE SE REŠLJIV
Dosedanji sogovorniki (Alojz Gorjup, Stane Kavkler, Marko Žlebnik in Marko Nadižar) so si 

enotni le o tem, da nerešeno lastninsko vprašanje onemogoča normalno poslovanje Terela in 
drugih novih družb, ki so nastale po stečaju Tele. Ker sta zlasti oba omenjena direktorja opozorila 
na ravnanje Iskre Holdinga, smo se o očitkih na njegov račun tokrat pogovarjali s članom njegove 
uprave Jožetom Godcem. Marjan Božič, predsednik Skei pa pojasnjuje svoje sindikalno delo in 
ravnanje ob poizkusu prodaje enega od Terelovih programov.

»Premoženje Tele je po 
otvoritveni bilanci vredno šest 
milijonov mark. Lastninski 
program Tele pa nima niti pr
vega soglasja,« je za začetek 
povedal Jože Godec. »V ome
njeni številki ni zajeta vred
nost Terela, Telona in Teltina. 
Tela je 85-odstotni lastnik 
tega družbenega kapitala, 
preostalih 15 odstotkov pa je 
vpisano na Iskro IEZE. Hol
ding ima na tej podlagi le pet
najstodstoten vpliv na po
slovne odločitve direktorja in 
upravnega odbora Tele.

Ob ustanovitvi Terela smo 
se dogovorili za njegovo kapi
talsko povezanost prek Iskre 
Holdinga oziroma z vlaganji 
upnikov. Na podoben način 
smo takrat reševali tudi Vego 
in Terminale. Ena od variant 
je bil prenos premoženja na 
Terel in druge nove firme. Go
vorili smo tudi o možnosti po
novne združitve družb, ki so 
nastale iz Tele. Na žalost pa se 
nobena varianta ni uresni
čila.«

Nizka cenitev Tele daje po 
opravljenem lastninjenju * 
možnosti za velike transakcije 
kapitala, je prepričan Jože 
Godec. Holding ima dokaze, 
da po premoženju na Savski 
cesti nekateri že stegujejo 
roke.
Apanaže in rente

Strah Marka Nadižarja 
pred izrinjanjem proizvodnje 
s Savske ceste je po Godčevem 
mnenju upravičen, saj gre za 
enega od možnih scenarijev. 
Neumno pa bi bilo, da bi pre
moženje za proizvodnjo rele
jev, ki so ga ustvarili Iskrini 
delavci, od prve kupovala 
druga, na njem pa delala 
tretja Iskra. Če ima kdo denar, 
je najboljše, da ga vloži v nove 
stroje ali tehnologijo, je pre
pričan Jože Godec.

»Ker zaslužka ne vračajo 
v proizvodnjo, so šefi Tele do
bili lepo apanažo, ki je skre
gana z ekonomiko. Dohodek 
od posojanja premoženja bi 
Tela morala vračati proizvod
nji, iz katere je premoženje 
nastalo. Holding ne more od
ločati o usodi poslovnih pro
storov, kljub temu da je loka
cija na Savski cesti že od za
četka namenjena proizvodnji 
relejev. Stane Kavkler pa s 15 
sodelavci uživa lepo rento. 
Mogoče je tudi v njej vzrok 
kasnitve programa lastninje
nja. Kavklerju in drugim smo 
skušali dopovedati, da naj po
krijejo vsaj amortizacijo. Ni
smo uspeli, ker so bili preveč

trmasti. Zdaj vidimo, da je 
bila v ozadju drugačna raču- 
nica. To dokazujejo vloge na 
sodišče in zahteve za za
plembo Terelovega premože
nja. Tudi Telonu grozijo na 
enak način. Gre za sodno iz
terjavo veliko previsokih na
jemnin, ki jih takšna proiz
vodnja ne prenese. Če bi 
takšne neplačane najemnine 
vložili nazaj v Terel, mu res ne 
bi pomagali, pravilno ugotav
lja Žlebnik. Le realne terjatve 
bi bilo smiselno vložiti.

Nobenega dvoma ni, da je 
Marko Žlebnik zelo zagrizel

dizma. Upam, da tako daleč 
ne bodo šli.

S člani upravnega odbora 
Tele smo se pogovarjali in jih 
skušali prepričati za znižanje 
nerealnih najemnin. Mislim, 
da so se z nami strinjali, vemo 
pa, da je direktor poslovno sa
mostojna oseba. Mi mislimo, 
da bi pravi občutek za pro
bleme pomagal tudi Teli. To 
velja tudi, če gre res za scena
rij odstranitve proizvodnje 
s Savske ceste.

Holging lahko delavcem na 
Savski cesti obljubi le to, kar

je v njegovi moči. Poslovnih 
prostorov jim ne more kupiti, 
saj niso naprodaj. Od najem
nin se predobro živi. Nekateri 
spretneži so z njimi v petih 
letih zaslužili za nove pro
store. Upamo, da bomo uspeli 
z nakupom opreme in iska
njem nove lokacije za Terel. 
Vrednost opreme je predmet 
cenitve uradnih cenilcev. Pro
izvodnjo relejev hočemo po
staviti na veliko boljše teme
lje. Le v tem primeru lahko 
pridobimo tudi zunanje vla
gatelje. Proizvajalce relejev 
bomo še naprej skušali pove
zati. Možnosti prodaje so ve
like in zato delovna mesta 
lahko ohranimo.

Žlebnikovega projekta joint 
venture ne poznam in o njem 
ne morem povedati ničesar.

Z njim je holding podpisal le 
pogodbo o vlaganju in zaokro
ževanju programov relejev.

Po stečaju nismo sprejemali 
le slabih odločitev, le dobri 
načrti so se zatikali. Nismo 
uspeli zlasti glede kapitalskih 
povezav z Iskro Holdingom. 
Stečaj res ni bil nujen, saj se je 
s prisilno poravnavo lahko 
kmalu končal. Ukrepati pa 
smo morali,« je zaključil Jože 
Godec in dodal, da želi več 
kooperativnosti vseh s Savske 
ceste.

Prevara stoletja
Marjan Božič pa nam je za 

začetek povedal, da zapisnike 
z obljubami ustanoviteljev 
Terela še hrani in da lahko 
dokaže, da številne še niso iz
polnjene. Tako kot drugi de
lavci tudi on občuti, da je Te
rel že olastninjen. Žlebnik in 
trije sodelavci so se ga pola
stili za smešno vsoto. Delavci 
so plačani zelo slabo. Lastniki 
jih torej krepko izkoriščajo.

Kraja stoletja kliče ludizem
Delavci, ki so po stečaju in prisilni poravnavi Tele našli 

zatočišče v Terelu, Telonu in Teltinu, so upravičeno zaskrb
ljeni za svoja delovna mesta. Zelo dobro pa se godi tistim, ki 
njihovo premoženje oddajajo v najem. Toda od tega lahko 
lepo živi le nekaj več kot deset delavcev, vsem drugim, ki 
plačujejo previsoke najemnine, pa grozijo novi stečaji.

Iskra Holding, večinski lastnik Terela, želi svojemu po
djetju pomagati z nakupom opreme in iztrošenih strojev, ki 
so po nenavadnem scenariju ostali v lasti peščice ljudi. Ža
lostno je, da znotraj Iskre premoženje ne more pripasti ti
stim, ki so ga ustvarili.

Na Savski cesti gre za krajo stoletja, upravičeno trdi Mar
jan Božič. Zaradi odtujitve premoženja je prizadet pri plači 
in drugih pravicah iz delovnega razmerja. Nič bolje se ne 
godi njegovim sodelavcem. Alojz Gorjup in Marjan Božič 
obdolžujeta zlasti direktorja Marka Žlebnika. Tudi če je 
omenjeni kriv, denimo za vprašljiv Gorjupov odpust, ni edini 
niti največji krivec. Bolj kot on so krivi scenaristi nepotreb
nega stečaja, prehitre ustanovitve bajpasov in kasnejše ele
gantne prisilne poravnave.

Danes se vidi, da so delavce opetnajstili za zelo veliko 
premoženje. Po neuradnih podatkih je bila Tela leta 1991 
ocenjena na 16 milijonov mark. Izvedba prisilne poravnave 
je to ogromno premoženje poverila Stanetu Kavklerju. Pri
silni upravitelj je postal član Telinega upravnega odbora. 
Zaradi kasnejših manipulacij s kapitalom so upravitelji pre

moženje načrtno podcenili, pravi Jože Godec. Peščici ljudi 
premoženje omogoča zelo lepo rento, prejemajo nekakšno 
apanažo. Profit od premoženja pobirajo le ti privilegiranci, 
delavci, ki so ga ustvarili, pa plačujejo le visoko najemnino. 
Ker je ne zmorejo, jim Kavkler grozi z zaplembo kasneje 
ustvarjenega premoženja. Žlebnik, ki trdi, da so bili že na 
začetku določeni za žrtveno jagnje, ima torej popolnoma 
prav.

Absurdnost sedanjega položaja dokazuje tudi poizkus pro
daje programa signalnih relejev. Iskri Signalom jih ni proda
jal Žlebnik, ki ta program tudi izvaja, ampak Kavkler, ki je 
vpisan le kot lastnik dela opreme za njihovo proizvodnjo. 
Jože Godec je prepričan, da prenos programa v Sisteme 
organizacijsko ni bil utemeljen. Sistemi so zato od nakupa že 
odstopili.

Režiserji dogodkov v Teli so leta 1991 naredili veliko 
napako, ki je Iskra Holding kasneje ni uspel popraviti. Nje
gove namere so preprečili tisti, ki jim je bilo premoženje 
podarjeno.

Če je Slovenija pravna država, naj zaposleni za simbolno 
odškodnino dobijo ponovno lastninsko pravico nad sposoje
nimi sredstvi. Vsi sedanji in bivši delavci Tele naj dobijo 
pravico do lastninskih deležev. Škarij in platna nima v rokah 
le Stane Kavkler, ampak tudi agencija, ki naj bi soglašala 
z lastninskim programom, ki delavcem še ni bil predstavljen.

Prepričani smo, da so vsi ti predlogi legalni. Uresničevanje 
pa ne sme biti odvisno le od dobre volje tistih, ki so takšne 
odločitve onemogočali. Alternativa je le ludizem, ki ga ome
nja tudi Godec. K takšnemu rušilnemu ravnanju delavcev ne 
bo treba siliti.

F. K.

Božič je prepričan, da tudi Te
rel dokazuje trditve o prevari 
stoletja. Delavci niso imeli do
stopa do nobenih informacij, 
ne o poslovanju ne o lastninje
nju.

Zaradi nizkih plač in izko
riščanja je skupaj s sodelav
cem Janezom Muys Spillerjem 
odšel med delavce in jih sku
šal prodobiti za tožbo zaradi 
premalo izplačanih plač. Bil je 
tudi pri Lidiji Jerkič, pravnici 
Skei, ki mi je svetovala usta
novitev sindikata. Podpise za 
ustanovitev sindikata sta tudi 
zbrala. Na tej podlagi je Žleb
nika povabil med delavce. Ker 
ni prišel, so se zbrali kar v nje
govi pisarni. Zaradi grožnje 
s stavko je pristal na 100-od- 
stotne plače. Kot predsednik 
sindikata je od agencije za 
plačilni promet zahteval revi
zijo poslovanja Terela. Na 
vlogo še ni prejel nobenega 
odgovora. Zaradi delovnih 
pogodb in plač je poklical tudi 
inšpekcijo dela. Inšpektorica 
je Telo obiskala in sestavila 
zapisnik, ukrepala pa še ni. 
Tako agencijo kot inšpekcijo 
Marjan Božič javno poziva, 
naj pojasnita svoje ravnanje.

Kar tri petine delavcev ima 
še naprej pogodbe za trime
sečno delo. Nekateri delavci

v delo in da ima tudi nekaj. 
rezultatov. Motiviran je za 
uspeh prevzetega programa. 
Veliko lažje je pobirati previ
soke najemnine, kar počne 
Stane Kavkler. Mislim, da 
dela drugače, kot piše v dogo
vorih, ki jih je sam predlagal.

Skupaj smo ugotovili, da so 
naše tovarne relejev za 
Evropo premajhne. Že zaradi 
boljše prodaje bi se morale 
združiti. Stane Kavkler dogo
vorjene združitve ni izpeljal.

Če bo Tela skušala še naprej 
prodajati opremo po načelih 
vezane trgovine (tudi tisto, ki 
je posojena Terelu), bo škodo
vala tudi sama sebi. V tem pri
meru lahko pride tudi do lu-

STEČAJ MARIBORSKEGA 
GRADISA SE IZTEKA

V Gradbenem podjetju Gradis Maribor v stečaju se v teh dneh 
pri stečajnem upravitelju zbirajo terjatve upnikov, saj bo prvi 
narok na sodišču že 28. junija.

Po besedah Branke Jurak, sekretarke območnega odbora sin
dikata delavcev gradbenih dejavnosti v Podravju so verjetno 
največji upnik podjetja delavci, ki niso prejemali plač po kolek
tivni pogodbi. Na zahtevo sindikatov je bivše vodstvo GP Gra
dis pred stečajem delavcem razdelilo zadolžnice, s katerimi jim 
je priznalo razliko za premalo izplačane plače po kolektivni 
pogodbi (podjetje dolguje posameznim delavcem od okoli 400 
tisoč do milijon tolarjev). Toda sedaj na sindikatih, ki zastopajo 
delavce v stečajnem postopku, ugotavljajo, da so zadolžnice 
dobili samo delavci, ki so redno delali, ne pa tudi vsi tisti, ki so 
bili na čakanju. Mnogi delavci GP Gradisa niti ne vedo, da 
lahko v stečajnem postopku vložijo svojo terjatev. Sindikat jih 
o njihovih pravicah težko obvešča, saj so se mnogi že zaposlili 
v Gradisu Novi, Gradisu Nizkih gradnjah, Konstruktorju in 
drugih podjetjih. Več kot 100 od nekdaj 450 delavcev GP Gra
disa je še vedno brezposelnih.

Delavci sedaj že bivšega podjetja GP Gradis Maribor imajo 
torej še zadnjo priložnost, da v stečajnem postopku vložijo 
terjatev in si tako izborijo vsaj delček tistega, za kar so bili 
doslej oškodovani.

T.K.

KONFLIKT V 
ŠIPADU KOMERCU 
SE STOPNJUJE

Kot nam je povedal Sandi Bartol, sekretar sindikata delavcev 
trgovine, bodo že več kot mesec dni stavkajoči delavci tudi po 
izprtju nadaljevali svoj boj za pravice iz dela in tudi za ohrani
tev podjetja. Republiško vodstvo sindikata pa bo problem inter
nacionaliziralo. Stavkajočim delavcem sta sindikat območja in 
republiško vodstvo dala tudi materialno pomoč.

V Sloveniji je več matičnih 
podjetij iz bivših jugoslovan
skih republik delavce poslo
valnic opetnajstilo za premo
ženje, delovna mesta in na 
njih temelječo materialno in 
socialno varnost. Lastniki po
slovalnic so s pomočjo direk
torjev s poslovnimi prostori le 
tržili, oddajali so jih tudi v na
jem. Ves izkupiček so si direk
torji delili le z lastniki. Do 
tega prihaja zaradi neurejenih 
lastninskih odnosov med Slo
venijo in republikami bivše 
SFRJ.

V zelo hudi obliki se je vse 
to zgodilo tudi v Šipadu Ko- 
mercu. Podjetje je delavcem 
prenehalo izplačevati celo za
jamčene plače. Delavci so se 
organizirali in prek sindikata 
postavili stavkovne zahteve.
Skušali so se tudi pogajati, 
vendar nasprotna stran na po
gajanja ni pristala. Ker z zah
tevami niso uspeli, so organi
zirali zgledno stavko.

Do pogovorov med poslo
vodstvom in stavkajočimi je 
prišlo šele po posredovanju 
sindikata, pravi Sandi Bartol.

odbora sindikata po telefonu 
obveščeni, da jim poslovod
stvo daje na razpolago po
slovne prostore v Celju. Taj
nica sindikata, ki je sporočilo 
sprejela, pravi, da je poslo
vodstvo skušalo vnovič disk
valificirati sindikat in zastra
ševati vodstvo stavkovnega 
odbora.

Stavkovni odbor je v svoj 
boj že pritegnil inšpekcijo

Prva pogajanja so bila na se
dežu območnega odbora. Ta
krat sta sprti strani sestavili 
osnutek možnega dogovora. 
Dogovor je propadel, ker se 
delavci niso mogli strinjati 
s sanacijskim načrtom poslo
vodstva. Zavrnili so ga zlasti 
zato, ker ni predvideval po
plačila terjatev do delavcev.

V tem položaju so delavci 
najeli zunanjega strokov
njaka, ki je zanje pripravil 
pravi sanacijski načrt.

Na to potezo delavcev je po
slovodstvo odgovorilo z njiho
vim izprtjem. Stavkovni od
bor pa se je po posvetovanju 
s vodstvom republiškega od
bora sindikata odločil za na
daljevanje pritiskov. Izrazi 
gneva delavcev so vidni s Ce
lovške ceste v Ljubljani. Po
slovodstvo so pozvali, naj ne
mudoma zagotovi pogoje za 
delo sindikata in stavkovnega 
odbora. Zahtevali so tudi do
stop do zaplenjenega sindi
kalnega premoženja in nada
ljevanje prekinjenih pogajanj.

Na zahtevo za pisne odgo
vore so bili prek republiškega

MINI31 KOTVO 7A OfclO, DRUŽINO .
IN SOCIALNE. ZADEVE 

INŠPEKTORAT REPUBLIKE SLOVENIJE 
ZA ULLO

LNO I A l JUBLJANA - MESTO 
Ljubljana, Vilharjeva 33 
Telefon 322-061, 313-733

Števil ha: 121-01/95 
Datum: 30.0.5.1995

Mini r.tr r-.l.vo za delo, družino in socialne zadeve, Inšpektorat 
RS za delo. izdaja na podlagi 15. člena Zakona o inšpekciji 
dela (Ui . L. RS, št. 38/94) ter 202. člena Zakona o splošnem 
upravnem postopku (Ur. 1. SFRJ, št. 47/86), po uradni 
dolžnosti naslednjo

odločbo

SIPAD KOMIKU d.o.o. Cesta Ljubljanskih brigad 9 Ljubljana, 
..: e dolžno zagotovi ti izvajanje zakonov, drugih predpisov, 
kolektivni h pogodb, tako da na način in v rokih določih s to
odločbo: .

1. Omogoči stavkajočim delavcem sodelovanje v stavki na 
način kot so ga določili s sklepom o začetku stavke, ter j im 
dovolj dostop do delovnih mest v Salonu pohištva v 
Ljubljani, Celovška 87, v Salonu pohištva v Kranju, ter na 
sedežu podjetja v Ljubljani, Cesta Ljubljanskih brigad 9.

Kok: takoj po prejemu odločbe.

u izvršitvi odločbe ste dolžni obvestiti Inšpektorat RS za 
delo, L nota Ljubljana Mesto v roku enega dneva po preteku 
i oka.
Pr Ltoza zoper odločbo ne zadrži njene 'izvršitve.

VROČ l I J .-
1. naslovu
2. arhiv.

TOR RS ZA DELO: 
glica, dipl.iur.

imajo že osem aneksov prve 
pogodbe.

Načrtovana avtomatizacija 
proizvodnje lahko ogrozi ve
čino teh delovnih mest. x

»Obtožili so me, da sem 
s sprejemom ponudbe Iskre 
Sistemov zlorabil položaj 
predsednika sindikata. Če po
nudbe ne bi sprejel, bi našli 
koga drugega. Ponudbo sem 
sprejel zlasti zaradi izjemno 
slabega položaja Terela in ne
gotove prihodnosti programa 
signalnih relejev. Sprejel sem 
tudi zato, ker so si Žlebnik in 
drugi Terel prilastili z vplači
lom le po 162 mark. Terela ne 
ogrožam jaz, ampak Žlebnik. 
Izrečene obtožbe na moj račun 
zato niso utemeljene. Kot sin
dikalist sem imel pred tem do
godkom sto odstotno podporo 
članstva. Kasneje so me neka
teri skušali zamenjati, vendar 
niso uspeli, ker imam še na
prej večinsko podporo,« je 
zaključil Božič.

Franček Kavčič

dela. Prek republiškega od
bora sindikata se bodo obrnili 
tudi na javnega tožilca. Pre
pričani so, da so v ravnanju 
njihovih nasprotnikov številni 
elementi kaznivega dejanja. 
Sindikat delavcev trgovine pa 
bo o zadevi obvestil kolege iz 
Bosne in Hercegovine in 
evropsko sindikalno konfede
racijo, je dejal Sandi Bartol.

Franček Kavčič



BODO V PALOMI NAŠLI IZHOD 
IZ NAKOPIČENIH TEŽAV?

Dolgotrajne razprtije v vod
stvenem timu Palome iz Slad
kega Vrha, ki je bila dolga leta 
ena najuspešnejših tovarn 
v svoji panogi in nasploh v se
verovzhodni Sloveniji, so ko
nec minulega tedna dobile 
svoj epilog: delavski svet po
djetja je na osnovi javnega 
razpisa izmed treh prijavlje
nih kandidatov izbral za no
vega generalnega direktorja 
Ivana Velikogneta, ki je bil 
doslej direktor Palome Nord 
v Stockholmu na Švedskem. 
Dosedanjo direktorico Ma
tildo Strasser, ki jo je delavski 
svet že pred časom razrešil 
dolžnosti, so člani delavskega 
sveta razporedili na drugo de
lovno mesto, če ga bo seveda 
pripravljena sprejeti. Hkrati 
je delavski svet »pet minut 
pred dvanajsto« sprejel tudi 
program lastninskega preo
blikovanja podjetja in ga po
slal pristojni agenciji, s čimer 
je zaposlenim omogočeno »no
tranje lastninjenje« podjetja.

Zadnja leta so v Palomi 
o vseh razprtijah, medseboj
nih nasprotjih in težavah, ki 
so pestile ta kolektiv, molčali 
v prepričanju, da s tem varu
jejo ugled svojega podjetja. 
Vendar se je izkazalo ravno 
obratno: Paloma se je kljub 
»zaukazanemu molku« znašla 
v skrajno težkih in nezavidlji
vih gospodarskih razmerah, ki 
so v veliki meri tudi posledica 
tega, da se v Palomi v zadnjih 
letih ni veliko spremenilo.

Novo vodstvoje ubralo dru
gačno taktiko. Že nekaj ur po

izvolitvi je novi direktor na 
tiskovni konferenci pojasnil, 
s kakšnimi težavami se sre
čuje 2151-članski kolektiv Pa
lome.

Paloma ima trenutno velike 
likvidnostne probleme, kar se 
kaže tudi v njenem poslova
nju, saj vse težje prihaja do 
surovin in rezervnih delov. 
Oteženo je tudi planiranje 
proizvodnega procesa, kar 
med delavci povzroča po
dobno nerazpoloženje kakor 
neredno izplačevanje plač. Po 
mnenju novega direktorja sta 
vzroka za težek likvidnostni 
položaj dva: na eni strani so se 
na svetovnem trgu surovine za 
papirno industrijo v zadnjem 
letu zelo podražile (če bi Pa
loma kupila za lansko leto vse 
potrebne surovine januarja, bi 
zanje odštela 29 milijonov 
mark, če pa bi jih plačala po 
decembrskih cenah, bi zanje 
morala nameniti 45 milijonov 
mark), po drugi strani pa se 
tudi Paloma v zadnjih letih ni 
prilagodila novim razmeram 
na trgu oziroma tržnemu na
činu poslovanja. Prejšnje vod
stvo se je, kakor meni Veli- 
kogne, preveč zanašalo na 
kratkoročne kredite, ki jih 
ima Paloma že za okoli mili
jardo tolarjev, premalo pa je 
naredilo za pridobitev dolgo
ročnih kreditov, ki so se v po
djetju v minulem obdobju 
zmanjšali od 588 na 329 mili
jonov tolarjev. Poleg tega 
v Palomi v zadnjih letih niso 
naredili dovolj za povečanje 
rentabilnosti poslovanja, kar

bi lahko storili samo na dva 
načina: ali bi ob enakem šte
vilu zaposlenih povečali pro
izvodnjo, ali pa bi ob enakem 
obsegu proizvodnje zmanjšali 
število zaposlenih. V Palomi 
niso v bistvu naredili niti 
enega niti drugega, kar doka
zuje podatek, da so leta 1992 
na lokaciji v Sladkem Vrhu 
s 1850 delavci proizvedli 61 
tisoč ton osnovnih papirnih 
proizvodov in več kot 51 tisoč 
ton papirne konfekcije, leta 
1994 pa s 1792 delavci 65 ton 
osnovnih proizvodov in 53 ti
soč ton papirne konfekcije. 
V večini drugih podjetij v Slo
veniji v tej panogi so v tem 
času temeljito zmanjšali šte
vilo zaposlenih in ob tem 
dvignili produktivnost dela.

Res je, da je Paloma še 
vedno izjemno pomemben iz
voznik, saj v Anglijo, Fran
cijo, Švedsko, Avstrijo, Fin
sko, Dansko in Italijo izvozi 
70 do 80 odstotkov svoje pro
izvodnje, vendar pa na tujih 
trgih dosega samo okoli 90 od
stotkov plana izvoza.

Po oceni novega direktorja 
je v Palomi sedaj 30 do 40 od
stotkov delavcev preveč. Zato 
bo moralo podjetje v čimkraj- 
šem času pripraviti program 
razreševanja trajno presežnih 
delavcev. To pa v Sladkem 
Vrhu ne bo lahko, saj v po
djetju delajo cele družine 
- v tem obmejnem podežel
skem kraju je zelo malo mož
nosti za drugo zaposlitev.

Na tiskovni konferenci no

vega vodstva sta spregovorila 
tudi predsednik sindikata 
Pergam v podjetju Jože Ne- 
krep in predsednik sindikata 
Neodvisnost Stanislav Ha- 
mruš. Oba sta poudarila, da so 
doslej plače v Palomi močno 
zaostajale za kolektivno po
godbo (17 do 25 odstotkov), 
delavci pa so prikrajšani tudi 
za druge pravice. Zato bodo 
sindikati za delavske pravice 
dvignili glas ne glede na to, 
kdo je na čelu podjetja. De
lavci v Palomi, ki niso stavkali 
že več desetletij, upajo, da se 
bodo razmere tudi tokrat ure
dile, predno bodo prisiljeni 
uporabiti najbolj radikalne 
oblike izražanja delavskega 
nezadovoljstva in pritiska.

Če bo agencija potrdila pro
gram lastninjenja Palome, se 
bo to podjetje, ki je ocenjeno 
na preko 1,9 milijarde tolar
jev, lastninilo z interno razde
litvijo in notranjim odkupom, 
razen v tistem delu (gre za ne
kaj sto milijonov tolarjev), ki 
je predviden za denacionali
zacijo.

Nedavna tiskovna konfe
renca novega vodstva Palome 
je torej pokazala, da je eno 
podjetij, ki je še nedolgo tega 
veljalo za izjemno uspešno 
v svoji panogi, v veliki zagati. 
Bo njeno novo vodstvo uspelo 
rešiti, kar se da? Če ne dru
gega ta čas vzbuja upanje dej
stvo, da novo vodstvo ne miži 
pred problemi, s katerimi se 
bo treba spopasti.

Tomaž Kšela

KONZORCIJ BANK 
PODPRL JEKLOTEHNO

Vodstvo največjega mari
borskega trgovskega podjetja 
Jeklotehne, ki zaposluje več 
kot 1100 delavcev, se je konec 
minulega tedna sestalo s pred
stavniki bank. Poleg pred
stavnikov NKB Maribor, KB 
Triglav, SKB in NLB Velenje, 
ki so največji finančni part
nerji Jeklotehne, so se posveta 
udeležili tudi predstavniki 
NLB, Norikuma, Hmezada, 
Poštne banke, A banke in 
Krekove Banke. Konzorcij 
bank je podprl poslovno poli
tiko Jeklotehne in zagotovil 
podporo razvojnim prizade
vanjem vodstva podjetja. 
Banke bodo tudi v prihodnje 
sodelovale pri razvoju Jeklo
tehne z najmanj tolikšnimi 
sredstvi kot doslej, vodstvo 
podjetja pa se bo s posamez
nimi bankami še dodatno do
govarjalo za sodelovanje pri 
večjih naložbah.

Na tiskovni konferenci so 
tudi povedali, da se Jeklo- 
tehna, ki ima že nekaj let te
žave, te so povezane s teža

vami celotnega mariborskega 
gospodarstva: v minulih letih 
je šlo v podravski regiji v ste
čaj preko 60 podjetij, ki so 
bila Jeklotehnini partnerji 
oziroma kupci), uspešno spo
pada s problemi, saj je koefi
cient obračanja zalog tre
nutno med najboljšimi v pa
nogi. Kljub temu je v prvih 
štirih mesecih letošnjega leta 
Jeklotehna ustvarila izgubo 
v tekočem poslovanju tudi 
zato, ker ji manjka likvidnih 
sredstev in se mora zadolže
vati na sivem trgu. V podjetju 
računajo, da bodo finančno si
tuacijo izboljšali tudi z ures
ničitvijo programa dezinvesti- 
ranja.

* Neugodne gospodarske raz
mere v Jeklotehni so videti še 
težje, ker je prišlo do nesogla
sij v vodstvenem timu. V sre
dini maja je eden od dolgolet
nih članov vodstvenega tima 
Franc Gradišnik poslal gene
ralnemu direktorju Branku 
Finguštu odprto pismo, v ka
terem kritizira poslovno poli

tiko podjetja in ravnanje ge
neralnega direktorja. Le-ta pa 
mu je zatem v odgovoru (obe 
pismi sta bili objavljeni v in
ternem glasilu) očital neko
rektnost, »ribarjenje v kal
nem« in umik z bojišča ozi
roma beg pred odgovornostjo 
v času težav.

Medtem ko je vodstveni tim 
po omenjeni polemiki podprl 
generalnega direktorja in za
črtano poslovno politiko, pa je 
predsedstvo Neodvisnosti- 
KNSS (odprto pismo uprav
nemu odboru Jeklotehne je

podpisal France Tomšič) 
upravni odbor družbe poz
valo, naj odstavi generalnega 
direktorja, nevtralna revizij
ska hiša pa naj opravi revizijo 
poslovanja v zadnjih letih. Če 
upravni odbor tega ne bo iz
peljal, predlaga Neodvisnost- 
KNSS, ki je v podjetju manj
šinski sindikat, skupščini 
družbe, naj razreši upravni 
odbor in izvoli novega.

Sindikat Neodvisnost- 
KNSS je za 1. junij napovedal 
tudi stavko, ker del delavcev 
še vedno ni prejel aprilskih 
plač (doslej je dobilo plačo 
okoli 500 delavcev z najniž
jimi dohodki). Sindikat delav
cev trgovine v podjetju, ki de
luje v okviru ZSSS, stavke ni 
podprl. Podravski območni 
odbor sindikata delavcev tr
govine bo razmere v Jeklo
tehni obravnaval na seji konec 
tega tedna.

T. K.

Piše: Franček Kavčič

Hm
vmešavanje v 
smukate

Poslanci so se na zadnji seji parlamenta izkazali za res 
velike dušebrižnike. Za povišanje najnižjih plač namreč niso 
navajali le običajnih utemeljitev (s tem denarjem nihče ne 
more preživeti, nihče zaradi tega ne bo oškodovan), ampak 
kritizirali sindikate, ki delavcem nočejo ali ne znajo »zrih- 
tati« boljšega zaslužka. Najbolj vneti so skušali delavcem 
ponuditi možnost organiziranja novih in močnejših sindika
tov.

Bilo je prav ganljivo. Neprepričljivo je bilo le, ker so 
gospodje poslanci popustili pri sindikalizmu zase. Le zlob
neži jim podtikajo, da niso vedeli, ga gre tudi za njihove manj 
debele kuverte.

Skrbi za delavce jim načelno ne smemo očitati. Zaskrblje
nost za sindikate pa zasluži vsaj malo razmisleka.

Enotna sindikalna scena v Sloveniji je leta 1990 razpadla, 
ker je politika, zlasti Demosovo jedro, tako želela. Takratna 
socialnodemokratska stranka je za začetek sama ustanovila 
Neodvisnost. Na čelo teh novih sindikatov je postavila svo
jega predsednika Franceta Tomšiča. Ta ista stranka je letos 
spočela še svoj sindikalni forum, vodenje pa poverila svo
jemu Slavku Kmetiču. V sindikate so se večkrat zaganjali 
tudi liderji ljudske in krščanskodemokratske stranke.

Ob sprejemanju zakona o plačah so bili najbolj požrtvo
valni prav predstavniki teh strank. Njihove besede, če ne gre 
le za poziranje, so lahko nov dokaz nezadovoljstva z Neod
visnostjo, zaradi katerega so letos začeli projekt sindikal
nega foruma. Iz besed poslancev bi lahko sklepali, da tudi tets 
nova politično-sindikalna združba še ne daje sadov. Tudi 
medsindikalne zmede še ni naredila.

Pogajanja o socialnem premirju so verjetno uspela zlasti 
zaradi vztrajnosti pogajalcev iz vrst Svobodnih sindikatov. 
Zasluge za podpis pa gredo tudi vladi in njenemu prvemu 
ministru.

Sindikalisti so na štiri mesece trajajočih pogajanjih dose
gli za delavce kar nekaj izboljšav. Najnižja plača 45 tisoč 
tolarjev bo povečala plače več deset tisoč delavcem. Soglasje 
za to višino so podpisali reprezentativni predstavniki delo
dajalcev. Med njimi je tudi vlada, ki iz proračuna polni 
kuverte skoraj 200 tisoč zaposlenim. Odločitev poslancev za 
povečanje najnižjih plač na 50 ali 55 tisoč bi pomenila, da 
zaposlenim podarjajo iz blagajn tisočerih podjetij in iz dr
žavne blagajne ne glede na posledice. Takšna odločitev bi 
bila vse prej kot odgovorna. V nasprotju z Milošem Pavlico, 
ki bi najnižje plače povišal na račun znižanja visokih plač, 
namreč niso preračunavali posledic uveljavitve svojih pred
logov. Miloš Pavlica je prepričan, da njegov predlog, naj bi 
bila najnižja plača 50000 tolarjev, ni obveljal le zaradi stran
karskega prestiža. Njegova potrditev bi namreč po nepotreb
nem dvignila ugled ZLSD in poslanca, ki ga nekateri kolegi 
pomilovalno obravnavajo le kot sindikalista.

Predlog Miloša Pavlice o povišanju najnižjih plač je imel 
vseskozi precej pristašev. Večina poslancev pa je od samega 
začetka nasprotovala omejevanju najnižjih plač, češ da gre 
za nedopustno uravnilovko. Prav zato je Pavlica z doseženim 
lahko zelo zadovoljen. Ker so se poslanci kar tri dni namesto 
z visoko politiko ukvarjali z živimi delavci, je lahko zado
voljna tudi širša javnost.

Če so se poslanci spraševali o reprezentativnosti sindika
tov, bi lahko volivci takšno vprašanje zastavili tudi njim, 
zlasti najglasnejšemu, ki je prišel v parlament z nekaj več kot 
sto glasovi. Številne javnomnenjske raziskave jim ne dajejo 
boljšega ratinga, kot ga ljudje priznavajo sindikatom.

V državni zbor je že prišel novi zakon o minimalnih plačah. 
Ob njegovem sprejemanju naj poslanci obnovijo napore za 
povečanje najnižjih plač. Za ta zakon bodo namreč morali 
izglasovati tudi finančno pokritje. V proceduri je tudi zakon 
o kolektivnih pogodbah, ki mora počakati še na novi zakon 
o delovnih razmerjih. Tako menijo sindikati in tudi matično 
delovno telo državnega zbora. Sindikate pa naj za božjo voljo 
prepustijo njihovemu članstvu.

(NE)UG0DNA PRISILNA PORAVNAVA 
V MARIBORSKEM TISKU

</ObljOO°

NOVO
otroci jo potrebujem^1

^ PRISPEVAJTE PO SVOJIH MOČEH! 
\X ŽIRO RAČUN: 50101-654-41037.

HVALA.

OBJAVE O PRISPEVKIH PREBERITE
v reviji Otrok in družina.

Konec minulega tedna je bil 
na sodišču v Mariboru narok 
za prisilno poravnavo za Ma
riborski tisk. Ta zaposluje 485 
delavcev in je zabredel v te
žave zaradi slabih poslovnih 
odločitev v preteklosti, zaradi 
nezmožnosti za nabavo nove 
rotacije, zaradi finančnih od
livov v tujino pred dvema le
toma in delno tudi zato, ker je 
Večer začel svoj časnik, ki se 
je desetletja tiskal v Maribor
ski tiskarni, tiskati pri ugod
nejšem ponudniku: v avstrij- 
sko-slovenski mešani firmi 
Leykam, ki je lani v Mariboru 
postavila novo tiskamo.

Prisilna poravnava je, vsaj 
na papirju, uspela. Zanjo je 
glasovalo 66,94 odstotka gla
sovalnih upravičencev. Med 
tistimi, ki so glasovali za pri
silno poravnavo, je bila KB

Triglav, Slovenska zadružna 
banka in delavci, ki so s 45 
odstotki terjatev največji up
nik podjetja (od okoli 33 mili
jonov mark terjatev znašajo 
terjatve delavcev 26 milijo
nov). Mnogi upniki, ki imajo 
svoje terjatve zavarovane s hi
potekami, pa za prisilno po
ravnavo niso dali svojega 
glasu.

Po besedah direktorja Mari
borskega tiska Vlada Jordana 
se je prisilna poravnava kon
čala manj ugodno, kot so pri
čakovali delavci skupaj z vod
stvom podjetja (vsi so upali, 
da bodo upniki vsaj del dolga 
spremenili v lastninski delež 
podjetja), čeprav so na neki 
način vsi prav tako veseli, da, 
podjetje ni šlo v stečaj. Fi
nančne obveznosti, ki jih je

podjetje sprejelo v prisilni po
ravnavi, pa so po besedah di
rektorja takšne, da jih bo po
djetje zelo težko realiziralo.

Po prisilni poravnavi bo 
Mariborski tisk prisiljen upo
števati oziroma uporabiti tudi 
tisti člen zakona o prisilni po
ravnavi, finančni organizaciji 
in stečaju, ki ga je ustavno so
dišče že pred šestimi meseci 
razveljavilo (pravice odpušče
nih delavcev niso regulirane), 
državni zbor pa skladno z od
ločbo ustavnega sodišča še ni 
sprejel dopolnil k zakonu. 
Tako bo, kakor kaže, okoli 170 
trajno presežnih delavcev od
puščenih brez odpravnine, 
o pravicah, ki jim po odpovedi 
rednega delovnega razmerja 
gredo, pa bo državni zbor od
ločal v naslednjih mesecih, če

prav bi to vprašanje skladno 
z odločbo ustavnega sodišča 
moral razrešiti že do konca 
maja.

Kljub vsemu v Maribor
skem tisku niso vrgli »puške 
v koruzo«. »Proučujemo, kaj 
lahko še storimo, da bi po
djetje zopet spravili na zeleno 
vejo,« pravi Vlado Jordan.

T.K.

Svobodni 
Sindikati 

Slovenije
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Prvi del maj 1995
SIT

1. Dnevnice
- cela dnevnica (nad 12 do vključno 24 ur odsotnosti) 3.500
- polovična dnevnica (nad 8 do 12 ur odsotnosti) 1.750
- znižana dnevnica (od 6 do 8 ur, če se potovanje začne

dve uri pred začetkom delovnega časa in konča dve uri po njem 1.218
2. Kilometrina 22,00
3. Ločeno življenje 40.098
4. Prenočišče - Povračilo stroškov prenočevanja do višine 

zneska po predloženem računu, ki ga odobri delodajalec
5. Regres za prehrano 10.125

Drugi del
V drugem delu objavljamo povprečno plačo za obdobje januar 95 

marec 95 kot osnovno za uveljavljanje pravic iz neposredne skupne 
porabe. Povprečna plača v preteklih treh mesecih v gospodarstvu Slove
nije znaša 64.981 SIT
1. Jubilejne nagrade
- za 10 let
- za 20 let
- za 30 let

i

m 2. Nagrada ob upokojitvi 

:§:§ 3. Solidarnostne pomoči 64 981 00
vS: , ’

Popravek:
V sindikalni listi 25. maja 1995 je bila višina regresa za prehrano za maj 

•x$: 95 napačna. Pravilni znesek je 10.125,00 SIT. Za neljubo napako se 
opravičujemo!

8:":'

32.490.00
48.736.00
64.981.00

194.943,00

Strokovna služba ZSSSfifff Vir: Zavod RS za statistiko
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/sfcei/ in elektroindustrije
Sodelovanje z nemškimi kovinarji se še poglablja

V Bayreuthu na Bavarskem je sredi maja potekala 45. konferenca 
sindikata kovinarjev (IGM) za Bavarsko. Njeno geslo je bilo »Delo, 
plača, socialna pravičnost«. Udeležila se jo je tudi delegacija SKEI 
Slovenije pod vodstvom predsednika Alberta Vodovnika.

Kot nam je po vrnitvi poročal sekretar republiškega odbora Vladimir 
Bizovičar, so bili predstavniki SKEI med nemškimi kovinarji sprejeti 
kot »stari kolegi«, tolikšno gostoljubnost pa so med dvema konferenč
nima dnevoma seveda lahko izkoristili za številne konstruktivne razgo
vore. Med njimi velja omeniti predvsem tistega, ki so ga imeli s Klausom 
Zwicklom, predsednikom IGM Nemčije in hkrati tudi predsednikom 
Mednarodne federacije kovinarjev (IMF). Poleg običajne izmenjave in
formacij o delu SKEI oziroma IMF je tekla beseda tudi o nedavni 
mednarodni konferenci »Delo, mir, demokracija«, ki jo je na Bledu 
organiziral SKEI in ki je bila zavoljo velike odmevnosti ocenjena zelo 
pozitivno.

Predsednik Klaus Zvvickl je dejal, da bo aktivnosti SKEI Slovenije 
zajel v poročilu, ki ga bo na zasedanju v Vancouvru (Kanada) podal 
centralnemu komiteju IMF. Na koncu razgovora je obljubil, da bo 
z delegacijo IMF ali IGM že v kratkem obiskal Slovenijo.

(E?. K.)

ASPIRIN LAJŠA, 
ZDRAVI PA NE

dih, državnih organih in or
ganih lokalnih skupnosti; 
popravijo naj se koeficienti, 
ki rangirajo učitelje na os
novnih in srednjih šolah ter 
v dijaških domovih; spre
meni in dopolni naj se pa
nožna kolektivna pogodba 
in uveljavijo specifični do
datki; doseženi nazivi pri

napredovanju učiteljev naj 
bodo trajni; država naj ne 
zaposluje učiteljev z neu
strezno izobrazbo. Stavka
joči pa s svojo akcijo tudi 
javno nasprotujejo zmanjše
vanju proračunskih sredstev 
za vzgojo in izobraževanje. 
Ali - kot je bilo slišati na 
protestnem zboru prejšnjo

Čeprav so bili zaradi opozorilne stavke učiteljev včeraj (31. maja) razredi 104 
osnovnih in srednjih šol ter dijaških domov ljubljanske regije prazni, pa v šolah ni 
bilo kakšnega spokojnega miru. Nasprotno: v prenekateri zbornici so učitelji burno 
opozarjali na ponižujoče razmere, ki so jih dobesedno prisilile k stavki.

O tem, kakšne so razmere, 
so učitelji zelo prizadeto pri
povedovali že na protestnem 
zboru, ki ga je Sindikat 
vzgoje, izobraževanja in zna
nosti (SVIZ) Ljubljane in 
okolice organiziral prejšnjo 
sredo v Cankarjevem domu.
»Biti učitelj je poslanstvo, ne 
poklic,« je bilo največkrat 
slišati, »pa je vendar že vsak 
rokodelec bolje plačan kot 
mi!« Drugi je dodal, da so na 
njegovi šoli tri mesece zaman 
iskali učitelja angleščine.
»Kdo bo pa delal za tak de
nar?!?« se je retorično vpra
šal. Tretji je dejal, da za živo 
delo zasluži nekaj tisočakov 
manj kot njegova žena - upo
kojena učiteljica (!) in da ima 
na šolskih izletih v žepu pra
viloma manj denarja kot nje
govi učenci. Itd. »Skratka, 
vse, kar se je v šolstvu izbolj
šalo v zadnjih letih, je bilo le 
kot aspirin, ki bolečino 
ublaži, bolezni pa ne poz
dravi,« je bila poglavitna 
ideja zbora, ki je takorekoč 
z aklamacijo podprl včerajš
njo opozorilno stavko.

O razlogih zanjo in stav
kovnih zahtevah so na ti
skovni konferenci v torek 
(30. maja) vnovič spregovo
rili predstavniki območnega 
odbora SVIZ Ljubljane in 
okolice, ki skladno s pravili 
nastopa v vlogi stavkovnega ti 
odbora. Stavkajoči zahte- E 
vajo, naj vlada uresniči ob- ® 
ljubljeno približevanje izho- | 
diščne plače v negospodar- s 
stvu tisti v gospodarstvu; £ 
spremeni naj se zakon o raz
merjih plač v javnih zavo-

sredo v Cankarjevem domu: 
proračun vse prenese - od 
dragih avtomobilov do reše
vanja zavoženih gigantov 
- le ureditve njihovega ma
terialnega položaja ne.

Ali bo po včerajšnji opozo
rilni stavki kaj drugače? Mi
nister za šolstvo in šport dr. 
Slavko Gaber je že v Can
karjevem domu obljubil pe
todstotni dodatek k plači za 
»psihofizične obremenitve«, 
strinjal pa se je tudi, da bi 
bili nazivi pri napredovanju 
učiteljev poslej trajni. Ali bo 
to kaj več kot zgolj uvodoma 
omenjeni »aspirin, ki bole
čino sicer blaži, bolezni pa 
ne ozdravi«? Delen odgovor 
na to vprašanje bo morda 
znan že danes, 1. junija, ko 
bodo partnerji nadaljevali že. 
lep čas trajajoča pogajanja 
o spremembah in dopolni
tvah kolektivne pogodbe ter 
pravilnikov o napredovanju 
v nazive in plačilne ra
zrede... Damjan Križnik

KOLIKO JE URA? - Šolski minister dr. Slavko Gaber med sekretarko območnega odbora S Vi/ ; 
Ljubljane in okolice Zmago Obštetar in sekretarjem v »svojem« ministrstvu Romanom Lavtarjem.

V VISOKI DRUŽBI - Albert Vodovnik (desno) in Vladimir Bizovičar 
(levo) med pogovorom s predsednikom IMF in IGM Klausom Zvvicklom 
(drugi z desne) in njegovim sodelavcem Wemerjem Neugebauerjem 
(drugi z leve).

DELAVSKA HRANILNICA, d. o. o. 
Ljubljana, Dalmatinova 4

1
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po sklepu nadzornega sveta
razpisuje
delovno mesto

DIREKTORJA HRANILNICE
Prijavljeni kandidati morajo izpolnjevati naslednje pogoje:
- visoka strokovna izobrazba ekonomske, pravne ali druge 

ustrezne smeri,
- 5 let delovnih izkušenj, od tega 4 leta na področju banč

nega poslovanja
- organizacijske sposobnosti, potrebne za uspešno vode

nje hranilnice
- preteklo delo poslovno in organizacijsko uspešno 
Kandidat bo izbran za 5-letno mandatno obdobje.
Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev pričaku
jemo v zaprti ovojnici z oznako »za razpis«, v 8 dneh po 
razpisu na naslov: Delavska hranilnica d. o. o. Dalmati
nova 4, Ljubljana.
O izbiri bomo kandidate obvestili v 75 dneh po odločitvi 
nadzornega sveta hranilnice.
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Dipl. iur. Lidija Jerkič, 
pravnica SKEI, je držala 
obljubo: spet je napisala
brošuro z naslovom
»Nekatera najbolj pogosta

* vprašanja z nekaterimi
jKHp najbolj pogostimi

lH| JHP1 odgovori«. Nekaj iz te
brošure, ki jo lahko

[jgmMmfn 'HI naročite na SKEI, bomo
9B9 v nadaljevanjih povzeli tudi
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v Sindikalnem zaupniku
DE.

Vprašanje:
Ali je potrebno v pogodbo 

o zaposlitvi vnesti znesek izho
diščnega osebnega dohodka 
(OD), kot je določen v kolektivni 
pogodbi, ali že za 20 odstotkov 
znižani znesek?
Odgovor:

58. člen kolektivne pogodbe 
dejavnosti (KPD) opredeljuje, 
da v pogodbi o zaposlitvi po
djetje in delavec določita os
novni osebni dohodek. Le-ta ne 
sme biti nižji od izhodiščnega 
OD, ki je določen v prilogi KPD, 
razen v primerih iz 62. člena te 
pogodbe. V skladu z 62. členom 
pa znižanje OD temelji na po
sebnem sklepu, katerega veljav-

in zaradi katerega sprememba 
pogodbe ni potrebna. Enako ve
lja v primeru intervencijske za
konodaje.

Pogodba o zaposlitvi, ki jo 
v skladu z Zakonom o delovnih 
razmerjih in KPD skleneta delo
dajalec in delojemalec, je pravni 
akt trajnejše narave, ki se spre
minja s soglasno voljo obeh 
strank. Ker pogodba o zaposlitvi 
ne more zmanjševati že določe
nih pravic (z zakonom ali kolek
tivno pogodbo), je vsakršno do
ločilo, ki je manj ugodno 
- nično.

Zaključek zgoraj navedenega 
je torej, da mora pogodba o za
poslitvi kot pravni akt trajnej

šim IOD, ki jo določa KPD (oz. 
podjetniška kolektivna po
godba). Vsa dopustna zniževa
nja na podlagi določil KPD oz. 
zakonodaje pa so začasne na
rave in stvar posebnega (začas
nega) sklepa, (maj 1993)

Vprašanje:
Kako naj bo opredeljena kon

kurenčna klavzula po preneha
nju delovnega razmerja v po
godbi o zaposlitvi?
Odgovor:

Pri določanju konkurenčne 
klavzule po prenehanju delov
nega razmerja s pogodbo o za
poslitvi je treba upoštevati od

ločbo Ustavnega sodišča RS št. 
U-l-51/90 z dne 14. 5.1992, ki je 
razveljavila določbe petega iu 
šestega odstavka 7. člena Za
kona o delovnih razmerjih z ute
meljitvijo, da mora biti hkrati 
s konkurenčno klavzulo in od
škodninsko odgovornostjo de
lavca določena tudi obveznost 
podjetja, da delavcu zaradi 
omejitve ustavne pravice do 
svobodne izbire poklica in zapo
slitve v času prepovedi opravlja
nja konkurenčne dejavnosti 
nudi ustrezno materialno nado
mestilo (npr. v obliki odškod
nine, nadomestila OD ipd.), (av
gust 1992)

ODLOČBI SODIŠČ ZDRUŽENEGA DE^A
Vrednotenje delovnega mesta

S splošno kolektivno pogodbo za gospodarstvo ni v skladu po
godba o zaposlitvi, ki pri določitvi osnovnega OD opredeljuje vred
nost delovnega mesta s točkami ali v relativnem razmerju in ne 
v absolutnih denarnih zneskih. (Odločba SZD RS, december 1992)

Konkurenčna klavzula
Niso zakonite določbe pogodbe o zaposlitvi, v katere je prepisano 

besedilo konkurenčne klavzule iz četrtega odstavka 7. člena Zakona 
o delovnih razmerjih, s pristavkom, da bo konkurenčna klavzula 
veljala le za tista delovna mesta, ki jih bo določil splošni akt, 
pavšalno odškodnino pa bo določil delavski svet. (Odločba SZD RS, 
november 1992)
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Dr. Ivan Kristan,predsednik državnega sveta:

Če bi državni zbor prisluhnil 
resnosti argumentov in se zavedal 
širine problema ter

nezadovoljstva v občinah, 
ne bi preglasoval 
našega veta
\lada in njena služba za lokalno samoupravo nista storili vsega, da bi prišli do dogovorov, 
ki jih je terjalo tudi ustavno sodišče - Nekateri sodijo, da je enodomni sistem višek 
demokracije - Držami svet mora upoštevati logiko argumentov, ki jih prinašajo interesne 
skupine, ne pa strankarskega diktata - Proračun državnega sveta maša pol promila 
državnega proračuna

Tako je v pogovoru za Panoramo povedal predsednik državnega sveta dr. Ivan Kristan sredi prejšnjega tedna, ko še ni vedel, kakšen bo rezultat 
ponovnega glasovanja poslancev državnega sveta o zakonu o prevzemu državnih funkcij, za katerega so državni svetniki izglasovali odložilni 
veto. Danes vemo, da mnenja svetnikov, pa tudi ustavnega sodišča, državni zbor ni upošteval. O tem in vrsti drugih problemov je tekla beseda 
med našim pogovorom.

Vsem z Roške!
Sedem let kasneje so se trije odločili 
izdati knjigo. Napisali so zgodovino 
JBT. Kot četrtega me to osebno ne 
moti, pač pa se moram oglasiti in 
zaščititi dobro ime JBTZ. To niso bili 
trije ali štirje zaporniki, ampak tisoči 
in tisoči ...
Zato se iskreno zahvaljujem VSEM, ki 
ste bili leta 1988 na »pravi strani 
Roške«, ne glede na vašo današnjo 
politično barvo in prepričanje.
Roška pripada VSEM, ki smo bili 
zraven. Zato danes živimo 
v demokraciji! To pa ni dosežek, 
s katerim bi se lahko hvalili 
posamezniki. Še manj je lahko razlog 
za pisanje zgodovine Slovenske 
pomladi s pristranskimi osebnimi in 
političnimi kriteriji sedem let kasneje. 
Ali kot je takrat rekel Igor Bavčar: 
Bodimo dostojanstveni in odločni!

Franci Zavrl 
(JBT)Z

JE PRESTOL PRAZEN?
Vsakdo pozna Voltairovo reklo: »Če ne bi bilo jejo o tem, da je bilo mogoče žalost in srd prenesti 

boga, bi si ga bilo treba izmisliti« - to je zato, da bi na druge: nesrečni možje so pretepali žene (kar 
s sklicevanjem nanj vladajoči držali v pokorščini počenjajo še danes), razžaloščene soproge so se 
nižje sloje. Zdi se, da ima pri današnji slovenski tako ali drugače maščevale svojim krutim možem, 
»socialdemokratski« politiki podobno vlogo ZLSD: skupaj so kaznovali otroke in druge primerne sla- 
če je ne bi bilo, bi si jo bilo potrebno izmisliti, saj bi botneže. Boljše in bolj urejene družbe so seveda 
se bila ob njeni odsotnosti Janševa stranka prisi- proizvodnjo krivcev izbrusile do višav, o katerih 
Ijena soočiti z resnico lastne izpraznjenosti, nein- danes še sanjati ne moremo: krivce so izpostavljali 
ventivnosti in še česa. na mestnih trgih, jim pljuvali v obraz, jih kamenjali

in bičali, navsezadnje pa so jih tudi obešali. Življe- 
Kako srečni so bili naši predniki, ki so v davnih nje v takšnih družbah je bilo nadvse barvito in 

neciviliziranih časih šli v hlev, izbrali žival, ki je bila zdravo. Ko so izumili zapore, so se razmere izbolj- 
videti ustrezno kriva za to ali ono nesrečo, in jo šale. Zaporniki so namreč predstavljali tisto bi- 
z vsemi predpisanimi postopki žrtvovali v svoje stveno rezervo krivcev, ki je zagotavljala mirno in 
božje veselje. Različne literarne zgodbe pri poved u- uspešno življenje.

Naš ocenjevalec slovenske politične scene daje tokrat

PALEC DOL dr. JOŽETU PUČNIKU,
ker je »spregledal«, da so umni gospodje naše opozicije v interpelaciji proti pravosodni ministrici zapisali 

številko člena v kazenskem zakoniku, ki govori o zvodništvu;

PALEp GOR dr. LEVU KREFTU,
ker ga je bilo na zasedanju parlamenta toliko v hlačah, da je nedotakljivi poslanski divjadi, ki lahko za vsakega 

reče, da je !opovfpovedal, da take manire, ko se okarakterizirani ne more braniti, ne sodijo v parlament.

Janez Janša na 4. kongresu Socialdemokratske stranke Slovenije v Topolšici:

»BLATIJO NAS INTENZIVNO
IN NEPRESTANO«

/z programskega dokumenta je razvidno, da SDSS na največjo sindikalno centralo ZSSS vali 
največjo odgovornost za izredno slabe razmere večine delavstva. Ključ do zmage na naslednjih 
volitvah pa SDSS vidi v sodelovanju strank slovenske pomladi. »Trditve, da si bomo jemali med 

seboj, so se izkazale kot puhla propaganda političnih nasprotnikov, ki so bili infiltrirani tudi v te
stranke,« je pribil Janša.

Dušan Rebolj, šef Pergama in France Tomšič, šef Neodvisnosti 
na kongresu v drugi vrsti.
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»Neitraibiranapoiitika« 
- nejasno in sporno

Predsednik vlade dr. Janez Drnovšek seje pred 
dnevi sestal z največjimi slovenskimi izvozniki 
In ugotovil, da so številni zaradi precenjene do
mače valute v zelo zaostrenem dohodkovnem 
položaju, posebej težko pa naj bi bilo tistim, ki 
Izvažajo na dolarsko področje In področje lire, 
ker je vrednost teh dveh valut padla. Drnovšek je 
po sestanku povedal, da so tako predstavniki 
vlade kot gospodarstveniki izrazili pričakovanje, 
da bo Banka Slovenije »nevtralizirala svojo te
čajno politiko oziroma najbolj skrajna tečajna 
gibanja«.

Ideja o »nevtralizirani tečajni politiki« je nale
tela na različne odmeve.

Predstojnik Ekonomskega Inštituta pri Pravni 
fakulteti v Ijubljani je v pogovoru 'za Republiko 
dejal, da premierove izjave pravzaprav ne ra
zume. »Nevtralnost« bi pomenila prepustitev te
čaja trgu, kar pomeni, da bi bili devizni tečaji še 
nižji kot zdaj. Profesor ekonomske fakultete dr. 
Ivan Ribnikar je enemu izmed novinarjev dejal, 
da je premierova izjava »neumna«, In opozoril, 
da je vprašanje, kaj se pojmuje pod nevtralno 
politiko. Ribnikar kot ekonomist to razume, da 
naj Banka Slovenije ne bi več posegala na po
dročje deviznih tečajev, vendar bi bili tl potem še 
nižji. Centralna banka s svojimi instrumenti po
skuša ves čas izboljševati devizni tečaj v prid 
izvoznikov, vendar to seveda ni dovolj, ker bi 
svojo nalogo morala opraviti tudi država: znižati 
svoje stroške in stroške dela, poudarja prof. dr. 
Ribnikar.

Guverner Banke Slovenije dr. France Arhar je 
za Delo Izjavil, da se motijo tisti, ki z nevtralno 
tečajno politiko centralne banke razumejo njeno 
nevpletanje v dogajanja na deviznem trgu, prav 
tako tisti, ki zagovarjajo drsenje tečaja tolarja 
v skladu z inflacijo ... Očitki Banki Slovenije, da 
vodi preveč restriktivno, monetarlstično de
narno politiko, peljejo tudi k zahtevi po bolj 
ekspanzivni, ohlapnejši politiki. »Domnevam, da 
se tisti, ki to zahtevajo, zavedajo tudi posledic 
take politike, ki bi na kratek rok povečala obseg 
proizvodnje in znižala brezposelnost, na daljši 
pa zagotovo povzročila višjo inflacijo in brezpo
selnost,« je poudaril guverner dr. France Arhar.

Predsednik vlade in pristojni vladni organi so 
ob tem kar nekajkrat ponovili, da vlada izvaja * 
dosledno antlinflacljsko politiko in da pri tem ne 
misli popuščati. Prav tako so povedali, da z zav
zemanjem za »nevtralizirano« tečajno politiko 
ne mislijo na devalvacijo.

Jasno?!

Dmovšek poučuje 
Arha tja, Arhar 
Drnovška

Predsednik vlade dr. Janez Drnovšek in guver
ner Banke Slovenije sta se čisto po slovensko 
spustila v medsebojno poučevanje. Predsednik 
vlade poučuje guvernerja, kaj bi morala storiti 
banka, guverner pa predsednika vlade, kaj bi 
morala napraviti vlada. Oba pa sta zaradi tega 
očitno užaljena.

Guverner Banke Slovenije dr. France Arhar je 
sicer dejal, da so »znani napori vlade za stabil
nejše razmere in primernejšo gospodarsko poli
tiko«, vendar pa vladi očita, da pozablja, kaj se je 
zgodilo v dohodkovni politiki: lanska realna rast 
plač je bila šest odstotna, pokojnin pa 10-od- 
stotna. Tovrstne teme so'tabu, saj se vsakdo boji 
načenjati razpravo o dohodkovni politiki. Mož
nosti za nelnflacljske vire so na primer obdavče
nje avtomobilov in premoženja, pravi Arhar.

Arharjevo idejo »o obdavčitvi avtomobilov je 
predsednik vlade dr. Janez Drnovšek pospremil 
z užaljeno pripombo, da to ni v pristojnosti 
Banke Slovenije, saj gre za izrazito fiskalni 
ukrep. »Mislim, da ni prav, da Banka Slovenije 
išče možne fiskalne ukrepe, »poudarja premier 
dr. Drnovšek. »Mi se s tem veliko ukvarjamo, In 
pri tem presojamo različne stvari, prvič, kakšen 
je učinek na inflacijo, drugič, kakšna je izvedlji
vost kakšnega ukrepa. Pred časom smo tak 
ukrep že najavili in naleteli na silovite reakcije 
novinarjev, ljudi, poslancev. Če bi vlada to spet 
predlagala, bi v parlamentu zanesljivo pogorela. 
Predlagali smo tudi druge nepopularne stvari, 
recimo v zvezi z upokojenci. Treba je presoditi, 
ali je ukrep sploh izvedljiv ali ne. V tem je bi
stvena razlika med vlado in Banko Slovenije. Če 
banka predpiše nek depozit, ji ni treba nikogar 
vprašati, ali je to Izvedljiv ukrep. Če pa se vlada 
loti nekega ukrepa, ima opravek z množico sub
jektov, s parlamentom m z vsemi drugimi ...»

Guverner Banka Slovenije se je na predlog 
predsednika vlade, »da nekako uravnovesi giba
nja na deviznem trgu«, odzval z zatrjevanjem, da 
bo banka nadaljevala zdajšnjo denarno in te
čajno politiko ln da za Banko Slovenije, kot po
roča Delo, ne obstaja dilema, ali višja Inflacija ali 
višja rast, prvo je zbijanje inflacije.

Dr. Drnovšek meni, da je to zelo udobno sta
lišče. »Mislim, da pri nas tudi finančni sistem 
v celoti ne deluje optimalno. Morali bi ga bolj 
prilagoditi konkurenci na zahodnih trgih. Pri

nas je veliko neracionalnosti v bančnem in fi
nančnem sistemu ln tudi Banka Slovenije bi mo
rala v tem smislu še marsikaj narediti. Nespre
jemljivo je govoriti, da Banke Slovenije ne zani
majo proizvodnja in delovna mesta, enako lahko 
vlada reče, da je ne zanima stabilnost valute ln 
začne iskati le ukrepe, ki bodo povečali delovna 
mesta in proizvodnjo. S tem bomo takoj razbili ln 
uničili stabilnost valute.«

Predsednik vlade dr. Janez Drnovšek torej za
vrača miselnost, po kateri naj bi Banka Slovenije 
skrbela za stabilnost valute, vlada pa za proiz
vodnjo in delovna mesta. Glede tega se morata 
seveda tako vlada kot banka dopolnjevati ln us
klajevati, vseeno pa je prav, da se obe zavedata 
predvsem svojih pristojnosti ln zadolžitev ter 
svoje avtonomnosti.

Polemika med guvernerjem ln predsednikom 
vlade pa med drugim tudi dokazuje, da takšna 
avtonomnost tako vladi kot centralni banki omo
goča, da bolj določno odgovarjata vsaka za svojo 
politiko in da se medsebojno kontrolirata. To je 
še posebej pomembno glede na to, da parlament 
na gospodarskem področju ne kaže kakšnega 
posebnega interesa (ln znanja), da bi opravljal 
nadzorno in usklajevalno vlogo.

Seveda pa bi bilo slabo, če bi se stiki med vlado 
in Banko Slovenije zoožili zgolj na javne pole
mike in javna razjasnjevanja posameznih vpra
šanj. Prav gotovo je nenavadno, da predsednik 
vlade ln guverner Banke Slovenije nista znala 
(ali hotela) v normalnih delovnih stikih razjas
niti posameznih pogledov na vodenje tečajne po
litike, ampak to počenjata (šele) v javni pole
miki.

Vlada (spet) zamuja
Seveda je zelo pomembno, da se je vlada 

končno začela resneje ukvarjati s težavami slo
venskih izvoznikov. Ni sicer jasno, zakaj je pred
sednik vlade tokrat vse skupaj prikazal tako 
dramatično, ko pa se vendar ve, da izvozno go
spodarstvo že nekaj časa bije plat zvona. Prav 
tako se je predsednik vlade že pred nekaj meseci 
sestal s predstavniki izvoznikov in jim velikopo
tezno obljubil ukrepe za lajšanje njihovega 
gmotnega položaja. Potemtakem lahko ugotav
ljamo, da vlada iz nepojasnjenih razlogov za
muja in da zdaj pravzaprav poskuša popraviti 
tisto, kar bi morala že zdavnaj storiti. Očitno so 
na sedanjo mobilizacijo v korist izvoznikov vpli
vali slabi aprilski proizvodni rezultati, ki jih 
nekateri pripisujejo predvsem večjemu številu 
prazničnih dni v aprilu, drugi pa jih pojmujejo 
kot dokaz pešanja moči slovenskega gospodar
stva. Vsekakor je slabo, daje vlado šele poslabša
nje razmer v produkciji prisililo k ukrepanju. 
Nervozno hitenje z ukrepi po pravilu ne da do
brih rezultatov. Nekaj te nervoze je čutiti v zad
njih izjavah predsednika vlade dr. Janeza Drnov
ška. »Ge bi se takšna gibanja nadaljevala, bi se 
pozneje težko zagovarjali, zakaj nismo, in ali 
smo dovolj naredili, da bi preprečili padec Izvoza 
ln vse njegove posledice ...«

Zgodba o (ne)uspehu
Aprila je bila industrijska proizvodnja v Slove

niji za 16,2 odstotka nižja kot proizvodnja marca 
letos, ki pa Je imel pet delovnih dni več kot april. 
Aprilska proizvodnja je bila tudi za 1,4 odstotka 
manjša kot aprila lani.

Za komentatorja Dela je aprilski padec proiz
vodnje »blamaža«, kije premier »doslej sploh ni 
komentiral«. Komentator ugotavlja, da je pre
mier, »ki se je pripravljen ob vsaki priložnosti 
pohvaliti z gospodarskimi uspehi, ki jih je Slove
nija dosegla po osamosvojitvi, v zadnjem času 
v tem pogledu bolj redkobeseden ... Marsikaj 
napoveduje, da bo težišče predvolilnega merjenja 
moči tudi na gospodarskem in socialnem po
dročju, čeprav je še pred nekaj tedni, ko smo se 
prepirali o obletnicah ln proslavah, marsikaj 
kazalo drugače ... Drnovška se ne da premagati 
ne s kočevskimi brezni ne s »knjigo na knjigo«, 
ker se v te debate preprosto ne vmešava: prema
gati gaje mogoče le na gospodarskem področju, 
tega pa sedanja opozicija verjetno (še) ni spo
sobna. Pač pa ga lahko »premaga«, pokoplje nje
gova lastna zgodba o uspehu, če se bo v prihod
njih mesecih začela hitro topiti...»

Komentator Večera pa misli, da račun za 
»zgodbo o uspehu« šele zdaj prihaja na mizo. 
»Dejstvo je, da je sedanji gospodarski položaj 
izjemno zapleten in so zato rešitve vedno dražje 
in težje ... Vlada bi nedvomno lahko gospodar
stvu učinkoviteje pomagala, če bi nekatere stvari 
v parlamentu postavila na nož in poslance po
stavila pred dejstvo: ali sprejetje ali pa odstop 
vlade. Prav taka reč je proračun, pri katerem 
vlada ne bi smela popustiti, tudi za ceno svojega 
odstopa ne. Drugo so ukrepi za ustavitev nereal
nega naraščanja plač, kar bi morala vlada storiti 
že pred dvema letoma, vendar je zaradi nepopu
larnosti zakonskega urejanja plačevanja delav
cev šele letos prišla do piškavega socialnega spo
razuma. O drugih virih za polnjenje proračuna 
(od naj cenej šega bencina v Evropi proti k malo 
manj poceni gorivu, obdavčitvi avtomobilov in še 
čem) sl iz enakih razlogov vlada še razmišljati 
ne upa. Svojega obstoja tudi ni postavila na 
kocko pri urejanju pokojninskega sistema, če
prav postaja čedalje jasneje, da ob nadaljevanju 
gibanj, kakršna so zdaj, lahko pride do popol
nega kolapsa sistema. Dr. Drnovšek ima prav, ko 
pravi, da taki ukrepi sprožijo silovite reakcije 
novinarjev, ljudi ln poslancev, toda včasih je 
treba ob jasni analizi situacije povedati in storiti 
kar je treba, četudi za ceno lastnega obstoja .,.«

Na takšne in podobne komentarje se je vlada 
odzvala s svojim »komentarjem: «... vlada meni, 
da je za končno oceno letošnjega gibanja indu
strijske proizvodnje še prezgodaj. Nekateri ko
mentarji so namreč izolirali aprilski podatek, ki 
je v primerjavi s prejšnjim mesecem res nižji, 
vendar zaradi manjšega števila delovnih dni ni 
neposredno primerljiv ... Realnejšo oceno ned
vomno daje podatek o rasti industrijske proiz
vodnje v prvem štirlmesečju, ki je bila za 6,9 
odstotka večja kot v istem obdobnju lani ...«

Vlada se sicer ravno ne more pohvaliti s pre
ciznostjo svojih napovedi. Lani je predvidevala 
bistveno ni^Jo gospodarsko rast, kot pa se je 
dejansko zgodila.

Koalicija - zaprta vrata
Pretekli teden so predsedniku vlade in liderju 

Liberalne demokracije dr. Janezu Drnovšku vo
ditelji koalicijske krščanske demokracije prepre
čili obisk in pogovor pri njihovi poslanski sku
pini. To je res pretresljivo dokazilo medseboj
nega nezaupanja in medsebojnega nagajanja. Se
veda so v obeh taborih poskrbeli za svojo inter
pretacijo nenavadnega dogodka in za nove med
sebojne očitke.

Liberalci pravijo, daje prišla pobuda za sreča
nje Drnovška s krščansko demokratskimi po
slanci pred kakšnim mesecem s krščansko de
mokratske strani, da sta se medtem po prvomaj
skih praznikih srečala Drnovšek in Peterle in da 
se zdaj v krščanski demokraciji sprenevedajo. 
Peterletu očitajo, da eno govori v pogovorih 
z LDS, drugo se pogovarja znotraj svoje stranke 
in tretje v javnosti. Pri krščanskih demokratih 
pa pravijo, da je bila pot, ki jo je za otoplitev 
dokaj ohlajenih odnosov med krščansko demo
kracijo in liberalno demokracijo ubral predsed
nik vlade dr. Drnovšek nenavadna in nerazum
ljiva. Za Drnovškov sestanek z njihovo poslan
sko skupino naj bi zvedeli iz javnih občil, šele 
štiri ure zatem naj bi prišlo tudi uradno pova
bilo. Po daljšem obdobju molka med SKD in LDS 
so pričakovali, da se bo »odmrznitev« začela 
s srečanjem glavnih tajnikov obeh strank in 
nato še obeh predsednikov - Peterleta in Drnov
ška.

Slovenec je ob tem zapisal, da v razvitih parla
mentarnih demokracijah ni navada, da bi vodi
telj neke konkurenčne stranke zahajal v poslan
ske prostore druge stranke in jo prepričeval, naj 
neko stališče spremeni ali prilagodi, še posebno, 
če bi bili stiki med strankami skrhani.

Pri vsej zadevi j e najbolj nerazumljivo to, da se 
partnerji med seboj preprosto nočejo in ne znajo 
pogovarjati. Nepripravljenost na medsebojno so
očanje, na normalen medsebojni dialog je pač 
nemogoče pojmovati kot nekaj normalnega v od
nosih dveh politikov in dveh strank. Žal pa kaže, 
da to postaja nova, vse bolj pogosto prakticirana 
oblika političnega delovanja in manifestiranja 
določenega razpoloženja na Slovenskem. Vse 
skupaj se reducira na komuniciranje prek jav
nih medijev, na javne prepire in razkazovanje 
mišic, na dajanje marsikdaj nepremišljenih in 
zaletavih izjav z obojestranskimi diskvalifikaci
jami, ki zagotovo ne morejo nikoli več vzposta
viti res normalnih, pristnih odnosov, kaj šele 
zaupanja med političnimi partnerji. Glede tega 
sta tako Peterle kot Drnovšek še posebej uspo
sobljena za medsebojne hude žalitve, nista pa 
seveda edina. Nekdanji obrambni minister Janez 
Janša in sedanji obrambni minister Jelko Kacin 
sta se nedavno v javni polemiki strokovno izni
čila, iz njunih medsebojnih obtožb in sklepanj 
sledi, da pravzaprav nobeden od njiju ne bi smel 
biti na poziciji obrambnega ministra. V parla
mentarnem odboru za mednarodne odnose je 
nedavno zavrelo, ker novi zunanji minister Zo
ran Thaler, ki je bil pred sedanjo funkcijo sam 
predsednik parlamentarnega zunanjepolitič
nega odbora, še bolj podcenjuje stike in dogovore 
s poslanci kot prejšnji zunanji minister. Saj pre
prosto ni moč verjeti, da se predsednik odbora 
državnega zbora za mednarodne odnose in zuna
nji minister deset dni nista mogla (ali hotela) 
slišati niti po telefonu.

Svet odkriva Slovenijo 
in njeno »majhnost«

Dr. George Friedman, direktor enega izmed 
'ameriških centrov za geopolitične študije je ne
davno v pogovoru za Večer izjavil, da se Slovenija 
pravzaprav sploh ne zaveda, kako pomemben 
geopolitični položaj ima in kaj vse bi iz tega 
lahko iztržila. Dr. Georg Friedman ni edini tujec, 
ki nas opozarja na to našo prednost. Nenavadno 
pa je, da se s tem pri nas ne ukvarjamo bolj 
sistematično in da za različne zunanjepolitične 
izzive ne razpolagamo z več možnimi variantami 
lastnih potez. Nekaj časa, kmalu po osamosvoji
tvi, so nas domači politiki celo prepričevali, da se 
bomo morali navaditi, da smo majhni in za svet 
nepomembni in neinteresantni. Govorili so, da 
so časi, ko je imela nekdanja Jugoslavija izjemno 
pomembno vlogo nekakšnega veznega člena med 
Vzhodom m Zahodom, z novimi političnimi ure
ditvami v Evropi in po svetu dokončno minili. 
Zdaj pa nas znova predvsem Američani opozar
jajo, da nismo tako nepomembni, kot si sicer 
sami mislimo.

Ko se je marca letos obrambni minister Jelko 
Kacin mudil na uradnem obisku v ZDA, so mu 
ameriški gostitelji kar nekajkrat poudarjali, da 
je Slovenija na obrobju balkanskega konflikta za 
ZDA »pomembna država«, saj je preprečitev raz
širitve konflikta na širše območje strateški inte
res ZDA in njihovih zaveznikov. Jelko Kacin je 
po povratku iz ZDA izjavil, da je »strateški po

men Slovenije zdaj večji kot je bil pred leti,« in to 
utemeljil z dejstvom, daje na vzhodu nastalo več 
kriznih žarišč nestabilnosti. »Vseh teh žarišč 
Zahod ne opazuje z enomesečno perspektivo, 
ampak jih vidi kot potencialno nevarnost za dol
goročno stabilnost...«

Seveda pa se ob takšnem interesu drugih za 
Slovenijo takoj postavi vprašanje, kako si drugi 
zamišljajo »pomembno strateško vlogo Slove
nije« in kaj od nje pričakujejo. Prav tako bi 
morali v Sloveniji vedeti, kaj smo mi pripravljeni 
nuditi in pod kakšnimi pogoji. To pa bi morala 
biti stvar nacionalnega dogovora, ne pa samo 
predmet odločanja posameznih ministrskih re
sorjev ah strank. Za zdaj ni videti, da bi se v Slo
veniji kdo celoviteje strokovno in politično uk
varjal s to tematiko. Pred nekaj dnevi smo celo 
izvedeli, da še ni nujnih nacionalnih dogovorov 
o nekaterih ključnih točkah slovenskega povezo
vanja v Evropsko unijo. V takšnih razmerah ni 
nič nenavadnega, da se pojavljajo v javnosti tudi 
različni strahovi. Ena izmed takšnih bojazni je, 
ko gre za »strateško pomembnost Slovenije«, da 
ne bi postala nekakšna tamponska cona, ne
kakšna z orodjem in vojaštvom nabita pred- 
straža med mirno Evropo in divjim Balkanom. 
V zvezi s tem je Kacin ob neki priložnosti dejal, 
»da Slovenija ni in ne bo vojna krajina«. Omenil 
je, da na našem ozemlju ne nameravamo name
stiti ne Unproforja, ki naj bi preprečeval kakrš
nekoli konflikte, »in še manj tuje enote, ki bi nas 
branile«.

Dr. Friedman j e na pomembno ln perspektivno 
pozicijo v vzhodni in srednji Evropi opozoril 
v sklopu razmišljanja o aktualnih razmerah in 
prihodnjih usmeritvah v vzhodnih evropskih dr
žavah. Po Friedmanovem mnenju ima Slovenija 
izmed vseh vzhodnih držav »najboljšo prihod
nost«. Predvsem zaradi geografskega položaja. 
Pravi, da ji njena lega med Italijo in Avstrijo 
omogoča, da ji ob pametni politiki ne bo treba biti 
v odvisnosti od katere od njih. »Madžari bodo 
močno odvisni od Avstrijcev, Čehi pa od Nemcev. 
Če bo Slovenija vodila razumno politiko, bo lahko 
uravnotežila vpliv obeh sosed tako pri naložbah 
kot v politiki ter bo lahko postala stičišče poti do 
ostalih balkanskih držav in dela vzhodne 
Evrope.«

Američan nam pravzaprav dopoveduje tisto, 
o čemer smo se svoj čas doma že bežno pogovar
jali in prepirali, da pravzaprav ne bi bilo dobro, 
če bi se s svojo ekonomijo in svojimi političnimi 
zvezami preveč osredotočili samo na Avstrijo in 
Nemčijo ali samo na Italijo. Naši ekonomski in 
politični odnosi bi morah ostati čimbolj razno
teri.

Drugo pomembno sporočilo dr. Friedmana je, 
»daje interes vseh, da bi Slovenija ostala čimbolj 
stabilna. (...) Menim, da bo Slovenija kmalu za
nimala Zahod in morali bi biti pripravljeni na 
sprejemanje zelo pomembnih odločitev. Pred
vsem gre za odločitev, ah se boste včlanili v Nato 
in kakšna bi bila vaša cena, če se ne bi včlanili, da 
bi lahko Nato uporabljal vaše kopne in zračne 
poti za oskrbo svojih sil v drugih državah.«

Friedman tudi pravi: »Članstvo v Natu veliko 
stane in morda si tega ne morete privoščiti. Toda 
Nato bolj potrebuje vas kot vi njega ... Na kratko 
bi rekel, veliko reči je, ki jih lahko ponudite 
svetu, in morda boste odkrili, kako pomemben 
ekonomsko strateški položaj imate, ko boste pre
magali kompleks majhnosti ...«

Američan skratka Slovencem svetuje, da bi 
morali svetu pokazati, da smo lahko zaradi geo
grafskega položaja zelo koristni, ne samo na 
vojaškem področju. Z ustrezno zakonodajo bi 
morali dokazati, da se v Sloveniji splača trgovati. 
»Bančni sistem se mora čimprej povezati s sve
tovnim in še cela vrsta ukrepov je, ki naj trgov
cem, investitorjem in bančnikom povedo, da je 
boljše, da pridejo k vam kot pa v katero izmed 
sosednjih držav. (...) Za Slovenijo pomenijo tuje 
naložbe več kot samo reševanje brezposelnosti. 
So strateške garancije za neodvisnost.«

Ob tem lahko spet na veliko razmišljamo, kjer 
smo z vsem tem v praksi. Z mnogimi svojimi 
dejanji in strahovi pred tujci ne kažemo ravno 
najlepšega obraza. Seveda moramo še kako skr
beti za ohranjanje vsega slovenskega, toda tega 
ne bomo zagotovili z zapiranjem, samolzolacijo, 
ker tega ne počne nihče več po svetu, če noče biti 
obsojen na nazadovanje, to pa je lahko najbolj 
usodno za vsako nacijo. Evropi in svetu se mo
ramo bolj odpreti, hkrati pa bi morah vsi jasno 
vedeti, kakšno naj bo to odpiranje in kakšni 
(samo)zaščitni ukrepi so nam potrebni, da se 
vse skupaj res ne bi spremenilo v stihijo in 
v škodo nacionalnim interesom. Vendar pa naj- 
novejši postopki, odmevi in obtožbe v zvezi 
s predlogom sprememb tistega dela slovenske 
ustave, ki prepoveduje prodajo zemlje tujcem, ne 
govorijo ravno o takšni skupni usmeritvi. Ni 
prav, da je Liberalna demokracija tako po
membno stvar zožila zgolj na raven svoje 
stranke. Imela je enkratno priložnost, da kot 
najmočnejša vladajoča stranka pozove na 
skupno sodelovanje in iskanje konsenza o vpra
šanjih, ki so povezana z vključevanjem v Evrop
sko unijo vse vladajoče in opozicijske stranke. 
Tista, ki bi vnaprej odbila takšno sodelovanje bi 
se sama najbolje legitimirala in onemogočila. 
Namesto tega pa se stranke zdaj zapletajo v brez
mejne prepire, v medsebojne obtožbe in podtika
nja. Stvari gredo tako daleč, da se piše o razpro
daji še »zadnje zaplate slovenske zemlje, ki nam 
je ostala po dolgih 15. stoletjih našega bivanja 
v tem delu Stare celine (Slovenec, 30. maja 
1995). In Janez Janša, lider socialdemokratov 
na veliko (in brez kakršnegakoli sramu) raz
glaša, da Evropa samo od Slovenije zahteva, naj 
spreminja svojo ustavo, da kaj takšnega ni ter
jala od nobene druge države, pri tem pa ne pove, 
da druge države v svojih ustavah pač nimajo 
takšnih omejevalnih določb, kot jih ima sloven
ska ... Pa saj Janša ni edini. Skratka spet se 
prepiramo, namesto da bi sodelovali, da bi sku
paj in trezno skušah ugotoviti, kaj vse Evropa od 
nas zahteva in kako bomo te njene zahteve izpol
nili tako, da bo za nas čim bolje.

Pripravil: J. K.
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Dr. Ivan Kristan, predsednik državnega sveta:

CE BI DRŽAVNI ZBOR PRISLUHNIL RESNOSTI 
ARGUMENTOV IN SE ZAVEDAL ŠIRINE PROBLEMA 
TER NEZADOVOLJSTVA V OBČINAH. NE BI 
PREGLASOVAL NAŠEGA VETA
Tako jev pogovoru za Panoramo povedal 
predsednik državnega sveta dr. Ivan 
Kristan sredi prejšnjega tedna, ko še ni 
vedel, kakšen bo rezultat ponovnega 
glasovanja poslancev državnega sveta 
o zakonu o prevzemu državnik funkcij, 
kateremu so državni svetniki izglasovali 
odložilni veto. Danes vemo, da mnenja 
svetnikov, pa tudi ustavnega sodišča, 
državni zbor ni upošteval. O tem in vrsti 
drugih problemov je tekla beseda med 
našim pogovorom.

Panorama: Začnimo z dejstvom, daje v držav
nem svetu pred dnevi padel zakon o prev
zemu državnih funkcij, ki ga Je sprejel dr
žavni zbor na Izredni seji IB. maja po hitrem 
postopku. Gre za delitev funkcij med obči
nami in državo. Kot smo lahko slišali, so 
državni svet pri tej odločitvi podprli tudi žu
pani. Zanima nas, kateri so osnovni razlogi 
za vaš veto?
Kristan: V bistvu smo ugotovili, da ta zakon ne 

pomeni nič novega v primerjavi s 101. členom za
kona o upravi, zoper katerega smo mi že protesti
rali, in to dvakrat. Najprej smo sprejeli odložni veto, 
ker pa smo bili preglasovani, smo se obrnili na 
ustavno sodišče. Tam se je izkazalo, da gre za širši 
problem in da ostaja odprt problem razmejitve pri
stojnosti med državo in lokalno samoupravo, ki bi 
se ga dalo rešiti drugače, kot to ureja 101. člen. Taje 
na novo odprl celotno razmejitev pristojnosti, pro
blem pa se vleče že ves čas, kar se je začel proces 
reforme lokalne samouprave. Od vsega začetka smo 
se v državnem svetu postavljali na stališče, da je te 
kompetence treba jasno razmejiti. Res pa smo ta
krat še imeli nekakšne idealne predstave, da se bodo 
te reforme lotili res korenito, poglobljeno, z zadost
nimi pripravami, zato smo se takrat zavzemali, da bi 
šli na volitve v starih občinah in imeli res potreben 
čas, recimo štiri leta, za to reformo.

Panorama: Zakaj pa se je pravzaprav držav
nemu zboru in drugim mudilo to reformo iz
peljati tako hitro? Vemo, da v svetu take 
stvari trajajo zelo dolgo časa.
Kristan: Očitno je takrat šlo za določene stran

karske kalkulacije. Posamezne stranke so takrat 
računale, koliko bi dobile, če bi šli na volitve hitro in 
takoj, ali če bodo volitve v nove občine. Na koncu so 
se zedinile za forsirano varianto in so občinskim 
skupščinam podaljšali mandat do konca leta 1994. 
Potem se je znova mudilo z vso zakonodajo. Pred
vsem pa so odstopili od tistega, kar smo mi zahte
vali, namreč, da bi morali vzporedno pripravljati in 
sprejemati vse ključne zakone, preko katerih se 
reforma pravzaprav uresničuje. To pomeni, da je 
treba ob zakonu o lokalni samoupravi, ki pomeni 
ogrocUe, imeti razčiščeno tudi vprašanje pravne or
ganizacije; takrat je bilo aktualno vprašanje uprav
nih okrajev. Dalje smo zahtevali še, da je treba 
doreči še drugo stopnjo lokalne samouprave, regije 
oz. pokrajine. Od tega, kaj bi bile pristojnosti pokra
jin ali regij, bi bilo odvisno, kaj bi imele občine. Od 
tega bi bilo odvisno, ali smo lahko zadovoljni z majh
nimi občinami ali pa potrebujemo večje. To je rela
cija, na kateri medsebojno iščemo dogovor. Ne na
zadnje je bilo naše stališče tudi, da moramo hkrati 
imeti dogovorjeno tudi financiranje ne obeh ravneh, 
torej občine in pokrajine. Vse to ni bilo narejeno in 
ta improvizacija, ki seje začela z zakonom, se potem 
vleče naprej in vedno smo v časovni stiski in potem 
začne prevladovati logika hitrih postopkov. Tako se 
je to zgodilo z novelo zakona o lokalni samoupravi 
po hitrem postopku, sedaj zakon o prevzemu funk
cij po hitrem postopku, skratka vedno se vse mudi 
in ni časa, da bi stvari domislili.

Panorama: Koliko j* po vašem mnenju za vso 
to zmedo kriva državna uprava oziroma 
vlada?
Kristan: No, krivda je v tem, da stvari niso bile 

solidno pripravljene. Zlasti pri zadnjem zakonu, 
o prevzemu funkcij, država dejansko ni naredila

Vlada in njena služba za lokalno samoupravo nista storili vsega, da bi prišli do dogovorov, ki jih je teijalo tudi ustavno sodišče - Nekateri sodijo, daje 
enodomni sistem višek demokracije - Državni svet mora upoštevati logiko argumentov, kijih prinašajo interesne skupine, ne pa strankarskega diktata 
- Proračun državnega sveta znaša pol promila državnega proračuna

tega že danes ne bi prepustili mestnim občinam? 
Namesto tega so se predlagatelji zatekli zgolj k drugi 
obliki 101. člena, k preoblečenemu 101. členu, s tem 
pa so znova povzročili nezadovoljstvo v občinah.

Panorama: Problem je še nekje drugje. Med 
pogovorom za naš časopis je nedavno pred
sednik republike sodil, da se pri vseh odloči
tvah premalo spoštuje strokovno mnenje 
pravne stroke.
Kristan: Verjetno je to po svoje problem, to se je 

predvsem pokazalo, ko so se začeli pripravljati prvi 
projekti. To ne velja samo za lokalno samoupravo, 
gre za naš stalni problem, da se stroka pušča preveč 
v ozadju. Verjetno se stroka pasivno obnaša zaradi 
slabih izkušenj in se postavi v pozicijo, da obrtno 
pripravlja izvršitev sprejetih odločitev, namesto da 
bi prej dala osnovne parametre.

Panorama: Se pri zakonu o plačah utegne po
noviti enaka zgodba?
Kristan: Da bi rekel, kaj bo, še nimam elementov. 

Ta zakon je bil šele sprejet in državni svetniki bodo 
šele sporočili, ali zanj zahtevajo sejo za odložni veto.

Panorama: Kaj pa vi osebno mislite o tem? 
Kristan: Mislim, da bi morali pri tem upoštevati 

tisto, kar se je doslej dogajalo med socialnimi part
nerji, kar so socialni partnerji po dolgotrajnih in 
mučnih pogajanjih dosegli. Izhodišče bi moral biti 
podpisani socialni sporazum. Od njega ne bi smeh 
prav hitro odstopati.

vsega. Težko je reči, ali vlada ali njena služba za 
lokalno samoupravo, vendar bi dejansko morala 
storiti vse, da bi ob tem zakonu prišli do odgovorov, 
ki jih je ustavno sodišče končno zapisalo in ki smo 
jih mi že zahtevali, in to zdavnaj zdavnaj prej. Pro
blem ni nastal šele z odločbo ustavnega sodišča, 
ampak je bil že prej znan. Vedelo se je, da je treba 
funkcije razmejiti.

Panorama: Zdaj se utegne znova ponoviti, da 
državni zbor vaše pobude ne bo sprejel? 
Kristan: Seveda se lahko zgodi. Na naši seji dr

žavnega sveta v ponedeljek smo računali tudi s to 
možnostjo. Del svetnikov je zahteval, naj takoj 
sprejmemo sklep za vnovičen ustavni spor. Ugovar
jal sem, da ni umestno izhajati iz predpostavke, da 
bo državni zbor naš veto zavrnil. Sodim, da bi dr
žavni zbor sedaj dejansko moral premisliti o proble
matiki kompetenc, hkrati pa o eksaktnem naročilu 
ustavnega sodišča, da je treba dejansko definirati 
posamične kompetence, ki jih prenašamo na državo. 
Potrebno je prenašati posamične kompetence, ne pa 
z generalno klavzulo. Ne morejo reči tale zakon, 
marveč ta in ta kompetenca je tista, ki jo bo vzela 
država. To je treba reči. Ko pa bo to narejeno, ne bo 
več nobene osnove za nesporazume in kreganje med 
upravnimi enotami in občinami. Če je vse odločeno 
generalno, nejasno in napol, potem je možno prepi
ranje, možno je, da si upravne enote prevzamejo 
stvari, za katere bodo občine lahko rekle, da to ni 
ustrezno. Če bodo stvari posamično definirane in 
določene, bodo odnosi čisti in odpadli bodo more
bitni kompetenčni spori.

Panorama: Kaj osebno sodite, da se bo zgo
dilo?
Kristan: Če bi državni zbor prisluhnil resnosti 

teh argumentov in se zavedal širine tega problema 
ter nezadovoljstva v občinah, potem ne bi preglaso
val našega veta in bi naročil vladi in vsem, ki so v to 
vključeni, naj dejansko pripravijo razmejitev kom
petenc in dejansko sledijo odločbi ustavnega so
dišča.

Panorama: Ne glede na čas, ki ga postavlja 
odločba ustavnega sodišča?
Kristan: Glede časa mislim, da se je preveč igralo 

na ta moment in preveličevalo datum 1. junij.
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Odvoru cmer državni svet oziroma vsako ideio dvodomnosti * 
Nekateri voslanci so ureurosto alergični na besedo dvodomnost 
in na besedo drugi dom. Vsako priložnost izrabijo, da rečejo: pri 
nas nimamo nobene dvodomnosti pri nas imamo samo
enodomni sistem. Če povem sicer banalen primer, v publikaciji 
državnega zbora za obiskovalce hiše vosebel ovozarlalo• ali 
veste da pri nas nimamo dvodomnega sistema, in v opisu 
stavbe v kateri smo ni ne duha ne sluha o tem da tu domuje 
državni svet. To se ’ml rdi otročje.
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Panorama: Govorijo celo, da bo prišlo do 
pravnega nereda in kaosa?
Kristan: Da, operiralo se je z argumentom, da bi 

brez zakona nastopil kaos, pravna praznina in 
pravni nered. Mislim, da to ni točno. Točno ni zaradi 
tega, kot je dejansko napisalo ustavno sodišče; če ne 
bi država naredila tega, kar je reklo, torej opravila 
razdelitve s tem, da prenese posamične kompetence, 
bi občine sledile 140. členu ustave in si pridržale 
funkcye, ki jih našteva ta ustavni člen. Okvalifici
rale bi jih kot tiste funkcije lokalnega značaja, kijih 
one lahko samostojno opravljajo, in ki imajo pomen 
za ljudi. Tako bi bilo njihovo tolmačenje. Ampak, da 
do tega pride, je to treba zapisati v občinski statut; 
če je sprejet, pa ga spremeniti s statutarnim skle
pom, za katerega velja enak postopek. Ni mogoče 
reči, od danes naprej bomo to imeli, za to se zahteva 
kvalificirana večina. Ob statutu Je treba tudi ugoto
viti, kakšno organizacijsko strukturo bo imela ob
čina, da bo te naloge opravljala. Treba je povedati, 
s katerimi oddelki bo občina te naloge sposobna 
izvrševati. Drugi aspekt pa je zaposlitveni, treba je 
imeti tudi konkretno sistemizacijo delovnih mest. 
To pomeni, da je potrebnega kar nekEtf časa, da 
dosežejo, da bi bila občina sposobna prevzeti kot 
svoje. Sedaj pa nastopi še ena možnost, namreč da 
država protestira in reče, to ni v skladu s 140. 
členom, in sproži kompetenčni spor pred ustavnim 
sodiščem. Končno besedo ima ustavno sodišče, ki 
reče, kako Je ta stvar v skladu z ustavo.

Panorame: Ob tem ze pojavi še dodaten pro
blem meztnih občin?
Kristan: To Je pa še dodatna zadeva, na katero 

smo v državnem svetu tudi opozorili in tudi to Je bil 
eden od argumentov za naš odložni veto. Konec 
koncev bi se ob tej priliki vendarle dalo napraviti 
večji napor in ugotoviti ne le izvirnih pravic občine, 
marveč tudi prenesene pravice in seveda tudi pro
blem mestnih občin. Za določene stvari je že danes 
jasno, da bi jih morale imeti mestne občine. Zakaj

Panorama: Kaže, da je edini problem višina 
menedžerskih plač?
Kristan: To je pa drugo vprašanje. Moramo poča

kati na mnenje delodajalcev, ali bodo to sprejeli kot 
dejstvo ali se bodo pritoževali. Moram povedati, da 
nimam še nobenega signala iz naših interesnih sku
pin. Vsaj dve interesni skupini sta pri tem ključni in 
morata povedati svoje stališče, namreč interesna 
skupina delodajalcev in interesna skupina deloje
malcev.

Panorama: Gospod predsednik, čeprav sta 
vloga državnega zbora in državnega sveta 
opredeljeni v ustavi, kaše, da prihaja do hu
dih zagat pri funkcioniranju enega in dru
gega parlamentarnega doma. Zakaj prihaja 
do tega?
Kristan: Problem vidim v odporu pri delu poslan

cev v državnem zboru. Odporu zoper državni svet 
oziroma vsako idejo dvodomnosti. Nekateri poslanci 
so preprosto alergični na besedo dvodomnost in na 
besedo drugi dom. Vsako priložnost izrabijo, da re
čejo; pri nas nimamo nobene dvodomnosti, pri nas 
imamo samo enodomni sistem. Če povem sicer ba
nalen primer; v publikaciji državnega zbora za obi
skovalce hiše posebej opozarjajo: ali veste, da pri 
nas nimamo dvodomnega sistema in v opisu stavbe 
v kateri smo, ni ne duha ne sluha o tem, da tu 
dompje državni svet. To se mi zdi otročje. Odpor do 
državnega sveta pri nekaterih poslancih razlagam 
s slabo izkušnjo v prejšnjem, tridomnem sistemu. 
Takrat so bili nekateri poslanci frustrirani zaradi 
različnih takratnih blokad. Zdaj, ko so bili izvoljeni 
v nov parlament, so rekli, čim dlje stran od vsake 
možne ideje več domov. Sed^j sodijo, daje enodomni 
sistem višek demokracije. To Je pač posledica opi
sane izkušnje.

Panorama: Oprostite, to je, rekli bi, precej 
nežna razlaga.

Nadaljevanje na naslednji strani
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Kristan: V redu, jaz rad stvari korektno razla
gam, nočem kogarkoli žaliti. Rad bi našel kak raci
onalni razlog za ta odpor.

Panorama: Mar ni racionalni razlog to, da so 
državni svetniki izvoljeni neposredno, 
s tako In tako večino, državni zbor pa ven
darle obvladuje strankokraclja?
Kristan: To pa pomeni dodaten problem, o kate

rem bi se dalo reči besedo, dve, ko gre za odnose med 
zborom in svetom. Jaz samo poskušam najti razlago 
za te napore, da bi državni svet spravili čisto na 
stranski tir, vključno s tem, da se ga noče omeniti 
v teh prospektih. Drugače moram reči, da po svojem 
poklicnem znanju, po poznavanju izkušenj funkci
oniranja parlamentarnega sistema v svetu, pa s sta
lišča gibanja parlamentov, se mi zdi, da je ideja 
dvodomnosti pač tista ideja, ki v svetu vse bolj do
biva vrednost in je po svojem bistvu demokratična 
ideja. Dvodomni sistem je po svojem bistvu demo
kratičen. Z njim je omogočeno, da se pri ključnih 
odločitvah poleg enega doma pripelje še drugi dom, 
variante pa so seveda različne. Dvodomnost je ena 
pomembnih oblik demokracije, večina parlamentov 
v svetuje dvodomnih, ali v varianti čiste dvodomno
sti ali pa nepopolne dvodomnosti. Mi smo v tem 
drugem paketu. Najbližje smo nemškemu parla

kompleks odnosov med državnim zborom in držav
nim svetom dosežemo spoznanje, da v končni kon
sekvenci z našimi stališči oplemenitimo zakon. Ko
rigiramo eno plat, ki se v državnem zboru uveljavlja 
tipično strankarsko, z zornim kotom interesov. 
Prav pri zakonu o prevzemu državnih funkcij so se 
lokalni interesi dosledno uveljavili. Resje naključje, 
da smo mi pripravili posvete po vseh dvaindvajsetih 
volilnih enotah in smo ugotovili lokalni interes in 
da so občine zainteresirane za določene funkcije, ki 
bi jih bilo treba zdaj sprejeti. Pri vseh smo ugotovili, 
daje prav zdaj čas za ponovni razmislek o razdelitvi 
funkcij. Razveljavitev 101. člena je dala priložnost, 
da vsi skupaj na novo razmislimo, ne pa da nam 
ponujajo novo preobleko enakega člena.

Panorama: Ali imate možnost kot državni 
svet predlagati državnemu zboru v premislek 
in obvezno razpravo kak zakon, na primer 
zakon o denacionalizaciji?
Kristan: Seveda to lahko naredimo. Državni svet 

ima pet kompetenc določenih z ustavo. Nekateri 
tega nočejo videti, vendar nam je ustava zagotovila 
pomembno pozicijo, pozicijo, ki je s stališča teorije ■ 
nesporno pozicija nepopolnega drugega doma. 
Imamo zakonodajno iniciativo, imamo pravico 
predlagati zakone. Imamo pravico dajati državnemu 
zboru mnenje o vseh vprašanjih iz njegove pristoj
nosti. Imamo pravico do odloženega veta, kar je 
imanentna sestavina zakonodajnega postopka. Da

ToneveV..amo_Ma loZalno samoupravo gre za naš
problem. da se pravna stroka pušča preveč v ozadju. Verjetno se
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prenesene pravice in seveda tudi p ob e est o .

mentarnemu modelu. Njihov Bundesrat je po kom
petencah podoben oziroma še močnejši. Oni imajo 
namreč poleg suspenzivnega veta tudi absolutni 
veto. Določeni zakoni morajo biti potrjeni. Imajo 
seveda drugačno sestavo parlamentarnih domov, 
ideja dvodomnosti pa je ista, poznajo korektivno 
funkcijo parlamentarnih odločitev. Pri njih je sicer 
nosilni element v drugem domu regijski oziroma 
deželni. Prav tako kot mi imajo Nemci možnost 
korigirati zakone in jih ustavljati, ali s suspenziv
nim vetom ali z odložnim.

Panorama: Je morda pri nas krivda za takšno
stanje tudi v tem, da državnega sveta ne ob
vladujejo stranke?
Kristan: To pa je dodatna značilnost ali pa izvor 

problemov. Posebnost našega dvodomnega sistema 
je v tem, da so pri nas v državni svet, kot nepopolni 
drugi dom, vključene interesne skupine. Imamo pet 
interesnih skupin. Najmočnejša je skupina lokalnih 
interesov, ta ima več kot polovico vseh mest, dvaind
vajset od štiridesetih, potem pa še štiri interesne 
skupine, ki bi jih sicer v tradicionalnem smislu 
imenovali interesne skupine. Vendar je tudi lokalna 
interesna skupina. Posebej pa imamo zastopane še 
interese delodajalcev_in delojemalcev, skupino kme
tov, obrtnikov in samostojnih poklicev, ki so v eni 
skupini, potem pa še kompleks negospodarstva. 
Specifične teže so različno razdeljene, lokalna je 
najmočnejša skupina z dvaindvajsetimi člani, nego
spodarska druga po specifični teži s šestimi, ostale 
tri pa imajo po štiri. Kljub številčnim razlikam pa 
delujemo po logiki, da so vse skupine enakopravne, 
zato poskušamo dosegati neke vrste konsenz. Doslej 
nam je to uspevalo in člani iz drugih skupin so 
vedno prisluhnili argumentom tistih iz »manjših« 
skupin. Za razliko od državnega zbora, v svetu ne 
delujemo po logiki strankarskih interesov, po logiki 
diktiranja strank. Tam se dogovorijo klubi oziroma 
šefi strank in naročijo poslancem, kako je treba 
glasovati, tu gre za disciplino. Pri nas smo se za
vestno — to je bil prvi korak, ki sem ga naredil kot 
predsednik sveta — dogovorili, da pri nas ne bomo 
imeli strankarskih klubov. Zdi se mi, da je bilo 
dobro, da smo to storili, ker smo s tem preprečili 
blokado. Preprečili smo, da bi se vertikalna poveza
nost interesov v državnem svetu presekala s stran
karskim diktatom. Kar zadeva institucionalno orga
niziranost, smo se v svetu odločili za dve osnovni 
obliki našega dela - interesne skupine in komisije. 
To predstavlja prednost pri našem delovanju in to 
pomeni možnost, da predstavljamo korektiv držav
nega zbora, kar je končno naša funkcija.

Panorama: Toda to Je dokaj Jalovo početje?
Kristan: Ne, ne, moram reči, da tudi nekateri 

svetniki pravijo, saj nič ne moremo, saj nas pregla
sujejo. Mi smo končno dali dvajset suspenzivnih 
vetov, v eni četrtini smo uspeli. Tudi če bi uspeli 
samo v enem, bi upravičili svojo vlogo, toda mi smo 
vendarle uspeli pri četrtini vetov prepričati večino 
v državnem zboru. To ni majhna stvar. Tudi primer
java z drugimi državami kaže, da smo uspešni. Po
glejmo bavarski senat, ki je bil za nas nekakšen 
model: če uspe en veto na leto ali na dve leti, je pri 
njih to veliko. Toda pri njih je logika obrnjena, vlada 
gre s svojimi predlogi najprej v senat in preveri, ali 
bi senat imel kaj proti. Pri nas pa bomo žal šele sedaj 
prišli do razgovora z vlado, za bolj kooperativno 
sodelovanje. Pri nas se dogaja, da nam vlada preko 
državnega zbora pošilja zakone. Tu bomo že dosegli 
dogovor. Zdi pa se mi najpomembneje, da za celoten

lje imamo pravico sprožiti zakonodajni referendum; 
doslej te pravice še nismo uporabili, lahko pa bo 
nastopila kaka zadeva. Peta pristojnost ni toliko 
pomembna, toda imamo pravico predlagati preisko
valne komisije. Torej imamo tri pomembne korek
tivne funkcije.

Panorama: Zakon o denacionalizaciji je bil 
sprejet za časa Demosa. Takrat je bilo jasno, 
da bodo hude težave, saj je šlo za v bistvu 
revolucionarni ukrep prve vlade. Zdaj se ne
katere stvari zelo jasno kažejo, vsi predlogi 
pa so padli. Če bi z zakonsko iniciativo prišel 
državni svet, mislite, da bi bil učinek? 
Kristan: Težko predpostavljam, kakšna bi bila 

reakcija na tako našo iniciativo. Kot za vsako drugo 
iniciativo je možnost, da takšno pobudo povzame 
ena od interesnih skupin v državnem svetu. Vemo, 
da tokrat tudi 30.000 podpisov ni zadoščalo za spre
membo, kar je tudi ena od zakonodajnih iniciativ. 
Tako je, vprašanje, če bi bila naša iniciativa 
uspešna. Zadnja pot, ki preostane, te pa državni zbor 
ne more preprečiti, je zakonodajni referendum.

Kristan: Zaenkrat rezultata še ni, rezultat je že 
to, da smo evidentirali problem. Državni zbor smo 
na primer prosili, naj bi pri sprejemanju zakonov 
upošteval, da imamo načeloma seje ob sredah. Naša 
obveznost je, seje sklicati štirinajst dni prej, in smo 
prosili, naj te stvari upoštevajo. Ne gre za formal
nost, mi moramo v primeru hitrih postopkov loviti 
sedemdnevni rok, in zato je za nas pomembno, da 
zakone sprejemajo konec tedna, da se lahko v sredo 
sestanemo. Sedemdnevni rok, kije sicer ustavni rok, 
je nerazumen. En dan zgubimo za čistopis in pošto, 
kje pa so še konsultacije svetnikov, sedmi dan pa je 
že zadnji dan. Drugod imajo v dvodomnem sistemu 
to bolje urejeno, Bundesrat ima na primer tri tedne 
časa, da razmisli, ali bo sploh kaj protestiral. In še 
takrat lahko predlagajo — to je funkcija, kije pri nas 
nimamo — da se sestane paritetno sestavljen uskla
jevalni odbor. Šele če bi njihov državni zbor sprejel 
predlog usklajevalnega odbora, pa bi ob nestrinja
nju v naslednjih štirinajstih dneh lahko Bundesrat 
izrekel veto. Ob tem, daje rok neprimerno daljši, je 
vgrajena še faza iskanja kompromisa, ki je mi ni
mamo. Mi smo zlasti kritizirali, da državni zbor 
noče spremeniti poslovnika, da bi bila možna spre
memba zakona na podlagi odložnega veta. Prihranili 
bi ogromno časa, tako pa moramo iti v nov zakono
dajni postopek in se obračati na ustavno sodišče. 
V državnem zboru ni bilo razumevanja za naša 
'stališča, ustavno sodišče pa nam je v večini prime
rov dalo prav.

Panorama: Kako pa bo s proračunom? O tem 
boste še razpravljali, prvo obravnavo pa ste 
že Imeli.
Kristan: Mislim, da državni svet pri proračunu 

ne more kaj bistvenega doseči. Treba je biti realist, 
proračun je bil usklajen na generalni ravni. Da bi 
mi dajali kako novo zasnovo, ni realno.

Panorama: Kaj pa sredstva za delo državnega 
sveta?
Kristan: Mi smo tu zastopani z majhnim dele

žem. Včasih slišimo očitke, toda upoštevati moramo, 
da je naš del ena najmanjših postavk. Zračunali 
smo, da predstavlja naš proračun pol promila dr
žavnega proračuna. Prvotni proračun, ki je bil se
stavljen po kalkulacij skih elementih, kijih je dajalo 
ministrstvo za finance vsem uporabnikom, je znašal 
305 milijonov, izraženo z indeksom pa je to pome
nilo indeks več kot 160. To so nam očitali, saj vsakdo 
gleda indeks, ne pa absolutne številke. Naša nesreča 
je, da smo začeli z bagatelno vsoto. Leta 1993 smo

Ideja dvodomnosti je pač tista ideja, ki v svetu vse bolj dobiva 
vrednost in je po svojem bistvu demokratična ideja. Dvodomni 
sistem je po svojem bistvu demokratičen. Z njim je omogočeno, 
da se pri ključnih odločitvah poleg enega doma pripelje še drugi 
dom, variante pa so seveda različne. Dvodomnost je ena 
pomembnih oblik demokracije, večina parlamentov v svetuje 
dvodomnih, ali v varianti čiste ali pa nepopolne dvodomnosti.

Panorama: Kaj o tem zakonu mislite vi 
osebno?
Kristan: Strinjam se z osnovnim argumentom, 

da bi bilo dejansko treba bolj razumno presoditi 
vprašanje vračanja v naravi in videti ne le, do 
kakšne mere So se s tem povzročile krivice delav
cem, ki delajo v teh dejavnostih, marveč presoditi 
škodo za gospodarstvo. Tu seje začel ustavljati dolo
čen podjetniški zagon. Ne samo nove krivice, tudi ta 
nacionalno ekonomski aspekt bi morali bolj upošte
vati. To je sedaj mimo, zamujeno, vzrok pa je bila 
prevelika politična polarizacija.

Panorama: Zanimivo Je, da se v državnem 
zboru skoraj vsaka stvar hitro politizira. 
Kristan: To je po svoje logično, saj so nosilci 

predlogov stranke in vsaka stranka hoče predvsem 
sebe promovirati in poudarja predvsem svoje za
sluge. To pa počenja tako, da kritizira druge in jim 
hoče vzeti kredibilnost. To se samo stopnjuje in ob 
tem se zgubijo racionalni argumenti. Ob takem si
stemu bi bilo koristno dati možnost promocije nev
tralnih, strokovnih argumentov oziroma promocije 
interesnih izhodišč. Tu bi državni svet lahko imel 
vlogo, toda potem bi bil potreben bolj konstruktiven 
dialog z državnim zborom. V takem primeru bi dr
žavnemu svetu morali dati tudi več postopkovnih 
možnosti in roke prilagoditi delu državnega sveta. 
Tu seveda ni profesionalnih poslancev, mi se pre
prosto ne moremo tako hitro odzivati in se sestajati 
od danes na jutri. Svetniki pač delajo v svojih pokli
cih.

Panorama: O tem ste se menda zadnjič pogo
varjali s predsednikom državnega zbora 
Školjčem; kaj pa je rezultat tega pogovora?

Nekateri svetniki pravijo, saj nič ne moremo, saj nas 
preglasujejo. Mi smo končno dali dvajset suspenzivnih vetov, 
v eni četrtini smo uspeli. Tudi če bi uspeli samo v enem, bi 
upravičili svojo vlogo, toda mi smo vendarle uspeli pri četrtini 
vetov prepričati večino v državnem zboru. To ni majhna stvor. 
Tudi primerjava z drugimi državami kaže, da smo uspešni.

začeli s 118 milijoni in se dogovorili, da postopoma, 
ko se pokažejo potrebe, ugotavljamo potreben denar. 
To je trajalo še celo leto 1994, sedaj pa nas štartna 
osnova uničuje. Že lani so se nekateri svetniki zgro
zili zaradi indeksov, češ mi hočemo učiti državo 
varčevati pri splošni porabi, mi pa imamo takšen 
indeks. Treba se je zavedati, kakšen red velikosti je 
to, tudi če ukinejo državni svet, bo prihranek baga
telen. Vendar smo na koncu vendarle podlegli 
strahu pred indeksom in smo predlagali znižanje na 
274 milijonov, kar je indeks 148.

Panorama: Kaj je vključeno v ta znesek? 
Kristan: Vse, kar je nujno za naše funkcionira

nje. To so plače predsednika, sekretarja, svetovalcev, 
administracije, potni stroški in nadomestila svetni
kom, torej tretjinsko nadomestilo, ki mu nekateri še 
zmeraj nasprotujejo. Nekaj je še sredstev investicij, 
prostori, računalnik, skratka oguljeno za mini
malno funkcioniranje.

Panorama: Da bo čisto jasno: Vsak vaš svet
nik Ima plačo tam, kjer dela, ali pokojnino. 
K temu dobiva tretjino poslanske plače. To 
torej ni nadomestilo osebnega dohodka? 
Kristan: To je nadomestilo za opravljanje funk

cije državnega svetnika. S tem mora svetnik pokriti 
izostanek z dela, refundacijo podjetju smo namreč 
ukinili že lani, gre predvsem za proučevanje gra
diva, stik z volilno bazo, obiske na terenu. Možna bi 
bila tudi drugačna tehnika računanja teh stroškov, 
najbrž pa bi bil izračun večji. Naj pa povem, da 
sistem nadomestil ni nov. Tudi prejšnja skupščina 
je imela tak sistem. Nekateri to hočejo pozabiti in 
nam očitajo, da hočemo nadomestila, kljub temu da 
gre za častno funkcijo. Tudi poprej je bilo izrecno 
določeno, da imajo delegati častno funkcijo, pa so 
bile komisije profesionalne. Tisti, ki danes kritizi
rajo, so bili kot »častni« delegati profesionalci. Da
nes pa odrekajo tretjino državnim svetnikom, ob 
tem da smo imeli v prejšnjem sklicu okoli sedemde
set profesionalnih poslancev, 140 pa jih je imelo 
tretjinsko formulo. Mislim, da državni svetniki ta 
denar zaslužijo, saj morajo predelati vse gradivo. Mi 
se moramo opredeliti do vsakega zakona, se odločiti 
za veto ali ne, ali damo pripombe ali ne in kakšne

bodo. To pomeni, da moramo predelati vse gradivo, 
ne sicer za enako stopnjo odgovornosti kot poslanci 
državnega zbora. To pomeni določen fundus vlože
nega dela, ob tem pa je treba še kontaktirati z bazo.

Panorama: Vi ste za državnega svetnika kan
didirali na Gorenjskem kot kandidat LDS in 
ZLSD.
Kristan: Da, bila je ta kombinacija, poleg tega je 

bilo med predlagatelji še nekaj občin. Potem je prišlo 
do konsenza, sporazuma, bili smo trije kandidati, 
sam sem dobil okoli 54 odstotkov glasov.

Panorama: V koliki meri pa se sedaj čutite 
odgovorne tem strankam, kaj vpliva na vaše 
opredelj evanje ?
Kristan: Spoštujem logiko dela državnega sveta, 

to je, da se podrejam interesni logiki, ne strankarski 
logiki. Prav zaradi tega momenta sem po izvolitvi 
izstopil iz sveta LDS. To sem utemeljil s tem dej
stvom, da si ne bi kdo to drugače razlagal in mi 
odrekal kredibilnost. Ob tem seveda državni svetniki 
ne živijo zunaj prostora in časa, vsak ima svoje 
opredelitve, vrednote in tako naprej. Kot predsednik 
pa moram spoštovati te osnovne predispozicije, to je 
promocija interesov teh petih skupin. Ko pa gre za 
dilemo strankarska disciplina — interesi, tu stran
karska disciplina odpade, je ne sme biti. Vsak v sebi 
pa seveda ima v podtekstu neko vrednostno skalo, 
s pomočjo katere se opredeljuje do vsakodnevnih 
problemov.

Panorama: Težko sl predstavljamo, da bi pri
stajali na tako ravnanje, kakršno je pogosto 
značilno za poslance LDS v državnem zboru. 
Kristan: Mi v državnem svetu seveda nismo po

stavljeni v isti položaj kot poslanci, če pa bi kdorkoli 
poskušal uveljavljati strankarsko disciplino, bi se 
temu uprl. Zdi se mi, da preprosto ne bi smel iti po 
tej poti, moram preprosto po logiki argumentov, ki 
prinašajo v državni svet interesne skupine. To je 
naša podstat in naša nosilna orientacija. Ko gre za 
lokalne interese, moramo videti, kako diha naša 
volilna baza. Obrazložitev za svoja stališča moramo 
v tem primeru iskati v občinah, ne pa v svojih 
strankah.

Panorama: Kot dr. Kristana, ne kot držav
nega svetnika, vas sprašujemo, ali ste za 
predvolilno koalicijo socialne in liberalne 
demokracije ?
Kristan: S tem vprašanjem ste me postavili pred 

nalogo, za katero se mi zdi, da nisem v stanju odgo
voriti. Niti nisem v položaju, da bi se obremenjeval 
s problematiko predvolilnih koalicij. Ne predstav
ljam si niti, kako se bo razvijala socialna demokra
cija. Eno je ime stranke, socialdemokratska, drugo, 
kaj zagovarja.

Panorama: Mislimo na drugo socialnodemo
kratsko usmeritev, tisto ki je v združeni li
sti.
Kristan: Dobro, tudi v tem primeru bi se težko 

lotil razmišljanja, kaj bi lahko nastalo in kaj bi 
moralo nastati. Verjetno bo v končni konsekvenci 
nastalo to, kar se je zgodilo pri prejšnjih volitvah. 
LDS se je postavila na stališče, da se pred volitvami 
ne veže z dogovori, čeprav so bili dogovori glede 
posameznega kandidiranja. Koalicijo se postavi ta
krat, ko je znan volilni rezultat. Ne vem, če se bo 
prihodnjo jesen, ob volitvah stvar postavila kaj dru
gače. Ta pristop se mi zdi logičen in smiseln. Tudi do 
volilcev je pošten, da vedo, kakšen bo razplet.

Panorama: Ali pričakujete, da bo predsednik 
vlade kdaj prišel pred državni svet?
Kristan: Se zmeraj računam, da bi prišel, čeprav 

sem se nekajkrat zavzemal za skupne seje z držav
nim zborom. Na primer ekspoze o proračunu; lo
gično bi se mi zdelo, da ga državni zbor in državni 
svet poslušata skupaj. Takih priložnosti je še več. Mi 
smo hendikepirani v odnosu do državnega zbora in 
to je eden problemov, o katerem se nameravamo 
pogovarjati z vlado. Glede prisotnosti ministrov na 
sejah smo tudi v bistveno slabšem položaju. Glede 
določenih zadev bi bilo smiselno uporabiti formulo 
skupnih sej in ni treba, da mi predsednika vlade 
posebej vabimo. Prav bi bilo seveda tudi, če bi pred
sednik vlade prišel na državni svet, zaenkrat ga še 
ni bilo, ne izključujem pa možnosti, da bi se tudi to 
zgodilo. Ta možnost bi lahko bila, ko bomo opravili 
pogovor z dr. Drnovškom, za katerega smo že dogo
vorjeni, po dveletni analizi našega dela.

Panorama: Trajanje funkcij, tudi vaše, v dr
žavnem svetuje drugače urejeno kot v držav
nem zboru.
Kristan: Pri nas seje na začetku delovanja pojav

ljala dilema, ali imeti enoletne mandate ali kako 
drugače. Sprejeta in zapisana je sedaj ideja man
datne dobe funkcionarjev državnega sveta za polo
vico mandatne dobe sveta. Torej dve leti in pol in 
junija bomo imeli ponovne volitve vseh funkcij v dr
žavnem svetu, od predsednika sveta do vseh drugih 
funkcij v svetu.

Panorama: Seje lobiranje že začelo?
Kristan: Zdaj zbiramo afinitete članov sveta, kje 

bi želeli delati, v kateri komisiji. Zbrali bomo seveda 
tudi predloge za predsednika državnega sveta, pod
predsednika, vodje interesnih skupin in predsed
nike komisij.

Panorama: Doktor Kristan, hvala lepa!
Marjan Horvat 

Igor Žitnik
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Dve socialni 
demokraciji

O slovenskih političnih stran
kah govori tudi podatek, da se jih 
Je od več kot sto po veljavnem 
zakonu do zdaj registriralo ne
kako dva ducata. Pa še od teh je 
bila večina registriranih avtoma
tično. Ta hip nimam točnega po
datka, do kdaj se morajo že obsto
ječe stranke »poravnati po za
konu«, vendar tudi ta njihova 
urejenost kaže, s kom Imamo vo
livci opravka in koliko se lahko 
nanje zanašamo, kajti vsaka od 
njih bi prav rada vodila državo.

A pozabimo na vse drugo, na 
kar bi sicer morali kot volllcl ozi
roma državljani bolje paziti, ko 
imamo opravka s svojimi stran
kami, in se omejimo na socialno 
demokracijo (v nadaljevanju SD). 
Kakor je dobro znano, nas je bog 
obdaril kar z dvema socialdemo
kratskima strankama. Ne ena ne 
druga se najbrž ne bi strinjala 
s trditvijo, da sta božji dar, toda 
ena od njiju Ima z božjim zastop
stvom na Slovenskem tako dobre 
odnose, da bi Ji to moralo laskati. 
Ker pa je polna demagošklh prije
mov, lahko samo upam, da ne bo 
celo tega mojega duhovičenja 
vzela za dokaz, daje res ona tista 
prava slovenska socialna demo
kracija.

Opazili smo lahko, da se ena od 
obeh SD zadnje čase prav napih
njeno .ponaša z Ivanom Cankar
jem. Njen primas Je bil v času 
slovenske pomladi (je res bila po

mlad?) vpliven mož državnopoll- 
tlčnega Partenona. Gotovo je imel 
možnost vplivati tudi na vsebino 
proslave slovenske samostojno
sti nekaj let nazaj, čudi me, da se 
tedaj ni prav nič potegoval za to, 
da bi med opevanja vrednimi Slo
venci tedaj v močno kulturniški 
kullserlji kje zagledali tudi Can
karjev obraz ali slišali njegovo 
misel. Zato se sprašujem, kaj se 
dogaja v človeški buči, da nekdo, 
ki je z veliko žlico jedel modrost 
in načelnost, zaide najprej v par
tijo, nato v razumniško stranko 
demokratov, ki po logiki stvari 
častijo kulturne velikane In svo
bodomislece, pa se vseeno ne 
spomni na Cankarja (ker sl gaje 
preveč polastila stranka, kije ni
kakor ne kaže posnemati!?), na
posled pa konča v tretji stranki In 
nenadoma odkrije - prav on, kdo 
pa drug! — prej neznanega pisate
lja in misleca. Sicer pa, kaj bi se 
čudili! Vsi vemo, da se temu reče 
demagogija. Kdor čisla velike Slo
vence, je zagotovo tudi sam velik 
Slovenec!

Kot prvak ene od SD je Janez 
Janša te dni povedal še eno origi
nalno. (Na rovaš novinarjev je 
treba mimogrede pripomniti, da 
na neumno vprašanje ni mogoče 
pričakovati posebno pametnega 
odgovora.) Izjavil Je - ml pa ne 
potrebujemo drugih dokazil, za
došča nam izjava politika - daje 
njegova stranka prava, pristna, 
da oni gradijo na temeljih origi

nalne slovenske socialne demo
kracije. Pri tem mu ustreza bli
žina stoletnice ustanovitve t.l. 
Jugoslovanske socialdemokrat
ske stranke leta 1896. Domne
vam, da bo malce v zadregi samo 
pri Josipu Petriču, ki je bil ne
kako najizrazitejša figura usta
novnega kongresa JSDS, na Jan
ševo nesrečo pa je sodeloval tudi 
pri ustanovitvi komunistične or
ganizacije na Slovenskem 19S0.

Toda to ni edina zadrega! Na
predno izročilo JSDS si je lastila 
tudi stranka, v kateri je Janša 
začel delati politično kariero, pa 
očitno ni dobro izvozil nekega 
ovinka. (Za to seveda ni mogoče 
kriviti njega, pač pa nekaj tepcev 
v ZKS, ki so se marljivo trudili, da 
so od stranke odbijali morda 
malce nestrpne in nerodne, a raz
mišljajoče in delovne ljudi.) Poleg 
tega ta stranka, ki se Ima danes 
prav tako za edino pravo SD na 
naših tleh, enako vztraja, da je 
ona tista, ki vleče svojo kontinu
iteto Iz zdrave JSDS oziroma se 
k njim vrača potem, ko je po 
krivdi političnih dedov In očetov 
dolgo tavala v temi dogem, nasil
nosti in neinventivnosti. Tej 
»edino pravi SD« je treba priznati 
vsaj to, da se je verbalno (tako 
pač kot tudi Janševa SD) na soci
alnodemokratsko kontinuiteto 
res začela sklicevati veliko prej.

A ta Janševa privatizacija zgo
dovine ni nič novega! Z vsemi 
svojimi forumi In krili skuša ša
riti po vseh strankarskih zelni
kih. Če se mu bo zdelo koristno, 
bo ustanovil tudi kakšen komu
nistični forum v svoji stranki, če 
bo le Imel kaj upanja, da Kocijan
čiču lahko sune vsaj tri volivce. 
Da pa smo volivci precej poceni 
vlačuge, je znana stvar. Največ
krat zadošča, če sl nekdo upa ali 
pa zna povedati tisto, kar bi 
- predvsem na rovaš politikov in 
države - radi povedali sami, pa 
tega iz kakršnega koli razloga ne

spravimo skupaj. Manjka pa nam 
vsaj toliko zdrave pameti, da bi 
razumeli, daje edini »štos« opozi
cije udrihanje, celo zelo zelo de- 
magoško! po vladajoči stranki ali 
koaliciji.

Da sl združena lista kot ona 
druga, a edino prava SD niti ne 
zasluži niti po politični logiki ne 
more pričakovati, da bi jo Janša 
koval v zvezde, je verjetno vsako
mur Jasno. časi značilnih razred
nih in/ali stanovskih strank so že 
kar precej daleč. Toda skušati vo
ziti po dveh tirih, ki gresta vedno 
bolj vsaksebi (govorim o dlrek- 
torsko-delavskem konglome
ratu), deluje le preveč naivno. In 
če moje razumevanje utripa poli
tične javnosti ni povsem brez 
vrednosti, tedaj med člani ln pri
vrženci ZL ni ču tl tl posebnega op
timizma. Vmes so tudi ljuc{)e, ka
terih politični instinkt ni slab, ln 
tl menijo, da Janša pridno dela za 
volitve, ker je povsod tam, kjer se 
ljudje želijo pogovarjati. Koga vse 
dobi na zborovanje ln koga pri
dobi za stranko ali za volivca, je 
drugo vprašanje. Zdi pa se, da se 
privržencev ZL loteva malodušje. 
Kajti stranka, kije na oblasti - ln 
to v poziciji nekakšnega revnega 
sorodnika, ki marljivo Izpolnjuje 
svojo obljubo, da bo pridna, če se 
bo smela igrati z bogatejšimi so
rodniki - ga nujno lomi. Nabira 
minus točke, privržencem in čla
nom pošilja gore ne posebno užit
nih materialov In zapravlja de
nar, ki ji ga na ta ah oni način 
podarjajo.

Treba pa je nekaj vedeti: če sta 
na Slovenskem dve SD, potem Je 
vsaj ena zanesljivo zlagana. Jaz 
osebno mislim, 'da sta obe precej 
zanič, kajti če bi vsaj eni šlo res 
za blagor volivcev, tedaj bi se ob
našala drugače. Nam pa ne bi bilo 
treba poslušati bedarij, kaj je re
kel Janša, kaj Kocijančič itd., 
temveč bi sami videli, kaj je ta ali 
ona stranka naredila.

Tam kjer divja vojna, je težko 
nadzorovati mir, ker ga prepro
sto ni. Prav v tem je temeljna sla
bost operacije Združenih naro
dov, ki so modre čelade poslale 
v BiH z nalogo »vzdrževati mir«. 
Niso pa niti Združeni narodi niti 
Evropska unija niti NATO obliko
vali celovite strategije za prene
hanje vojne.

Ob izbruhu sovražnosti v So
maliji so v spopade najprej nepo
sredno posegle ZDA s svojimi vo
jaškimi silami in s tem hotele 
vzpostaviti mir. Ta operacija je 
bila samo delno uspešna. Potem 
so Združeni narodi tja napotili 
modre čelade, ki naj bi nadzoro
vale premirje med sprtimi somal- 
sklmi vojaškimi dlktatorčki. Toda 
vojaški spopadi so se kaj kmalu 
ponovno razplamteli ln modre če
lade so se bile prisiljene iz Soma
lije umakniti. To je bil za Zdru

žene narode hud poraz, kajti po
kazalo seje, da so popolnoma ne
močni.

Se bo podobno zgodilo tudi 
v Bosni in Hercegovini?

Mnogi državniki, ki se jim je 
pred leti marsikaj zdelo nejasno 
so sedaj vendarle dojeli, da so za
hodne države m tudi Varnostni 
svet naredili usodno napako 
s sprejemom ocene o državljan
ski vojni v Bosni ln Hercegovini. 
S takšno oceno so seveda vse ude
ležence »državljanske vojne« 
obravnavali bolj ali manj enako. 
'V resnici pa je od začetka sovraž
nosti šlo za grobo agresijo na su
vereno in mednarodno priznano 
državo, članico Združenih naro
dov.

Jasušl Akašl je dolgo omaho
val, preden je zaprosil Nato, naj 
njegova letala bombardirajo srb
ska skladišča orožja v bližini Pal.

Kot že poprej, seje tudi sedaj po
kazalo, da so sporadični napadi 
Natovih letal razmeroma neučin
koviti. Z brutalno taktiko »živega 
ščita« pa se je z vso resnostjo 
postavilo vprašanje, ali se takšni 
napadi sploh lahko nadaljujejo. 
Kdo bo tvegal zračne napade, ki bi 
ubijali tudi pripadnike modrih 
čelad?

Na hitro sklicana posvetovanja 
v vrhu Nata, v Varnostnem svetu 
ln na srečanjih državnikov so po
kazala, da nihče ne ve, kako ukre
pati Nastala je prava zmeda. Ta 
pa je posledica nejasne ln nedore
čene strategije. Za zaustavitev 
vojne v BIH bi bilo že davno po
trebno oblikovati strategijo od
ločnega nastopa proti agresorju. 
Vemo pa, da so pravi agresorji 
zagovorniki nasilne uresničitve 
»velike Srbije«. Karadžlc je samo 
Izvajalec Miloševlčeve politike 
v Bosni in Hercegovini.

Zahodni diplomati so v zad
njem času Igrali na karto »veli
kih sporov« med Miloševičem ln 
Karadžlčem. Z raznimi ponud
bami Beogradu so računali na 
osamitev bosanskih Srbov ln na 
njihovo popuščanje. Dajali so op
timistične izjave, da bo Miloševič 
v zameno za ukinitev ekonom
skih omejitev priznal Bosno ln

Hercegovino v njenih medna
rodno priznanih mejah. Sredi 
takšnih pričakovanj pa so se vo
jaške operacije stopnjevale. Pri 
takšni popustljivi politiki do Mi
loševiča tudi napadi Natovih letal 
na srbska vojaška oporišča ne po
menijo veliko.

Predstavnik ameriškega Inšti
tuta za strateške raziskave je 
v pogovoru na CNN ocenil, da so 
napadi Natovih letal povsem 
zgrešeni, ker niso v funkciji celo
vitega nastopa, če bi jim sledile 
tudi druge odločne operacije, bi to 
imelo smisel. Tako pa j e očitno, da 
je med članicami Nata popolna 
zmeda, ki jo še povečuje strah, da 
bi jih ostrejši poseg v Bosni ln 
Hercegovini lahko pripeljal 
v vojno.

Na vseh posvetovanjih pred
stavnikov ZDA ln držav članic 
Nata Je sedaj v osprečju vpraša
nje, kako zagotoviti varnost mo
drih čelad. Osnovno vprašanje, 
kako zaustaviti agresijo na Bosno 
ln Hercegovino, je, vsaj trenutno, 
potisnjeno na obrobje. Srbska 
stran je tista, ki dejansko narer. 
kuje pogoje za pogajanja. Ne 
glede na ostre besedne obtožbe 
srbskega ravnanja je Varnostni 
svet Združenih narodov v povsem 
defenzivnem položaju.

Vračanje
bivanja

Rlmokatollška cerkev ima 
s svojimi klerlkalistlčnopolltič- 
nlmi pristaši polna usta besede 
'vračanje. V mislih imajo vračanje 
imetja ln povrnitev moralne 
škode, ki naj bi jim Jo storila poli
tična oblast po drugi svetovni 
vojni. Do neupravičene nacionali
zacije je res prišlo in je bila mno
gokdaj in mnogokje ter za mno- 
gokoga krivična. Največ nepo
pravljive škode je bilo narejene 
Posameznikom, družinam, rodbi
nam, celotnemu narodu, pa tudi 
rlmokatohškl cerkvi na Sloven
skem in v nekaterih primerih 
tudi slovenski protestantski 
cerkvi. Omenjeno je mačji kašelj 
Proti tistemu, kaj je počela rlmo
katollška cerkev od 16. pa do 
konca 18. stoletja In še čez, zato Je 
nerazumljivo ln golo spreneveda

nje, da danes zahteva nazaj tisto, 
kaj je večidel tako odvzela svojim 
nesomlšljenlkom pa tudi somi
šljenikom oziroma vernikom, ki 
zaradi svojega uboštva niso zmo
gli plačati cerkvenega davka in 
zaradi siromaštva niso prispevali 
dovolj vrednih daritev v blagor 
papinlzma.

Poštenost in pravičnost nista 
raztegljivi neznano daleč, ampak 
Imata živo mejo. Sta moralni ln 
eksistencialni kategoriji, zato ju 
ni mogoče razlagati in si ju pri
svajati glede na trenutne potrebe 
ln želje, predvsem pa ne zaradi 
sle po religijski, kulturološki, du
hovni, nazorski in politični obla
sti. Imata obraz človečnosti ln sta 
svojina svobodnega ln avtonom
nega človeka individuuma.

Rlmokatollška cerkev se je

s svojimi klerlkallstlčnopolltlč- 
niml pajdaši znašla v slepi ulici, 
saj je nesmisel in golo lažiranje 
zahtevati nazaj tisto, kar nikoli 
ni bilo njeno, pač pa je bilo s krvjo 
prisvojeno. Papinisti naj se naj
prej opravičijo posameznikom, 
družinam, rodbinam, narodu, Slo
venski protestantski cerkvi ln 
naj povrnejo vsaj delček nasilno 
odvzetega.

Smrt je naravni zemski konec 
telesnega življenja. Grob na poko- 
jišču je viden spomin na pokoj
nika in naj bi bil vrt spokojnosti. 
Rimokatolicisti so mnogim Slo
vencem nesomišljenikom od 16. 
stoletja pa do konca 18. stoletja 
in čez uničili njihov drugi dom, ln 
to s ciljem, da ne bi ostali v živem 
spominu tisti posamezniki, ki so 
za obstoj ln eksistenco naroda ži
veli ln ustvarjali. Paplnističnl 
kler naj postavi nazaj na uničene 
protestantske grobove prvotne 
prave križe, naj prisvojenim po- 
kojlščem povrne protestantsko 
ime.

Rlmokatollška cerkev je popol
noma nemoralna in nepravična, 
saj v svojem širokoustenju o vra
čanju niti z besedico ne omenja 
brez števila cerkva, šol, farofov ln 
drugega naravnega in duhovnega 
bogastva, ki gaje več stoletij s silo

odvzemala Slovenski protestant
ski cerkvi, edini avtohtoni in av
tonomni veri in religijski institu
ciji na zemlji Slovencev. V naravi 
popravljati to krivico je nesmi
selno, pričakovati pa bi bilo priz
nanje' ln opravičilo ter plačilo 
vsaj simbolne odškodnine, kake 
posebne civilizacijske morale od 
tujlnskosti, ki hoče totalno 
oblast, tako ni mogoče želeti, kar 
priča zgodovinski živi spomin m 
dandanašnja blebetavost najviš
jih predstavnikov klera ln klerl- 
kalistlčne politike.

Slovenci gotovo ne bi bili da
našnji Slovenci, če ne bi. bilo pro- 
testantskoreformatorske dejav
nosti ln ustvarjalnosti, saj so du- 
hovnozgodovinskl sadovi tega gi
banja in procesa takega eksisten
cialnega pomena, da si obstajanja 
in ohranitve naroda kot nacije 
sploh ne moremo realno pred
stavljati, saj je ta individualni 
duh še danes živ In je čedalje boj 
aktivno prisoten v clvllnostl ln 
javnosti družbe.

Slovenci, zavzemimo se za do
stojni pokop pregnanih prote
stantskih reformatorjev v domači 
grudi. Slovenska protestantska 
cerkev naj člmprej spet dobi su- 
perlntendenta.

Primož Trubar bo večno živ!

In tako smo doživeli in se
veda gladko preživeli še en 
cirkus v parlamentu. Nika
kor ne zadnjega, saj čim 
bliže bodo volitve, več jih bo. 
Tisti, ki niso na oblasti, si 
jih bodo morali izmišljati, 
da bi nanjo prišli, tisti na 
oblasti pa bodo tudi zganjali 
hudiča in pol, da bi na obla-

Cirkus I.
sti ostali. Ker, to nam je menda vsem jasno, gre samo za 
oblast, kajti ta tudi v taki občini, kot je podalpska dežela, 
prinaša koristi. Kakšne, bomo videli šele čez nekaj let, ko 
bodo tisti na oblasti slednjič prišli v skušnjavo kazati svoje 
bogastvo. Da od svojih, sicer kar lepih plač niso mogli oboga
teti, pa je tudi dovolj jasno.

Vrnimo se k pravkar minulemu cirkusu, ko je opozicija 
zagnala vik in krik o pravosodni ministrici. Da je ne bo 
mogla spodnesti, ji je bilo jasno že takrat, ko je začela pisati 
pritožbo, ali kot se temu umno reče, interpelacijo na njeno 
delo. Ta učena beseda naj bi pomenila sredstvo, s katerim 
tisti, ki niso na oblasti, nadzorujejo oblast.

Ob tej interpelaciji pa si lahko mislimo, da so v opoziciji 
polpismeni ljudje, saj tako spisan nadzor še mački ne bi 
osmodil repa, le nekaj mijavkanja mu je uspelo izsiliti. 
Najbolj smešno pri vsej stvari pa je bilo, da so ministrico 
dolžili kršenja zakonov in ustave zaradi notarskih in gospo
darskih zadev, in kot se pri taki stvari spodobi, napisali 
tudi, katere zakonske člene je kršila. In umni gospodje so 
napisali številko člena v kazenski zakonodaji, ki govori 
o zvodništvu.

Če bi tožilec prišel pred sodnika s takim zmazkom, bi ga ta 
najbrž poslal znova delat izpite na pravno fakulteto. Politika 
je seveda čisto nekaj drugega, še posebej ta iz domačih logov, 
ki brez posledic prenese vsako oslarijo. Kam pa naj bi res 
poslali tistih šestnajst političnih velmož, ki so se podpisali 
pod interpelacijo in očitno sploh niso vedeli, kaj podpisu
jejo? Med njimi je bilo tudi nekaj doktorjev, takšnih in 
drugačnih, ki imajo sicer praviloma polna usta moralnih 
vrednost, nihče od teh gentlemanov pa se ni spomnil, da bi 
se ministrici vsaj opravičil za napako; to bi se vsaj socialde
mokratu in doktorju sociologije gospodu Jožetu Pučniku mo
ralo zdeti nujno.

Kaj hočemo, v slovenski politiki pač ni kavalirstva, je 
zgolj rivalstvo, ki ima za cilj imeti ali pridobiti si državo 
v posest namesto ji služiti.

Da gre v parlamentu za cir
kus, so te dni na svoji koži 
občutili tudi sodniki. Libe
ralna demokracija se je kar 
korporativno spravila nad 
vrhovno sodišče in tako se
daj enkrat za vselej vemo, da 
ima parlament kot zakono
dajna oblast zadnjo besedo 
tudi za sodno vejo oblasit, ki 
naj bi bila baje povsem neod
visna.

Liberalni demokrati so

Cirkus H.
namreč kratko malo povedali, da vrhovno sodišče ne zna 
pravilno razsojati. In pika. Naj sodniki vedo, da jim bo 
parlament že pokazal hudiča in daje on tisti v tej državi, ki 
ima edini dokončno pravico povedati, kaj je prav in kaj ne, 
kdo je kriv in kdo ne. Še malo, pa sodišč sploh ne bomo več 
potrebovali, pa tudi kriminalne policije ne, saj v državnem 
zboru kmalu ne bodo več vedeli, koliko preiskovalnih komi
sij so že ustanovili, nobena pa od sebe še ni dala kaj posebno 
uporabnega.

Ko so oni dan volili sodnike, je šel na oder eden od poslan
cev in dejal, da ta in ta že ne more biti sodnik, ker je naredil 
to in to, da je sicer naredil vse po zakonu, ampak da kljub 
temu ni bilo prav, kar je naredil. In potem so glasovali in 
tisti kandidat seveda ni bil izvoljen za sodnika. V parla
mentu je torej dovolj, da gre kdo na oder in reče, ta in ta je 
baraba, in z njegovo kariero je konec. Poslanci so pač nedo
takljiva divjad in lahko za vsakega rečejo, daje lopov, in se 
jim ne more prav nič zgoditi.

Še sreča, daje vsaj poslanec dr. Lev Kreft imel toliko hlač, 
da je šel na oder povedat, da take manire pač ne sodijo 
v parlament in da karakteriziranje nekoga, ki se ne more 
braniti, ni posebno čislano dejanje. Pa so nekateri takoj 
začeli nanj tako hrumeti, da se človeku kar milo stori ob 
pomisli na stare čase. Takrat so bojda partijski sekretarji 
o kom rekli, da je baraba, in ta potem pač ni mogel postati 
direktor ali sodnik. K sreči seje to dogajalo vsaj v kabinetih 
in za zaprtimi vrati. Sedaj ko imamo demokracijo, pa je 
seveda mnogo lepše kar javno povedati osebno mnenje 
o kom, da je namreč baraba in zato ne more postati to in to.

V imenu demokracije je za to kajpak najbolj primeren 
parlament. Nekateri poslanski veljaki namreč nimajo do
volj hlač, da bi šli to povedat tja, Kjer bi jih lahko prijeli za 
besedo in jim rekli, naj svoje trditve dokažejo ali se gredo 
solit. Vse skupaj je res en sam cirkus.

Boža Gloda

*



Janez Janša, predsednik SDSS na 4. kongresu te stranke v Topolšici:

»VEC KAMENJA NAM BODO /METAH NA 
POT. TRDNEJŠI BODO NAŠI TEMELJI«

»Na volitvah "bomo zma
gali!« je dejal Janez Janša na 
4. kongresu Socialdemokrat
ske stranke Slovenije minulo 
soboto v (zadnjem času zna
meniti) Topolšici. Dobri dve 
stotniji delegatov je spreje
malo politični program 
stranke, prisluhnilo staro- 
novemu predsedniku Janši in 
še nekaterim vodjem njihove 
frontne organizacije.

Ko je skoraj pred desetlet
jem Jožef Školč na portoro
škem zsmsjevskem kongresu 
objavil, da »imamo vse mož
nosti, da bomo zmagali«, so se 
mu nekateri pomilovalno na
smihali. Vendar je zviti Školč 
s svojimi in z znamenito po
roko stranke z dr. Drnovškom 
možnost izkoristil. Janša je 
prepričan o zmagi strank slo
venske pomladi na prihod
njih državnozborovskih voli
tvah, kajti programi teh 
strank temeljijo na vredno
tah, medtem ko gre pri ZLSD 
in LDS za uveljavljanje »vse 
bolj surovega liberalizma, to 
značilno staro-novo kombi
nacijo postkomunizma, ki 
uporablja svetlo retoriko 
o človekovih pravicah, a je de
jansko brez vsakih vrednot«. 
Programska zasnova prizade
vanj SDSS temelji na štirih 
prvinah: svobodi, pravičnosti, 
solidarnosti in domoljubno
sti. V tem sklopu je mogoče 
najti številne elemente sodob
nih socialnodemokratskih 
vsebin, še posebej sindikalnih 
zahtev, ki pa niso povezane 
z vsemi delavskimi organiza
cijami. Že v programu SDSS 
namreč štejejo le tiste sindi
kalne centrale, ki so nastale 
po slovenski pomladi, kar 
predvsem velja za Neodvis
nost in nekatere železničar
ske sindikate, vsi preostali pa 
so nastali zato, ker se njihova 
vodstva niso strinjala z nek
danjim vodstvom Zveze sindi
katov Slovenije. Če izhajamo 
iz tega, se ni čuditi oceni, da 
na največjo sindikalno cen
tralo ZSSS že program prevali 
naj večjo odgovornost za 
izredno slabo stanje večine 
delavstva. V tem smislu je ja
sen zlasti Slavko Kmetič, 
predsednik sindikalnega fo
ruma pri SDSS, ki mu ni všeč, 
da se med delavci nič ne do
gaja. Vzrok za to vidi v tem, da 
delavstvo obvladujejo stare 
sile, in prav zato si morajo 
sindikati tolikanj opomoči, da 
se ne bodo bali lastne sence. 
Takšnim stališčem so na kon
gresu pritrdili z aplavzom. Ni
sta jim oporekala niti predsed
nika sindikalnih central 
(Tomšič iz Neodvisnosti in Re- 
boy iz Pergama), ki po svojih 
ocenah vodita skoraj dvestoti- 
sočglavo sindikalno množico, 
kajti očitno se bojita lastne 
sence. Še posebej po spopadu 
njunih sindikatov v Sladko
gorski.

Sicer pa Je politični pro
gram SDSS, kar zadeva delav
ske pravice, plačno politiko, 
soupravljanje v podjetjih, 
lastninjenje, zaposlovanje, in
špekcijo dela, varstvo pri delu 
in podobno, neveijetno podo
ben programskim dokumen
tom Zveze svobodnih sindika
tov Slovenije. Morda so av
torji političnega programa, 
vsaj kar se tiče tega področja, 
zaznali, kje bo v prihodnje to
rišče političnega boja in po
sredno pridobivanja glasov. 
Tako zapisane misli so potre
ben, ne pa tudi zadosten pogoj 
za realizacijo sprejete politike 
v parlamentu in v vladi, saj za 
poslance te stranke večinoma 
ne moremo trditi, da so bili

doslej v katedrali odločanja 
na Šubičevi dosledni bojev
niki na resničnih socialnode
mokratskih in delavskih po
zicijah.

Janševi socialdemokrati 
terjajo preglednost in obvlad
ljivost finančnih tokov, še po
sebej v raznih skladih, ki za
res delujejo kot osamosvojeni 
centri. Tudi dosedanja davčna

politika ni ustrezna, kajti Treba da bo ukiniti tudi neu- 
preveč je obdavčeno tekoče pravičene privilegije, kot so 
delo, premalo pa luksuzna po- izjemne pokojnine za revolu- 
trošnja, privilegiji in zlahka cionarne zasluge, in posebej 
pridobljeno veliko premože- obdavčiti vsa večja stanova
nje nekaterih posameznikov, nja in stanovanjske hiše, ki 
Od tod njihov sklep, da bodo, so bile podarjene predvsem 
ko bodo na oblasti, ukinili do- v komunističnem sistemu 
hodnino socialno šibkim slo- privilegiranim osebam. S 
jem in zmanjšali splošno temi sredstvi pa bodo reševali 
stopnjo za srednje sloje, stanovanjske probleme mla

dih družin.
Janša je bil v svojem go

voru gorak predvsem Zdru
ženi listi socialnih demokra
tov, ki si lasti atribute soci
alne demokracije, čeprav sta 
socialni bazi obeh strank, ki 
se imenujeta socialnodemo
kratski, različni. Zanj in za 
njegovo stranko ZLSD ni kon
kurenca, z njo SDSS ne tek
muje za glasove, kajti direk
torji igralnic (tu je Janša že 
udaril povsem mimo!) in lju
dje z izrednimi privilegira
nimi pokojninami imajo dru
gačne interese kot tisti, ki da
nes pošteno delajo in gospo
darijo. Prav zanimivo je, da 
tako kot precejšnje število 
članov ZLSD tudi Janša vidi 
pravega političnega nasprot
nika v LDS. Janša je jasen: 
»Pravi politični nasprotnik 
zdravega razvoja Slovenije 
postaja vse bolj surovi libera
lizem, ta značilna staro-nova 
kombinacija postkomunizma, 
ki uporablja svetlo retoriko 
o človekovih pravicah, a je de
jansko brez vseh vrednot, 
s pomočjo monopolov in 
prednosti iz preteklosti se 
peha za oblast in dobiček, za 
dobiček za vsako ceno in 
samo za svoj žep, ne glede na 
očitno kršenje zakonov, vseh 
moralnih norm in ne glede na 
dejstvo, da tam, kjer nekdo 
nezasluženo vzame preveč,

mnogim ostane premalo. Uve
ljavlja se takoimenovani to
talni pragmatizem, ki danes 
prelomi besedo, dano včeraj, 
in ki za vsako izdajo najde 
opravičilo.«

Kajpak je treba tako stanje 
spremeniti. To lahko stori le 
SDSS in druge stranke sloven
ske pomladi, vendar očitno le 
SLS in SKD z zmago na voli
tvah. Blok ZL-LDS bo kajpak 
po Janševem uporabil vse 
prijeme, da bi ta blok strank 
slovenske pomladi sprl, kajti 
že sedaj neverjetno šikanirajo 
denimo poslanca Hvalico, ko 
gre na govorniški oder v par
lamentu, kot se je sam prito
žil, vendar tem poskusom ne 
smejo nasesti.

SDSS utemeljuje svoje po
slanstvo z izvirno slovensko 
socialnodemokratsko tradi- 
cijo(!?), vendar pa očitno za
nemarja, da se je v zgodovini 
ravno socialna demokracija 
do domoljubja in domovine 
obnašala dokaj čutno in daje 
z resnim socialnim in naci
onalnim programom prišla 
v zgodovini na svetlo tista 
stranka, ki je bila ustanov
ljena na Čebinah, in bila po 
Janševem teroristična orga
nizacija. Po dolgem času smo 
spet tudi priče, da se vidni po
litiki sklicujejo na slovenske 
pisatelje. Janša je to storil 
s citiranjem Cankarja, ki je 
bil v svojem času politična in 
socialna vest slovenskega na
roda in slovenske socialne de
mokracije. V spominu so mi 
citati Franceta Popita, ki seje 
v svojih govorih rad skliceval 
na svojega someščana Can
karja. Tako je nekoč pri hla
pcu Jerneju, ki je ubral vse 
poti za dosego svoje pravice, 
pa je ni našel in potem zažgal 
domačijo, kjer je bil celo živ
ljenje hlapec, uporabil požar 
kot prispodobo za revolucijo.

Marjan Horvat

IZ ZALOŽBE ENOTNOST
DRUŽBOSLOVJE

. 1. Pavle Čelik:

NA JUŽNI STRAŽI
Avtor v knjigi obravnava vzpostavljanje meje med Hrvaško in 
Slovenijo v času njunega osamosvajanja. Opisuje posa
mezne dogodke in ljudi, dileme in odnose s hrvaškimi obmej
nimi organi ter vrednoti posamezna dejanja. Gre za delo, ki 
ima tudi pomembno zgodovinsko razsežnost, saj so raz
merja s to našo sosedo specifična, vznemirjajoča in kamen 
spotike ter politiziranja.
Obseg: 206 strani
Cena: 2.500 SIT in 5% prometni davek

2. Jože Smole:

PRIPOVED KOMUNISTA NOVINARJA
Znani diplomat in politik, predvsem pa z dušo in srcem 
novinar, opisuje srečanja s pomembnimi ljudmi od leta 1945 
do 1980 ter pomembna mednarodna in notranja dogajanja, 
v katerih je sodeloval kot dejaven akter ali kot novinar. 
Obseg: 216 strani
Cena: 1.900 SIT in 5% prometni davek

3. Tine Hribar:

SLOVENCI KOT NACUA
Znani univerzitetni profesor, filozof, ki je bil sredi sedemde
setih let pregnan s tedanje FSPN, in ena ključnih osebnosti 
v procesu osamosvajanja, razgrinja pred slovensko jav
nostjo čas velikih družbenih sprememb v letih od 1988 do 
1995. Tokrat ne gre za filozofska razmišljanja, temveč za 
analizo družbenega dogajanja s konkretnimi imeni in priimki, 
njihovo spreminjanje stališč in sodb - politično transvestit- 
stvo, kije tako »udomačeno« na Slovenskem, ter za analizo

posledic ravnanja posameznikov in skupin na slovenski poli
tični sceni. Z vso intelektualno kritičnostjo in doslednostjo, ki 
je zanj značilna, nudi bralcem in raziskovalcem prelomnega 
dogajanja na Slovenskem nazorno videnje tega časa. 
Obseg: 272 strani
Cena: 3.000 SIT in 5% prometni davek

4. Ciril Ribičič:

SIVA TIPKA 074
Avtor v svojih esejih ob pomembnih dogodkih v slovenskem 
parlamentu sooča besede in ravnanje posameznih poslan
cev in poslanskih skupin, ki so si pogosto vsaksebi, kar velja 
tudi za politične stranke. V jedkih komentarjih zadeva bistvo 
stvari in nudi bralcem nazoren vpogled v »trdnjavo oblasti«, 
ki se pogosto vede za resno parlamentarno demokracijo 
čudno in nedosledno. Knjiga je opremljena s karikaturami 
znane slovenske karikaturistke Aljane Primožič.
Obseg: 152 strani
Cena: 3.200 SIT in 5% prometni davek

5. Milan Divjak:

ŠOLA-MORALA-CERKEV NA SLOVENSKEM
Knjiga, ki je kot nalašč za ta čas, ko se razplamteva boj za 
šolo in njeno ideologizacijo, je plod avtorjevega večletnega 
raziskovalnega dela o poteh in stranpoteh moralnega in 
družboslovnega pouka v šoli na Slovenskem. Na podlagi 
obsežnih virov in literature dokazuje, kako so si naši na
predni učitelji in pedagogi prizadevali za svobodno, laično in 
enotno šolo in za laično moralni in etični pouk. Laični moralni 
pouk je bil na Slovenskem sto let prepovedan, onemogočen, 
pozneje, ko smo^ga uvedli, pa zanemarjen in zlorabljen. Gre 
za prvi poskus zgodovinske obravnave tega vprašanja, zato 
je knjiga pomemben prispevek k zgodovini laičnega moral
nega pouka na Slovenskem in hkrati pobuda za razmišljanja 
o naši preteklosti in sodobnosti.
Obseg: 464 strani
Cena: 4.500 SIT in 5% prometni davek

NAROČILNICA

Knjige lahko naročite na naslov ČZP Enotnost, Dalmatinova 4, Ljubljana, ali po telefonu 321-255,13-35-255 ali 
faksu 311-956.

J Tekoča številka knjige

Knjigo(e) pošljite na naslov:

Ulica, poštna št. in kraj: .

Ime in priimek: ............................

EMŠO za individualne naročnike *

1. Račun bomo plačali v enkratnem znesku. 2. Račun bomo plačali v treh obrokih. 

Datum naročila:.............................................................. Podpis:..................................

6. Boris Lipužič:

ČEDERMACI DANAŠNJEGA DNE
V knjigi so objavljeni pogovori z desetimi vidnimi slovenskimi 
šolniki in javnimi kulturnimi delavci na Koroškem, Tržaškem, 
Goriškem, v Benečiji in Porabju: z dr. Pavlom Zablatnikom, 
dr. Reginaldom Vospernikom, Francem Kukavico, Edvinom 
Švabom, Živo Gruden, Aldom Ruplom, Samom Pahorjem, 
Florijanom Lipušem, Borisom Pangercem in Valerijo Perger. 
Avtor želi s to knjigo seznaniti širšo javnost v matični domo
vini z razmerami, v kakršnih živijo zamejski Slovenci, in 
s tem, kako ohranjajo svojo narodnostno in kulturno samo
bitnost, kar je žal še vedno premalo znano.
Obseg: 168 strani
Cena: 3.000 SIT in 5% prometni davek

LEPOSLOVJE
7. Jože Peternelj:

GREH V DOLINI
Znani slikar in pisatelj iz Žirov se v tem romanu loteva 
življenjske problematike na slovenskem podežlju in pre(za)- 
pletenih odnosov med ljudmi. V tem okvirju so še posebej 
izraziti odnosi vaščani-župnik, ki se zaplete s hčerjo mogoč
nejšega kmeta. V drugem delu knjig DVOJČKA pa opisuje 
vaška posebneža in njuna razmerja do soseske in obratno. 
Obseg: 200 strani
Cena: 1.950 SIT in 5% prometni davek

8. Franjo Frančič:

ŠKORPIJONOVA BALADA
Uveljavljeni slovenski pisatelj mlajšega rodu opisuje v 23 
slikah črticah razmerja med moškim in žensko. Morda je 
včasih na robu pornografskega slikanja, vendar s preudarno 
in včasih trdno besedo izriše značaje akterjev dogajanj. 
Obseg: 96 strani
Cena: 1.800 SIT in 5% prometni davek

9. Franc Šetinc:

ZAKLAD V JOVSIH
Zgodba o predvojnem otroštvu in slovenskem podeželju 
(Obsoteljsko) je prava zakladnica nekdanjih šeg in navad. 
Avtor skrbno in natančno opisuje ta svet, z ljubečimi opisi 
narave, prikazi družbenih in civilizacijskih segmentov. Gre 
za fabulativno iskrivo in jezikovno tekoče in uglajeno pisanje. 
Obseg: 172 strani
Cena: 1.500 SIT in 5% prometni davek

10. Milojka Žlžmond-Kofol:

ANIMUS
Slovenska pisateljica mlajšega rodu se v tem romanu uk
varja, preprosto povedano, s stvarmi, ki jih pozna. Opisuje 
ženski in današnji svet, življenje ob politično karierističnem 
možu. Osebe plastično odslikavajo sedanji čas in dogajanje. 
Obseg: 164 strani
Cena: 1.900 SIT in 5% prometni davek
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POUK DRUŽBOSLOVJA V NEKATERIHPiše: dr. Milan Divjak

EVROPSKIH DRŽAVAHDa se je zanimanje v svetu ln 
tudi pri nas za pouk družboslovja 
v osnovni šoli povečalo, je več ra
zlogov. Ha eni strani je bilo to 
vprašanje prisotno v vseh pre
lomnih obdobjih svetovne zgodo
vine, zlasti v časih po revolucijah, 
na drugi strani pa so tudi nor
malne spremembe v raznih ob
dobjih terjale večjo pozornost ln 
skrb pouku družboslovja. Z uva
janjem javnega, državnega ln la
ičnega šolstva so zlasti liberalne 
države na novo koncipirale šol
ske sisteme, ob tem pa so vedno 
več pozornosti posvečale vzgoji 
občana ln državljana. Izrazito za
nimanje za pouk zgodovine, geo- 
SraSje, za državljanski ln zlasti 
za laični etični pouk opazimo že 
Pred prvo svetovno vojno, zlasti 
v drugi polovici XIX. ln v začetku 
XX. stoletja. Med obema vojnama 
so se razmere za tak pouk poslab
šale zaradi uvajanja diktatur ln 
Priprav na novo vojno. Po drugi 
vojni so ob prenovah šolstva pre
cej pozornosti posvetili tudi druž
boslovju, vendar manj kot nara
voslovju, tehniki, ekologiji ln ki
bernetiki. Države so glede na poli
tične sisteme postavljale nove 
vzgojne ln izobraževalne cilje, 
tem pa je bil podrejen tudi pouk 
družboslovja.

Ves čas po drugi vojni so v dr
žavah ln v mednarodnih vladnih 
th nevladnih organizacijah raz
mišljali o Izboljšanju družboslov
nega pouka. Predvsem so po
drobno analizirali učbenike za 
zgodovino ln poskušali najti poti 
za njihovo zbliževanje, moderni
ziranje, ki bi omogočilo novo ra
zumevanje skupne evropske In 
tudi širše zgodovine. Veliko so 
storili tudi za izboljšanje geograf
skega pouka. Večje težave so bile 
Pri koncipiranju družboslovja 
v osnovni šoli v ožjem smislu. 
V večini dežel je prevladoval tra
dicionalni konfesionalni ali ne
konfesionalni verouk, ki je bloki
ral prizadevanja za uvajanje laič
nega moralnega in družboslov
nega pouka v tej ali drugačni 
obliki. Ta Je. v večini dežel kljub 
kritikam ln dokajšnjim neus- 
phom ostal.

Zaradi družbenega razvoja, po
litičnih, gospodarskih in drugih 
sprememb, zlasti pa zaradi vse 
bolj zapletenih družbenih odno
sov so povsod začutili potrebo, da 
bi poleg zgodovine, zemljepisa ln 
verouka uvedli še poseben pred
met, ki bi mlade poučil o bistve
nih družbenih pojavih, kijih mo
rajo poznati ln razumeti kot 
učenci, člani družin, lokalnih 
skupnosti, kot bodoči roditelji, 
občani in državljani. Tako so na
stajali predmeti z različnimi po
imenovanji, z različnimi vsebi
nami, cilji ln nalogami, ki pa so

imeli tudi mnogo skupnega. V tej 
smeri so dajale pobude mnoge 
vladne m nevladne mednarodne 
organizacije, med njimi zlasti 
UNESCO, BIE ln Svet Evrope.

Že pred drugo vojno ln zlasti po 
njej so razne organizacije spod
bujale vzgojo in izobraževanje za 
razumevanje, sodelovanje, spo
štovanje ln zbližanje med narodi; 
posebej so si prizadevali za mir In 
za spoštovanje človekovih pravic. 
Zato so države te vsebine in cilje 
vnašale v učne načrte za pouk 
družboslovja. Ta prizadevanja so 
se močno okrepila zadnja leta, ko 
je prišlo do razpada vojaških blo
kov, do novih odnosov med vzho
dom ln zahodom, do oblikovanja 
številnih integracij v Evropi in 
drugod. Še posebej gre za povezo
vanje v Evropi, torej za pouk in 
vzgojo za Evropo, za življenje 
mladih rodov na tem kontinentu. 
Države spodbujajo, da bi okrepile, 
izboljšale ln modernizirale pouk 
družboslovja že v osnovnih in 
pozneje tudi v srednjih šolah. Ve
liko govorijo o državljanski 
vzgoji ln pouku, o politični vzgoji, 
o vzgoji za demokracijo, drugod 
pa posvečajo glavno pozornost 
družbi kot celoti, etiki in podob
nim vprašanjem. Pouk družbo
slovja je torej različno koncipi
ran.

Naš namen je, da bi kratko pri
kazali cilje in vsebine družboslov
nega pouka v osnovni šoli 
v evropskih državah. To bi lahko 
koristilo, ko razmišljamo, kako bi 
pri nas tak predmet uredili, kako 
bi opredelili njegove cilje, naloge, 
vsebine. Tako imenovana »etika 
in družba«, ki jo imamo sedaj, je 
potrebna razširitve, poglobitve m 
nove osmislltve, saj tak predmet 
nima prihodnosti. Ostaja Igrača 
raznih sil in tendenc, ki mu niso 
naklonjene. Mladi rodovi, ki po
trebujejo poglobljenega pouka 
o družbi, pa ostajajo praznih rok 
ah pa so le napol poučeni in in
formirani, predvsem pa slabo pri
pravljeni za življenje v novi 
družbi.

Razvojni problemi 
pouka družboslovja 
v evropskih državah

Pouk družboslovja je poleg zgo
dovine m zemljepisja v raznih de
želah Evrope in tudi drugod te
meljil na različnih pojmovanjih, 
ciljih, možnostih ln tradicijah. To 
velja za osnovno ln srednjo šolo. 
Pouk družboslovja so uvajali

v raznih oblikah že pred prvo 
vojno. Prvotno je povsod prevla
doval verouk, pozneje pa so 
v času ranega in razvitega libera
lizma razmišljali tudi o uvajanju 
laičnega moralnega pouka kot 
dopolnila ali celo kot zamenjave 
za verouk. V tem laičnem moral
nem pouku so bili skriti zametki 
družboslovnega pouka, pouka 
o družbi, o državi, o pravicah in 
dolžnostih državljana. Zagovor
niki laičnega moralnega pouka 
so se zavedali, da mora ta teme
ljiti na spoznanjih o družbi, dr
žavi. Zaradi tega so pozneje poleg 
laičnega moralnega pouka uva
jali tudi poseben državljanski 
pouk, npr. v Franciji. V nekaterih 
deželah pa so že od vseh začetkov 
puščali monopol nad moralnim 
poukom verskim skupnostim, 
v šole pa so poleg verouka uvajali 
še take ali drugačne oblike druž
boslovnega pouka. Torej je priha
jalo do delitve dela. Posvetni uči
telji so učence uvajali v spozna
vanje družbe, države, duhovščina 
pa v verske ln moralne nauke.

Ne da bi se spuščali v zanimivo 
zgodovino tega razvoja, naj ome
nimo, da so potekali dolgoročni 
spopadi med državo, cerkvijo in 
šolo ravno o tem vprašanju, da so 
države ln razni strokovnjaki že
leli laični moralni pouk ln pouk 
družboslovja, verske skupnosti 
pa konfesionalni verski pouk. 
Vse to se je zaostrilo zlasti v času 
pred prvo vojno, ko so nastajale 
laične ln klerikalne politične 
stranke, ko je šlo za oblast, za 
prevlado te ali one stranke v par
lamentu. Vse to se je nadaljevalo 
do prve vojne, nato med obema 
vojnama, ko so v raznih deželah 
različno urejali vprašanja druž
boslovnega pouka. Kot vemo, so 
v demokratičnih deželah uvajali 
laični moralni. In družboslovni 
pouk v obliki državljanskega po
uka, drugod pa so v času poraja
nja fašizma ln nacizma okrepili 
verski pouk ln seveda pouk o dr
žavi, o rasah, o narodu ln ljud
stvu. V Sovjetski zvezi so uvedli 
pouk marksizma-lenlnlzma. Boj 
za laično šolo, za njeno avtonom
nost ln za laični družboslovni 
pouk so zavrle priprave na drugo 
vojno ln sama vojna.

Po drugi vojni so države ob šol
skih reformah posvetile veliko 
pozornost tudi etičnemu, družbe
nemu in humanističnemu pouku 
ln vzgoji, čeprav niso zanemarjali 
naravoslovja, ki je zaradi tehno
loškega razvoja Imelo vedno 
prednost. Zaradi gospodarskih,

socialnih m političnih ter zlasti 
ideoloških potreb in nasprotij, ki 
so se porajale ves čas po drugi 
vojni zaradi delitve sveta na 
bloke, na nasprotne ideologije, so 
različno koncipirali družboslovni 
pouk v različnih delih sveta. Gre 
za zahodne ln vzhodne dežele ter 
za tako Imenovani tretji m celo 
četrti svet, ki se je otresel koloni
alnega jarma ln se preko OZN ln 
skupine neuvrščenih vključeval 
v svetovna dogajanja, pa tudi 
v prizadevanja za novo šolo. Ob 
tem so koncipirali nove vzgojne 
cilje, izobraževalne vsebine. Za
radi nastajanja novih nacional
nih skupnosti, neodvisnih držav, 
novih družb so morali razmišljati 
o ciljih, nalogah, vsebinah idej
nega, soclalno-etlčnega, politič
nega pouka ln vzgoje. K temu so 
bile države prisiljene tudf zaradi 
prebujanja mladih rodov, zaradi 
gibanj, stremljenj, potreb ln pro
blemov mladih, ki so vedno bolj 
kritično sprejemali družbeno 
stvarnost doma ln v svetu.

Zato ni čudno, če so vsa deset
letja po drugi vojni ln zlasti v no
vejših časih na nacionalnih rav
neh ln v regionalnih ter medna
rodnih vladnih in nevladnih or
ganizacijah posvečali vedno večjo 
pozornost tudi pouku družbo
slovja, etični-socialni vzgoji. Po
sebej so razmišljali ’o vzgoji ln 
pouku, ki naj bi mladim omogočil 
vključevanje v nacionalne skup
nosti ln tudi sodelovanje v širšem 
svetu. V tej smeri so delovali v ok
viru OZN in v raznih njihovih 
specializiranih agencijah, skupi
nah, telesih. Načela, smernice, 
priporočila, študije teh organiza
cij so ugodno vplivale na obliko
vanje učnih načrtov za pouk 
družboslovja v številnih, zlasti 
bolj odprtih, razvitih ln demokra
tičnih dežalah. Pozitivno so vpli
vale mednarodne konference 
o vzgoji ln pouku v okviru 
UHESCA ln BIE, srečanje števil
nih strokovnjakov, učiteljev ln 
mladih, ki so družboslovnemu 
pouku odpirali širša obzorja, 
nove cilje, vsebine, nove pomene 
in razsežnosti. S tem so obogatili 
ne le družboslovje v osnovni šoli, 
temveč tudi številne stroke, kot 
so sociologija, politologija, filozo
fija, etika, pedagogika ln mnoge 
druge, ki sedaj zajemajo s širših 
osnov ln vidikov.

Hedvomno je pouk družbo
slovja v osnovnih ln drugih šolah 
dobil nove pobude ob najnovejših 
dogajanjjih v srednji ln vzhodni 
Evropi m seveda tudi Iz dogajanj

v širšem svetu. Kajti evropsko 
združevanje je močan izziv za po
litično vzgojo ln pouk v ožjem ln 
širšem smislu. Najprej gre za 
pouk ln vzgojo, ki naj mlade ro
dove usposablja za življenje v de
mokratičnih, nacionalnih, druž
benih skupnostih, kjer bi urejali 
gospodarske, socialne, politične 
m kulturne odnose v prid vseh in 
vsakogar, kjer bi spoštovali in 
razvijali človekove pravice, ohra
njali zdravo okolje in skrbeli za 
napredek ln blaginjo vseh, zlasti 
za pravo kakovost življenja. Obe
nem naj bi mladi rodovi bili pri
pravljeni za življenje v širših 
skupnostih, ki nastajajo ob pove
zovanju držav, regij, organizacij 
ter Institucij, skratka v medna
rodni skupnosti. V tej smeri so 
delovali ln delujejo v OZN ln zla
sti v UNESCU ln predvsem tudi 
v ES ln v Svetu Evrope. Očitno gre 
za širši pomen družboslovja v os
novni šoli, kjer so ga zlasti v ok
viru Sveta Evrope poskušali z ne
katerimi projekti Inovlrati, v ce
loti bolje razriti za nova obdobja 
skupnega življenja.

Koncepti družboslovja 
v nekaterih, evropskih 
državah

Kot smo rideU, so v preteklosti 
poznali v nižjih razredih domoz
nanstvo, v višjih razredih os
novne šole zgodovino ln zemlje
pis, predvsem pa še verouk ln po
nekod državljanski pouk, pouk 
o ustavah, o pravicah in dolžno
stih podanikov ln državljanov. 
V novejših časih pa so po evrop
skih deželah pod vplivom razmer, 
združevanja, potreb mladine ln 
demokratičnih družb koncipirali 
dokaj obsežne in sistematične 
predmete, ki jih različno poime
nujejo ln pojmujejo. Iz različnih 
programov, predmetnikov in po
ročil je mogoče razbrati, da se po
javlja v višjih razredih osnovnih 
šol v večini evropskih dežel druž
boslovni pouk v obliki pouka ali 
nauka o družbi v širšem smislu, 
kot poUtični pouk ln vzgoja, kot 
državljanski pouk ah pač kot 
pouk etike ali morale. Verski 
pouk Ima svoje variante, pro
bleme, cilje in naloge, zato ga v to 
problematiko ne vključujejo, če
prav zajema vedno več tem z ome
njenih področij.

Kot izhodišče ln temelj za 
obravnavo nauka o družbenih po
javih, ki zadevajo mladega člo
veka v predpuberteti, bi lahko 
vzeli splošni nauk o družbi ali

pouk o družbi, ki ga v Nemčiji 
Imenujejo Sozlalkunde, drugod 
Social Studies ln podobno. Obi
čajno tak pouk v raznih oblikah 
in povezavah uvajajo že v nižje 
razrede osnovnih šol, v višjih pa 
ga Izvajajo kot poseben sistema
tični predmet. Otroke ln pozneje 
mladostnike uvajajo v razumeva
nje medčloveških odnosov, v os
novne navade, spretnosti in spo
sobnosti za skupno življenje 
v družini, šoli; v vrstniških sku
pinah, v organizacijah, društvih, 
v lokalni skupnosti. Torej govo
rijo o družini, šoli, o delu ln pro
stem času, o sosedstvu, o raznih 
življenjskih okoliščinah ln nava
dah ter tudi razvadah, kot so ka
jenje, alkohol, mamila ln razni 
negativni družbeni pojavi. Mlade 
poučijo tudi o množičnih medijih, 
o delovanju lokalne skupnosti, 
o vprašanjih družbenih norm, za
konov, o delovanju raznih usta
nov, kot so sodišča, občinski or
gani, država, govorijo o strankah, 
o oblasti, o volitvah, o zorenju 
k polnoletnosti, o položaju mla
dine v družbi, o mladinskih giba
njih, o poklicih, delu, šolanju, 
o odnosih med spoloma, o pojavih 
v svetu, o varovanju miru ter 
združevanju ln povezovanju dr
žav In o sodobnem domačem in 
svetovnem gospodarstvu.
Skratka, gre za bistvene druž
bene pojave, ki vznemirjajo ln za
devajo mladega človeka. Kjer 
imajo še posebej pouk Iz etike ali 
religije, se v tem družboslovnem 
pouku ne ukvarjajo s temi vpra
šanji. Tam, kjer pa verskega po
uka ni, te teme vključujejo 
v družboslovni pouk ah pa v poli
tični pouk ln vzgojo. V srednjih 
šolah se tak pouk o družbi nada
ljuje v obliki sistematične soci
ologije.

Zlasti v Nemčiji Imajo v nekate
rih deželah namesto nauka 
o družbi takoimenovanl poli
tični pouk ln vzgojo. To velja 
tudi za nekatere druge dežele 
v Evropi ln ga ponekod imenujejo 
tudi državljanski pouk. Izhaja 
bolj iz politološke terminologije 
in tematike, vendar kot je videti iz 
primerjav, kaže precej podobno
sti splošnemu nauku o družbi, 
zato ga dodatno imenujejo Geme- 
inschaftskunde. Tudi tu j e Izho
dišče družina, medčloveški od
nosi, tudi tu govorijo o oblikova
nju prostega časa, o delu, o proiz
vodnji dobrin, o gospodarjenju 
doma, v podjetjih in v družbi, 
o urejanju razmer v občini in dr
žavi, o človekovih pravicah, o me
dijih, o izbiri poklica, o souprav
ljanju, o delovanju parlamenta in 
varovanju miru, o socialnem tr
žišču, o mladih ln delu, o svetu 
kulture ln podobno.

Nadaljevanje prihodnjič

Korenine zla,,

84. januarja 1940 glavni odbor JRZ ni uspel, da bi 
se tudi ostali deli Jugoslavije preuredili po hrva
škem vzoru. Vznejevoljeni minister dr. Korošec je 
zato obiskal dr. Tiso (tudi duhovnik-politlk), kije že 
tinel izkušnje in zveze s Hitlerjem, s katerim gaje 
Povezal Tisa. Poslej je kot prosvetni minister še 

! močneje vodil pronemško politiko, a 14. decembra 
tistega leta je nenadoma umrl.

80. oktobra 1940 je jugoslovanska Cvetkoričeva. 
vlada podprla Hitlerjevo vojno gospodarstvo ln ga 
tiivajala tudi sama.

Hitler je tedaj zaželel, da tudi Jugoslavija pristopi 
k fašistični osi. Začela so se razna napeta pogajanja.

85. marca 1941 je predsednik jugoslovanske vlade 
.Cvetkovič na Dunaju ta pristop končno podpisal. To 
Je po vsej državi takoj Izzvalo obsežne demonstra
cije.

37. marca 1941 so demonstracije dosegle višek in 
;general Dušan Simorič je tega dne Cvetkoričevo 
vlado strmoglavil ter osnoval svojo. Vanjo je vključil 
tudi slovenskega klerikalnega voditelja dr. Vladka 

;Mačka, ki sta bila poglavitna zagovornika priključi
tve Jugoslavije k trojni fašistični zvezi. Zato Simori- 
ceva vlada ni preklicala dunajskega Cvetkoričevega 
Podpisa. Hitler, ki ga je to upiranje razstogotllo, naj 
bi bil pomirjen. .

6. aprila 19418 je jezni Hitler Jugoslavijo vseeno

napadel. Jugoslavijo so pregazili, Slovenijo pa so 
razdelili Nemci, Italijani m Madjarl.

III
Ekonomsko-politične 
razmere, kulturbund, peta 
kolona, cerkev in 
katoliška akcija tik pred 
okupacijo
Razjedenost kraljeve Jugoslavije ln Drav
ske banovine - Slovenije

Do korenin narodne izdaje je s strani vladajoče 
gospode dejansko prišlo že pred okupacijo.

To bomo laže razumeli, če spoznamo nekaj osnov
nih podatkov o bogastvu različnih kapitalistov na 
Slovenskem ln s tem tudi na Gorenjskem. Ta sloj je 

'.imel v rokah tudi oblast. Bogataški oblastniki so 
imeli svoje finančne ln razne druge organizacije, ki 
so upravljale s kapitalom.

Poglavitna združenja finančnega kapitala v pred
vojni Sloveniji so bila predvsem tri: Ljubljanska 
kreditna banka, Združena gospodarska banka ter 
Kreditni zavod za trgovino in Industrijo. Poleg teh 
jih je bilo še sedem, a imenovane tri ustanove so bile 
v Sloveniji največje. Te tri banke, ki so delovale kot 
delniške družbe, razpolagale so kar z devetdesetimi 
(90) odstotki vseh slovenskih vlog ln s triindevetde
setimi (93) odstotki kreditov. Najmočnejši Izmed 
vseh je bil Kreditni zavod za trgovino ln industrijo.

Predvsem v upravnih odborih klerikalne Za
družne gospodarske banke ter v njenih podjetjih so 
v letih tik pred vojno in nato v času okupacije Imeli 
glavno besedo nekateri ljudje, ki so bili hkrati tudi 
klerikalni politiki ln nosilci sodelovanja z okupator
jem. Taki so bili na primer gimnazijski ravnatelj 
Bogomil Remec, (kije imel v rokah še številne druge

vplivne gospodarske ln bančne funkcije), ravnatelj 
Zadružne zveze ln duhovnik Franc Gabrovšek, dr. 
Jože Basaj, odvetnik dr. Stanislav Žitko, industrialec 
Ivan Avsenek, generalni ravnatelj banke in tudi 
sicer zelo vplivni dr. Ivan Slokar ali advokat Miloš 
Stare, poleg teh pa so bili v banki med najodgovor
nejšimi tudi člani s podeželja. Tako ha primer ra
dovljiški advokat dr. Albin Šmajd, ter duhovniki kot 
dekan Valentin Zabret iz Št. Vida, župnik Janez Kete 
Iz D. M. v Polju, pa kranjski dekan Matija Škerbec, 
Janez Brodar in še vrsta klerikalnih voditeljev.

Mnoge ljudi je presenetilo, da se je slovenska 
buržoazija tako hitro ln enotno pobratila z la
škimi okupatorji, ker niso vedeli, da je v njenih 
vrhovih že zadnja leta stare Jugoslavije zginjala 
tradicionalna klerikalna ln liberalna politična raz
cepljenost. Z naglo koncentracijo bančnega ln indu
strijskega kapitala ter njunim medsebojnim povezo
vanjem je tudi na Slovenskem nastajal finančni 
kapital z enotno ln maloštevilno finančno oligar
hijo: »Tako v Kranjski industrijski družbi kakor 
v Trboveljski premogokopnl družbi, tako v Kredit
nem zavodu kakor tudi v podjetjih koncerna okrog 
tega zavoda (Dušik »Ruše, Stavbna družba, Pivo
varna Union itd.) sede v upravnih svetih tudi pred
stavniki obeh slovenskih tradicionalnih političnih 
grupacij. Oba vrhova teh skupin se zraščata vedno 
bolj v en sam vrh. Sodelovanje s »tujim kapitalom« 
jih ne moti (v TPD, KID, v Rušah, Union itd.).Na- 
sprotje vseh teh skupin je kvečjemu slično onemu, 
ki ga čutita dva ali več visokih uradnikov v istem

Knjiga KORENINE ZLA, ki obsega BOO 
strani In 178 fotografij, je tik pred Izi
dom. Če Jo kdo želi naročiti (Izide v sa
mozaložbi), naj to sporoči na avtorjev 
naslov: Ivan Jan, Partizanska 10/c,
64000 Kranj.

uradu, ki vsi streme po mestu šefa. Dejansko pa 
arijski in semitski, nacionalni in tuji, slovenski in 
jugoslovanski, liberalni ln konservativni kapital 
tvorijo solidarnost. Ozka plast finančnega plemstva 
prepreza s svojimi mrežami vse plati slovenskega 
življenja od gospodarstva pa do kulture in politike, 
od tpvarn do tiska in visokih uradov.«

Poleg teh monopolnih kapitalističnih ustanov so 
bila pomembna tudi vse krepkejša podeželska vele
posestva. Deset let pred okupacijo (1931) je bilo 
v Dravski banovini 1.700 veleposestev, ki so obse
gala po več kot 50 ha. Veleposestniki so Imeli v ro
kah petino vse slovenske površine. Če izmed teh 
izdvojimo največje, ki jih je bilo okoli 800, izmed 
njih 109, ki so bili tuji državljani. Slednji so razpola
gali kar z osmino Slovenije. Po začetku krize 1989. 
leta so zaradi nizkih cen kmečkih pridelkov, zaradi 
davkov in zaradi zadolženosti ter visokih obresti 
propadali mah kmetje; bančni veleposestniški ln 
industrijski veljaki pa so bogateli ln se krepili na 
njihovih žuljih.

V ta kapitalistični razvoj je bila vse bolj vključe
vana tudi katoliška Cerkev. Tiste katoliške duhov
nike ter voditelje Katoliške akcije, ki so v različnih 
gospodarskih odborih prijateljsko sodelovali z »libe
ralnimi brezverci«, to ni prav nič motilo. Nič čud
nega, saj je bila Cerkev zelo bogata. Tako je na 
primer le 15 največjih cerkvenih fevdalnih pose
stev, ki so jih obšle vse agrarne reforme, posedovalo 
kar 37.000 ha obdelovalne zemlje in gozdov. Veliko 
tisoč hektarov zemlje je bilo last okoli 500 sloven
skih župnišč in samostanov. Poleg različnih vredno
sti ln velikih dohodkov je tudi od države dobivala 
Cerkev letno več denarja, kakor slovensko kmetij
stvo, sociala in zdravstvo skupaj. Cerkvi je namreč 
padlo letno 14,900.000 din, navedeni pa so dobivali 
8,100.000 din manj, medtem ko so kmetje v veliki 
večini le životarili. Zato je Cerkvi še kako ustrezala 
kapitalistična ureditev, ki so jo podpirali »z dušo ln 
telesom«.

Da je bilo res tako, nam potrjuje tudi ugotovitev 
dr. Metoda Mikuža iz leta 1941. 0 razgovorih s preg
nano duhovščino s Štajerske ln Gorenjske, Izmed 
katerih so številni pozabljali na duhovne dolžnosti, 
pravi:

»... Nihče (izmed takih) se v pogovoru ni dotaknil 
ne kaj bo sedaj z verniki, ki so ostali brez duhovnika, 
ne kaj bo z vero ... Pač pa so vsi tl duhovniki glasno 
tožili, kaj bo s farovškim posestvom, kaj bo z denar
jem, naloženim v hranilnice ali še neizterjanim od 
ljudi ...»

Med temi gorenjskimi duhovniki je bil tudi kaplan 
Tone Duhovnik, kije kmalu postal vpliven organiza
tor belogardizma. Dne 30. maja 1941 je Zadružni 
zvezi v Ljubljani pisal:

Dalje prihodnjič



JE PRESTOL PRAZEN?
Vsakdo pozna Voltairovo 

reklo: »Če ne bi bilo boga, bi si 
ga bilo treba izmisliti« - to je 
zato, da bi s sklicevanjem 
nanj vladajoči držali v po
korščini nižje sloje. Zdi se, da 
ima pri današnji slovenski 
»socialdemokratski« politiki 
podobno vlogo ZLSD: če je ne 
bi bilo, bi si jo bilo potrebno 
izmisliti, saj bi se bila ob njeni 
odsotnosti Janševa stranka 
prisiljena soočiti z resnico 
lastne izpraznjenosti, nein
ventivnosti in še česa.

Kako srečni so bili naši 
predniki, ki so v davnih neci
viliziranih časih šli v hlev, iz
brali žival, ki je bila videti 
ustrezno kriva za to ali ono 
nesrečo, in jo z vsemi predpi
sanimi postopki žrtvovali 
v svoje božje veselje. Različne 
literarne zgodbe pripovedu
jejo o tem, da je bilo mogoče 
žalost in srd prenesti na 
druge: nesrečni možje so pre
tepali žene (kar počenjajo še 
danes), razžaloščene soproge 
so se tako ali drugače mašče
vale svojim krutim možem, 
skupaj so kaznovali otroke in 
druge primerne slabotneže. 
Boljše in bolj urejene družbe 
so seveda proizvodnjo krivcev 
izbrusile do višav, o katerih 
danes še sanjati ne moremo: 
krivce so izpostavljali na 
mestnih trgih, jim pljuvali 
v obraz, jih kamenjali in bi
čali, navsezadnje pa so jih 
tudi obešali. Življenje v takš
nih družbah je bilo nadvse 
barvito in zdravo. Ko so izu
mili zapore, so se razmere iz
boljšale. Zaporniki so namreč 
predstavljali tisto bistveno 
rezervo krivcev, ki je zagotav
ljala mirno in uspešno življe
nje.

Danes v moderni dobi, ko 
imamo demokracijo in več
strankarski sistem, je seveda 
aktualno vprašanje: »Kaj bi

brez krivcev počeli strankar
ski aparati?« Najbolj nazorno 
so to pokazali slovenski soci
aldemokrati na svojem kon
gresu v Topolšici. Predvsem 
njihov nekdanji in novi pravi 
vodja Janez Janša je na glas 
za govorniškim odrom mo
droval, da je njihov nadaljnji 
razvoj in uspeh na naslednjih 
volitvah odvisen predvsem od 
možnosti za okrivljanje druge 
stranke ZLSD. Kar seveda po
meni, da se je energično zav
zel, da je potrebno to stranko 
tudi negovati, skrbeti, da ne 
usahne ali kakorkoli postane 
ekstremna ali celo komuni
stična.

Kaj bi se zgodilo, ko bi Jan
ševi izgubili svojega smrt
nega sovražnika v podobi le
vih pravih socialdemokratov, 
ki so zbrani v ZLSD? Odreči bi 
se morali svojemu Goebbelso- 
vemu pohodu na oblast! Kaj 
bi se zgodilo, ko bi ZLSD po
stala splošno priljubljena 
stranka, ki bi ji volivci na na
slednjih volitvah namenili re
cimo 20 odstotkov glasov? Ali 
bi še lahko govorili o udboma- 
fiji, privilegijih in nevarnih 
oblastnikih iz prejšnjega si
stema, ki janševcem mečejo 
polena pod noge? Težko!

Torej, janševci so kongres 
v Topolšici sklicali zato, ker 
so ugotovili, da pri nas na po
litični sceni primanjkuje 
krivcev in da jih je treba za 
vsako ceno najti. Če ZLSD ne 
bi obstajala, po vsej verjetno
sti tudi tega kongresa ne bi 
bilo. Ne vem, če se danes še 
kdo smeji šali, ki so jo pripo
vedovali pred leti. V šali na
stopa jecljavec, ki se je prav
kar vrnil iz avdicije za radij
skega napovedovalca. Mirane 
nniso vz-vz-vz-vzeli, pravi 
mož, -kkker nisem v p-p-v-p- 
partiji! To šalo je namreč 
moči posodobiti. Mmme nniso

vz-vz-vzeli v s-s-str-stranko, 
k-k-ker n-n-nisem p-p-pri- 
pri-prinesel p-p-potr-potr-po- 
trdila o s-s-sodelo-sodelo-so- 
delovanju s-t-tujo o-o-obveš- 
obveš-obveščevalno s-s-služ- 
službo! Nekoč je ta šala mo
rala nastati v vrhovih partije, 
saj ni bila nič drugega kot ci
ničen posmeh okoliščinam, 
ko je bilo zares vse odvisno od 
partije. Danes je še bolj ci
nična, ker je posodobitev na
stala očitno v krogih »stezo
sledcev« in govori v posmeh 
novim okoliščinam, ko je res 
vse odvisno od vohljanja in 
zbiranja takšnih ali drugač
nih »civilnih« dosjejev o dr
žavljanih. In kakršnakoli sta
tutarna opredelitev v tej 
smeri pomeni le razgaljanje 
dejanskega stanja, ko je mno- 
gokaj ali vse odvisno od treh 
služb,

Pa pustimo programsko- 
vsebinski del tega kongresa 
in pokomentirajmo še najbolj 
posrečeno kadrovsko potezo 
na Slovenskem v zadnjih treh 
letih. Tudi ta se je dogodila 
v Topolšici. Zgodila seje nam
reč javna rehabilitacija nek
danjih članov zadnjega CK 
ZKS. Prvi v seriji rehabiliti- 
rancev ni nihče drug kot nek
danji cekajevec Danilo Sliv
nik, novopečeni podjetnik in 
založnik najuspešnejše slo
venske revije MAG. Njegova 
izvolitev v Svet Socialdemo
kratske stranke Slovenije je 
večpomenska. V program
skem smislu se ta stranka 
preko nekdanjih članov par
tije (njen član j e kar nekaj let 
bil tudi njen predsednik Ja
nez Janša in še mnogi v vod- 
stu, vrača na razredne pozi
cije nekdanje partije. Slivni
kov hit novinarstva ni nika
kršen psihološki pojav, mar
več izraz ideološke nujnosti, 
ki jo bo očitno s pridom izko

ristila Janševa stranka. Sliv
nikovo poznavanje nekdanje 
Sovjetske zveze in Janševo 
preteklo delo kot komandanta 
pohodnikov v slovito Jajce ob 
obletnicah zasedanja Avnoja 
bo v mnogočem okrepilo tudi 
politiko stranke na zunanje
političnem področju. In kar je 
najpomembnejše, uredniko
vanje neideološki, nestran
karski in neodvisni reviji, ki 
si šele utira pot do slovenskih 
bralcev, bo mnogo mnogo bolj 
neobremenjeno s pritiski 
drugih strankarskih oligar
hij. Sicer pa mnogo bolje 
opraviš delo, če ga opravljaš 
za znanega naročnika in če je 
ta seveda samo eden.

Je pa imel ta kongres tudi 
nekaj izredno grdih pack, nad 
katerimi bi se morala zami

sliti celotna slovenska jav
nost. Ena od najbolj nečednih 
zadev je seveda velik plakat, 
ki je opozarjal na ta pomem
ben kongres. Njegovi obliko
valci in ideologi stranke so 
naredili neverjeten prese- 
dans. V propagandne poli
tične namene so izkoristili 
otroke, kar je seveda ena naj
bolj podlih potez, ki si jih 
lahko privošči kakšna 
stranka. Tu ne gre samo za 
moralno vprašanje, temveč 
predvsem za dejstvo, da se je 
stranka za uresničitev svojih 
političnih ciljev pripravljena 
posluževati vseh sredstev ma
nipulacije. Kar je preveč, pa je 
le preveč. Zato je moj skro
men nasvet, naj v bodoče 
otroke izključijo iz polja poli
tičnega manipuliranja.

Torej, kadrovska krepitev 
socialdemokratske stranke 
po vzoru Berlusconija, napo
ved na kongresu, da bodo na 
naslednjih volitvah zmagali, 
omogoča političnim analiti
kom, da špekulirajo naprej.

V tem smislu so seveda najza
nimivejše napovedi, kdo bo 
imel po naslednjih volitvah 
v rokah vladno in izvršno 
oblast. Udeležba predstavni
kov drugih strank na tem 
kongresu je pokazala, da je 
situacija še zelo nejasna. 
Samo prisotnost Podobnika, 
brez Peterleta in še koga 
z desnice, zaenkrat govori 
o tem, da do kakšnega vidnega 
skupnega nastopa strank po 
vsej verjetnosti ne bo prišlo. 
Peterletova ocena, daje Janša 
ekstremist in Podobnik dema
gog, on sam pa zmernež, je 
lahko usodna za desni poli
tični blok. Najprej seveda 
glede samega volilnega na
stopa teh treh strank, saj si 
bodo očitno naprotniki in ne 
tekmeci, in kasneje seveda pri 
sami sestavi skupne vlade, če 
bi na volitvah skupaj dobili 
večino. Mnogo lažje stvari se 
bodo dogajale na levem poli
tičnem polu. Tu ni direktne 
konkurence za leve volivce, ki 
so v domeni ZLSD, saj LDS 
očitno že močno posega tudi 
v desni del volilnega telesa. Ob 
spletu okoliščin in majhni 
politični sreči bi se ti dve 
stranki mnogo lažje sporazu
meli za skupno vodenje vlade, 
če bi dobili skupaj več kot 50- 
odstotkov glasov volivcev.

Sam sem pa prepričan, da 
če bi jutri bile volitve (isto se 
bo pa po vsej verjetnosti dogo
dilo tudi naslednjo jesen), bi 
absolutno večino dobile seda
nje tri stranke velike koali
cije. Ah če sem še bolj špeku
lativen: krščanskim demo
kratom, ki največkrat ne 
vedo, kaj bi radi sami s seboj, 
mnogo bolj ustreza sedanja 
združba kot pa združba 
z Janšo in Podobnikom.

Torej prestol še zdaleč ni 
prazen in ne čaka na nove 
zmagovalce kar tako. Še nekaj 
časa bo zaseden, le tretji part
ner na prestolu je varianta 
obstoječega stanja. Ni pa izk
ljučeno, da bosta lahko na 
prestolu sedela samo dva 
partnerja. Bomo videli.

Sultan

Franček Rudolf:

Praktični fundamentalizem

ZAKAJ BO JANŠA

Večkrat se vprašam, zakaj 
mora ravno Janez Janša s so
cialdemokrati zmagati na na
slednjih volitvah.

Prvi razlog, da bo res, je, ker 
edino Janša obljublja, da bo 
zmagal. Torej je edini, ki ima 
vsaj sam o sebi dobro mnenje.

Po lokalnih volitvah je tudi 
Lojze Peterle govoril, da je 
jasno, kako je SKD zmagala 
na lokalnih volitvah in da bo 
zato tudi na državnih. Ko pa 
ga dan na dan gledamo, kako 
se mu upira biti v zdajšnji 
koaliciji, se vprašujemo, ali se 
mu ne bo upiralo biti tudi 
v naslednji, drugačni koali
ciji.

Janez Janša je tu v predno
sti: ko trdi, da bodo zmagale 
stranke slovenske pomladi. 
Seveda zatrjuje, da bo vse dru
gače, kot je zdaj, in pri tem 
seveda mora zamolčevati dej
stvo, razen malenkosti, da 
bodo krščanski demokrati 
tudi v novi koaliciji na obla
sti, tako kot so zdaj.

Res lepo je, da se nekdo zav
zema za pohod na oblast, da 
bo nekoga, ki je že bil z njim 
skupaj na oblasti in je dovolil, 
da so ga izrinili (namreč 
Janšo), spet obdržal na obla
sti še eno rundo. Tudi je lepo, 
da hočle Janša SLS, stranko, 
ki je v času Demosa bila na 
oblasti, zdaj pa je že dalj časa 
v opoziciji, pripeljati na 
oblast, da ja ne bi mogla biti 
v opoziciji. Pri tem je jasno, da 
SLS ne leži zdajšnja koalicija, 
to je tista, iz katre so izrinili 
Janšo in v kateri na vsak na
čin skušajo obdržati Peter
leta. Torej Janša veliko priča
kuje od bratov Podobnik. Da 
bosta želela na oblast in da 
bosta hotela biti stranka po
mladi skupaj z obema stran
kama pomladi, od katerih je 
ena kar v vladi, druga pa je 
vsaj nekaj časa (do lanske po
mladi) tam bila.

Ni vedno tvoj prijatelj tisti, 
ki te hoče za ministra.

Tisti, ki tvojo stranko rine 
v vlado, ni vedno zaljubljen 
vanjo.

Pohvaliti moram Janeza 
Janšo: Janez vsaj zatrjuje, da 
bo zmagal. Drugim strankam 
kaj takega sploh ne prihaja 
na misel. Niti v sanjah ne po
navljajo česa takega.

Kot človek, predan logiki, 
sklepam, da pač druge stra
nke ne nameravajo zmagati. 
Še več, da bi jim bilo nerodno, 
če bi zmagale in bi morale os
novati vlado in prevzeti odgo
vornost. Pričakoval bi od De
mokratov, da vsak dan tolčejo 
po mizi in utemeljujejo, kako 
jim pripada zmaga in kako 
bodo potem osnovali vlado 
skupaj z Zelenimi ali SLS ali 
LDS, pač odvisno od tega, ko
liko glasov jim bo pač manj
kalo do večine.

Tudi ZLSD še ni povedala, 
da namerava zmagati in da ji 
pripada večina. Tudi ni na
mignila, katero od strank 
(eno ali dve) predvideva kot 
možne partnerje. Jim je ne
rodno zaradi preteklosti? 
Domnevam, da jih je Janša

ZMAGAL
zmedel in ne vedo, ali bi kar 
od začetka stavili na krščan
ske demokrate (sorodna, 
močno ideološka in disciplini
rana stranka)ali pa kar na 
Jelinčiča.

Izredne možnosti se ponu
jajo Zelenim Vaneta Gošnika: 
ušli so mu vsi poslanci in so 
torej vse mandatno obdobje 
uničevali druge stranke, ne 
pa Zelenih. Po štirih letih se 
bodo volivci naveličali rde
čega in črnega in drli za zele
nim.

Vendar ne slišim Zelenih, 
da bi razlagali, kako bo, ko 
bodo zmagali: katere stranke 
bodo pogoltnili in katere bodo 

v sprejeli kot partnerje.
Najbolj zaskrbljen sem za

radi LDS. Že res, če si libera
lec, potem se ti lahko zdi zelo 
liberalno, da zmaga kdorkoli. 
Tudi, da kdorkoli govori, da bo 
zmagal. Tudi, da kdorkoli go
vori, kaj delaš narobe, tebi se 
pa ne ljubi niti pojasniti, da se 
ti zdi, da ne delaš toliko tega 
povsem narobe, kot se zdi 
drugim. Jasno je, da če meniš, 
da delaš pravilno in da si 
uspešen, potem lahko prepro
sto zatrjuješ: zmagal bom. In 
se to vsem zdi prav verjetno.

Pred prvimi demokratič
nimi volitvami leta 1990 je

Jožef Školjč izjavil na kon
gresu ZSMS: »Na volitvah 
bomo zmagali.« Če danes Ja
nez Janša ponavlja to lepo 
misel, se mi zdi, da se vrača 
v staro ljubljeno ZSMS, med 
mladince in da pač ponavlja 
misel, kako mladim pripada 
zmaga in kako so spremembe 
možne. Mogoče je kdo leta 
1990 verjel, da so spremembe 
možne in da se bo kaj spreme
nilo, in da se bo kaj zelo zelo 
spremenilo, in mogoče bo tudi 
leta 1996 kdo verjel, da se bo 
spet kaj zelo spremenilo. Da 
je torej pred petimi leti dišalo 
po pomladi in da torej tudi 
naslednje leto kani dišati po 
pomladi.

Bolj kot se stvari spremi
njajo, bolj ostane vse po sta
rem. Ameriški pisatelj Gore 
Vidal je izjavil: »Vse na svetu 
se spreminja, razen avant
gardnega gledališča.«

Stavek bi za domačo rabo 
seveda moral razširiti: »Vse 
na svetu se spreminja, razen 
avantgardnega gledališča in 
slovenske politike.«

Pred sabo imamo resolucijo 
VIII. kongresa Zveze komuni
stov Slovenije iz leta 1978. 
V svoji osnovni celici sem se 
zastonj močno grebel, da bi 
me imenovali za kandidata na 
kongresu. Hotel sem odločno 
poudariti, da »komunisti si 
bomo še posebej prizadevali 
za urejanje družbenoekonom
skega položaja samostojnih

umetnikov v kulturnih skup
nostih in za njihovo delovno 
ter samoupravno povezova
nje s kulturnimi in drugimi 
organizacijami, s katerimi 
trajno sodelujejo.« In še to, da 
»kulturna vzgoja mora dobiti 
svoje mesto v vseh oblikah in 
stopnjah izobraževanja, še 
posebej v sredstvih informi
ranja, v dejavnosti zveze kul
turnih organizacij ter v vseh 
kulturnih institucijah«. In 
še: »Razvijati moramo kri
tiko, v kateri bodo estetska in 
strokovna izhodišča zasi- 

. drana tudi v idejnih in širših 
družbeno-zgodovinskih vidi
kih razvoja socialističnega 
samoupravljanja.« In še: »Ko
munisti moramo biti nosilci 
idejnega boja proti tistim, ki 
proizvajajo šund in kič ter 
tako nekritično in na široko 
odpirajo vrata neokusu in ne
kulturi na sploh.«

Komunisti so leta 1978 pi
sali resolucije o borbi proti 
šundu in kiču. Janez Janša 
pa leta 1995 piše (s pomočjo 
kulturnega foruma) resolu
cije proti (precej nekulturni) 
koaliciji na oblasti. V čem je 
razlika?

Janez Janša trdi, da bo 
zmagal. Samo to je razlika. 
Zvezi komunistov leta 1978 
ni bilo potrebno zatrjevati, da 
bo zmagala. Resolucija se je 
zavzemala za neuvrščene, pa 
za svobodne umetnike. Da, in 
celo za proizvodnjo »s sred
stvi občanov«! In za »okrep
ljen svoboden pretok blaga na 
jugoslovanskem trgu«. Pa za 
»vpliv občanov na zunanjo 
politiko«.

Kdor ve, da mora zmagati, 
se ne lovi na »položaj svobod
nih umetnikov«, »na kul
turno vzgojo« in na »kritiko«.

Janez Janša odločno pove, 
da je potrebno zmanjšati iz
datke za državno upravo in 
jih prerazporediti za čimveč

lokalnih cest. Jasno je, čim 
manj denarja bo imela dr
žavna oblast in čim več bo 
kvalitetnih lokalnih cest, tem 
lame bo zmagati.

Če je demokracija zmagala 
leta 1990, potem ji sploh več 
ni potrebno zmagati. Ker je 
pač že na oblasti. Če pa demo
kracija ni zmagala leta 1990, 
potem bo težje: če ni zmagala 
takrat, kako bo potem zdaj?

ALi drugače: če imamo de
mokracijo, tekmujejo stranke 
s projekti, v slogu: kateri pro
jekt utegne najuspešneje iz
koristiti sredstva in ljudi, ki 
jih premoremo. Če nimamo 
demokracije, mora zmagati 
stranka, ki hoče demokracijo 
končno enkrat vpeljati.

Iz tega vidimo, da Janez 
Janša ne ponavlja Zveze ko
munistov iz vseh štiridesetih 
let njenega delovanja, ampak 
ponavlja Josipa Broza Tita iz 
člankov med drugo svetovno 
vojno. In Mao Ze Donga iz ki
tajske revolucije in Ho Ši 
Minha iz vojne v Vietnamu.

Vojno imamo bolj na jugu, 
Janeza Janšo v Topolšici 
(kjer se je končevala druga 
svetovna). Nekaj malenkosti 
torej ni usklajenih po kraju 
in času.

Trdno verjamem, da bo Ja
nez Janša zmagal na prihod
njih volitvah. Druge stranke 
so tako site same sebe, da ne 
znajo niti povedati preproste 
resnice, zakaj bi sploh rade 
zmagale.

Janša vsaj odkritosrčno 
priznava, da je njegova 
stranka še najbolj podobna 
nekakšni prastari verziji ju
goslovanske komunistične 
partije: druge stranke sorod
nosti tajijo, ne znajo (ali pa 
jim je nerodno) pojasniti, 
kdaj in kje in kako so se spre
menile. Tako lahko pač Janez 
Janša razkrinkava, njega pa 
razkrinkavati ni mogoče.



DELO SESTER IN BOLNIČARJEV
JE PRI NAS PREMALO CENJENO
----------------------------—---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------^------------- |

Klinični center v Ljubljani, kjer je letno povprečno zaposlenih 2.647 medicinskih sester in ki združuje 5300 članov, mi-
tehnikov, je od leta 1990 do 1994 zapustilo natanko 1.636 medicinskih sester in tehnikov. To nistrstvu za zdravstvo že po- 
je v štirih letih več kot 60-odstotna fluktuacija. Poleg tega so Klinični center v minulih štirih slal predlog za spremembo 
letih zapustili v glavnem izkušeni delavci, nadomestili pa so jih bolj ali manj sami priprav- kolektivne pogodbe za de- Si 
biki. Te skrb zbujajoče podatke, ki pričajo o neurejenem družbenem statusu medicinskih javnost zdravstva in social- 
sester in tehnikov pri nas, so predstavili na tiskovni konferenci Sindikata delavcev v zdrav- nega varstva. Po tem pred- 
stveni negi Slovenije minuli teden v Mariboru.

Po besedah predsednice

KAJ DELAJO
II
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M Policijski sindikat Slovenije

Sindikata delavcev v zdrav
jem negi Slovenije Jelke 
Černivec se z veliko fluktu- 
?cijo medicinskih sester sre- 
cujejo tudi v drugih zdrav
stvenih ustanovah v Slove
nji. Tako so denimo v bol
nišnici v Izoli v minulih šti
rih letih zabeležili 48,1-od
stotno fluktuacijo delavcev _ 
v zdravstveni negi, v bolniš- 1 
£ici v Ptuju pa se je v ena- J 
kem obdobju zamenjalo celo ^ 
51,6 odstotka vseh zaposle- s 
nih medicinskih sester in a
tehnikov. °

Razlog za to, da medicin
ske sestre in tehniki zapuš
čajo poklic ali pa odhajajo 

i v tujino, je težko ter premalo 
cenjeno in plačano delo de
lavcev v zdravstveni negi. 
Medicinska sestra v inten
zivni negi denimo opravi 
mesečno 252 ur (sedemkrat 
P° dvanajst ur, tri vikende in 
Pol in osem nočnih izmen),
°b tem pa ima lahko plača- 
®ih samo 40 nadur in prosta 
ibia lahko samo dva dneva. 
Vse drugo se ji »prenaša« 
v naslednji mesec in v naj
boljšem primeru lahko dobi 
nadure plačane le kot redne 
ure ali pa jih izkoristi za 
Proste dneve, če to dovoljuje 
delovni proces ... Ni čudno, 
da so zato medicinske sestre 
in tehniki često fizično in 
psihično preobremenjeni in 

: da jih mučijo številne po
klicne bolezni.

Za svoje delo in za to, da 
so na razpolago 24 ur na 
dan, delavci v medicinski 
negi po mnenju Sindikata 
delavcev v medicinski negi 
Slovenije niso ustrezno pla
čani. Bolničarji sedaj zaslu
žijo neto 32.255,30 tolarja,

: medicinske sestre in tehniki 
_ neto 46.376,40 tolarja in 
i višje medicinske sestre 

^5.454,20 tolarja. Za nočno 
delo prejme medicinska se
stra neto 391,70 tolarja na 

i uro, za uro nedeljskega dela 
i Pa 559 tolarjev.

Da bi izboljšali položaj 
delavcev v zdravstveni negi, 
je Sindikat delavcev 
v zdravstveni negi Slovenije,

logu naj bi se delavcem (v 
glavnem gre za ženske in 
matere) priznalo višje pla
čilo za nočno delo in delo ob 
sobotah, pa tudi višji doda
tek za delovno dobo.

Poleg tega se Sindikat de
lavcev v zdravstveni negi 
Slovenije zavzema za to, da 
bi v Sloveniji po vzoru razvi
tih držav izdelali standarde

Kaj se bo moralo še zgoditi?

vanju medicinskih sester iz 
tujine, saj »uvoz delovne 
sile« problemov medicinskih 

Medicinska sestra v intenzivni negi opravi mesečno za 252 ur dela sester in tehnikov v Slovenili 
(sedemkrat po 12 ur, tri vikende in pol ter osem nočnih izmen); ne rešuje, pač pa samo od- 
izplačati ji smejo samo 40 nadur, prosta pa ima lahko le dva dneva, i • ' ^ , a
Če bi vsem tem naporom navkljub vsaj primemo zaslužila, bi še ® P ® ^a'
potrpela, tako pa... Tomaž Ksela

Policijski sindikat Slovenije je že pred tremi leti pričel opo
zarjati delodajalca na povečevanje nevarnosti dela, ki ga oprav
ljajo delavci Ministrstva za notranje zadeve, na njihovo večjo 
ogroženost pri delu oziroma kot posledica njihovega poklica. Od 
tedaj je sindikat večkrat ponovil svoja opozorila, predlagal 
nekatere rešitve in zahteval določene ukrepe, ki bi izboljšali 
zaščito delavcev pri delu ter pripomogli k njihovi večji varnosti. 
Storjenega je bilo malo. Posledice se kažejo v nenehnem zviše
vanju števila oviranj ali celo preprečevanj uradnih dejanj delav
cev MNZ, zlasti policistov, v večjem številu groženj in celo 
v napadih nanje.

Svet Policijskega sindikata Slovenije je na majski seji obrav- 
zdravstvene nege, naspro- naval problematiko nevarnosti dela v policiji in v kriminali- 
tuje pa ustanavljanju šol za gj stični službi ter ogroženost delavcev. Ocenil je, da so minister za 
bolničarje s skrajšanim uč- :jg notranje zadeve, vlada Republike Slovenije in drugi pristojni 
nim programom in zaposlo- :j:g organi države napravili premalo za varnost in zaščito delavcev

i
i
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Spet
doma

Dragica Tomič in njena 
dva mladoletna otroka Igor 
in Mario, ki so petnajst dni 
preživeli v avtomobilu pred 
upravno zgradbo maribor
skega Špedtransa, so se ko
nec minulega tedna vrnili 
domov v prepričanju, da so 
javnost in vse pristojne 
uspeli opozoriti na svoj pro
blem. Gre za to, da Igor in 
Mario še vedno nista dobila 
odškodnine po očetu, ki se je 
kot Špedtransov šofer ne po 
svoji krivdi smrtno ponesre
čil leta 1982, o čemer smo 
v DE obširno poročali 
v prejšnji številki.

Medtem se je z obvestilom 
javnosti oglasil v. d. pred
stojnika mariborskega so
dišča Miroslav Pliberšek in 
pojasnil okoliščine v zvezi 
s pravdno zadevo tožeče 
stranke Dragice Tomič ter 
mladoletnega Igorja in Ma
ria, ki ju zastopa mati, njo 
pa odvetnik Erih Matel, zo
per. tožečo stranko Šped- 
trans Maribor, Transport 
d.o.o. v stečaju ob sodelova

nju stranskega intervenienta 
na strani tožene stranke Za
varovalnice Maribor.

Takole piše predstojnik 
sodišča: »Tožba je bila poo
blaščencu tožeče stranke 
vložena 3. 8. 1985 pri takrat
nem sodišču združenega 
dela v Mariboru. S pravno
močnim sklepom 25. 8. 1985 
je bila zadeva odstopljena 
Temeljnemu sodišču v Mari
boru enoti Maribor.

Od takrat je bilo v pred
metni zadevi razpisanih 19 
glavnih obravnav.

Vse glavne obravnave so 
bile preložene zaradi ponov
nega oblikovanja tožbenega 
zahtevka s strani pooblaš
čenca tožeče stranke, prido
bitve uradnih podatkov, no
vih pripravljalnih vlog glede 
na izvedeni dokazni pošto-
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DO ODŠKODNINE Z NOVO 
ODVETNICO - Dragica Tomič.

1
pek, pridobitve spisa Občin- 
skega sodišča v Stolcu, za- 
radi ponovnega vabljenja 
prič, kakor tudi zaradi od
sotnosti strank, postavitve 
izvedenca avtomobilske 
stroke, pa tudi na predlog 
same tožnice.

S pripravljalno vlogo 
z dne 2. 2. 1995 je pooblašče
nec tožeče stranke Tomič 
sporočil kot vrednost spora 
in torej tudi tožbenega zah
tevka 300.000 tolarjev.

S sklepom opr. št. II P 3/95 
je bilo ugotovljeno, da je bil 
pravdni postopek prekinjen 
28. 9. 1994, ko je bil začet 
stečajni postopek zoper to
ženo stranko Spedtrans Ma
ribor, Transport d.o.o.«

Tako predstojnik sodišča, 
Dragica Tomič pa nam je že 
sama povedala, da je njen 
odvetnik zamudil rok za pri
javo terjatve Tomičevih 
v stečajnem postopku.

Dragica Tomič si je sedaj 
poiskala novo odvetnico, ki 
bo njenima mladoletnima 
otrokoma poskušala poma
gati, da bi po pravni poti 
vendarle prišla do odškod
nine po ponesrečenem očetu, 
do katere sta upravičena.

Vprašanje, ali bosta Igor 
in Mario zares tudi dobila 
odškodnino, pa je še vedno 
odprto, čeprav je od nesreče 
njunega očeta minilo že 12 
let in pol ...

T. K.

SvI

MNZ, ki opravljajo uradne naloge s področja javne varnosti.
Policijski sindikat zahteva od ministra za notranje zadeve:
1. izdelavo predpisov in strokovnih navodil za opravljanje 

dela policistov, ki bodo prilagojeni novim družbenim in var
nostnim razmeram v državi. Pravila policijske postaje so stara 
15 let, odraz takratnih razmer in neuporabna;

2. posodobitev organizacije dela služb javne varnosti, da bo 
ustrezala dejanskim razmeram v državi, upoštevala dognanja 
policijske stroke in vsebovala elemente varnosti in zaščite poli
cistov;

3. uvedbo in izvajanje izobraževanja in usposabljanja polici
stov za bolj varno delo in policijskih starešin za takšno organi
ziranje dela, ki bo omogočal večjo varnost pri opravljanju de
lovnih nalog policistov;

4. dosledno ukrepanje v vseh primerih neupoštevanja ali pre
prečevanja uradnih dejanj delavcev MNZ;

5. zagotavljanje »zaščite večine poštenih policistov pred ne
objektivnim in zlonamernim etiketiranjem posameznikov«, kar 
je zatrjevala Vlada Republike Slovenije v svojem poročilu o in
terpelaciji o delu in odgovornosti ministra za notranje zadeve že 
30. 7. 1992;

6. zagotavljanje strokovne pravne pomoči delavcem, ki 
opravljajo uradno nalogo v skladu s predpisi, pa je zoper njih 
uveden kazenski ali odškodninski postopek.

Svet Policijskega sindikata Slovenije protestira zaradi igno
rantskega in malomarnega odnosa države kot delodajalca do 
policije in policistov. Problemi neurejenih delovnih nalog, de
lovnega statusa, vrednotenja dela, življenjskega standarda, var
nosti se kopičijo že nekaj let. Nedoumljivo je, da država ne 
poskrbi za temeljito zaščito izvajanja uradnih dejanj iz svoje 
pristojnosti in da njihovo preprečevanje ne sankcionira hitro, 
dosledno in učinkovito. Država že krepko zamuja v določanju 
standardov, ki jih bo zagotavljala državljanom, posledice pa 
čutijo na svoji koži v največji meri delavci Ministrstva za notra
nje zadeve. Država se bo morala odločiti:

- če hoče učinkovito policijo, bo morala doreči njene naloge 
in pristojnosti;

- če hoče lojalne policiste, jim bo morala zagotoviti ustrezno 
delovno in življenjsko varnost ter ustrezno plačilo za delo in za 
pogoje, v katerih delajo.

Nedavni primer napada na policista s strelnim orožjem samo 
utrjuje prepričanje sindikata, da je državi malo mar za delavce, 
tudi za policiste. Ali bo treba čakati na še hujše primere ali celo 
na tragedijo?

Zdravko Melanšek, izvršni sekretar
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POZOR,

313-942
Potrebujete kakšen nasvet, ki 

, .m... ni le delovnopravne narave, am-
UDPRTI TELEFON! pak se tiče tudi temeljnih last

ninskih razmerij In civilnega 
prava nasploh?

Pomislili smo tudi na vas! Od
slej boste lahko vsak četrtek od 

116. do 17.30 ure na našo telefon
sko številko 313-942 priklicali 
odvetnika Janeza Keka iz Ljub
ljane In mu povedali, kaj vas 
teži. Odgovore bomo objavljali 
tudi v DE.

Ne pozabite torej na številko 
(061) 313-942 vsak četrtek med 
16. in 17.30 uro!

skega zakona originamo pra- stala nevzdržna. To je po zakonu 
vico do odkupa, s tem da stano- o zakonski zvezi in družinskih 
vanjski zakon tu določa, da ima razmerjih tudi razlog za razvezo 
prejšnji imetnik stanovanjske zakonske zveze. Premoženje, ki 
pravice prednost pri nakupu. Če je bilo pridobljeno v času traja- 
je ne izkoristi in da pisno so- nja zakonske zveze, se šteje, da

X1

glasje, lahko to pravico izkori
stijo njegovi ožji družinski člani 
(zakonec in otroci), kljub temu, 
da on ni državljan RS. Položaj 
imetnika stanovanjske pravice 
in njihovih ožjih družinskih čla
nov po stanovanjskem zakonu je

je od vsakega polovico. Vsak za
konec pa ima možnost dokazo
vati, da je več prispeval k skup
nemu premoženju. Če se glede 
skupnega premoženja ob razvezi 
ne moreta sporazumeti, ga bo 
potrebno razdeliti preko sodišča

Vprašanje:
Sem državljanka Republike 

Slovenije, mož pa nima držav
ljanstvo Republike Slovenije. 
Pred kratkim sem vložila tožbo 

; fa odkup stanovanja po določ- 
rj stanovanjskega zakona. 
Nož mi je pred tem s pisno iz- 
lavo dovolil, da namesto njega, 
*er ni državljan, odkupim sta- 
noyanje jaz. Mož je bil po prejš- 
njih predpisih imetnik stano- 
Panjske pravice, vlogo za odkup 

§ so mu zavrnili samo zaradi 
I jv?0, ker ni državljan Republike 

jlovenije. Sedaj sem slišala, da 
•S tik odkup ni mogoč, namreč če 
•j 'Oož stanovanja ne more odku- 

Piti (ni državljan RS), ga ne mo- 
5: rem odkupiti niti jaz, saj ne

more prenesti name te pravice, 
če je nima tudi sam. Zanima me, 
ali je to res.

Odgovor:
Po sedanji sodni praksi, ki se 

je spremenila na podlagi odloči
tev vrhovnega sodišča, imate 
možnost odkupiti stanovanje, če 
po določbah stanovanjskega za
kona izpolnjujeta vse druge po
goje.

V vašem primeru ne gre za 
prenos pravice do odkupa z va
šega moža na vas, saj bi bil od
kup v takšnem primeru nemo
goč (nihče ne more na drugega 
prenesti več pravic, kot jih ima 
sam), ker mož ni državljan RS. 
Vi imate na podlagi stanovanj-

tu podoben položaju, kjer gre za skladno s prejšnjimi navedbami, 
več predkupnih upravičencev, Zakon o dedovanju pa določa, 
in če tisti, ki ima prednost, pra- da dedna pravica med zakon- 
vice odkupa ne izkoristi, ima cema preneha z razvezo in z raz
pravico do odkupa drugi ozi- veljavitvijo zakonske zveze. Ba
roma tretji predkupni upraviče- lje isti zakon pravi, da zakonec 
nec. nima dedne pravice, če je za

pustnik vložil tožbo za razvezo 
zakonske zveze in se po njegovi 
smrti ugotovi, da je bila tožba 
utemeljena; če se njegova za
konska zveza z zapustnikom 
razveljavi po zapustnikovi smrti 
iz vzroka, za katerega je preži
veli zakonec ob sklenitvi zakon
ske zveze vedel; če je njegova 
življenjska skupnost z zapustni
kom po njegovi krivdi ali v spo
razumu z zapustnikom trajno 
prenehala.

Povedati pa je treba še, da je 
dalj časa trajajoča skupnost mo
škega in ženske oziroma izven- 
zakonska skupnost izenačena 
z zakonsko skupnostjo tako 
glede pravic in obveznosti kakor 
iz take skupnosti izhajajočih 
pravnih posledic.

Vprašanje:
Z možem sva poročena več kot 

deset let. Zadnja leta najinega 
zakona se ne razumeva več. Mož 
živi z drugo žensko že več kot 
leto dni, govorila pa sva tudi že 
o ločitvi. V zakonu sva kupila 
stanovanje in avto, otrok pa ni
sva imela. Zanima me, kako je 
v primeru ločitve s premoženjem 
in kako je z dedovanjem po raz
vezanem možu, če ta umre. De
duje premoženje ženska, s ka
tero sedaj živi?
Odgovor:

Glede na povedano (mož 
živi v izvenzakonski skupnosti 
z drugo žensko) menim, da je 
vajina zakonska skupnost po-
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NOVA BROŠURA

PLAČE ’95
Vsebina:

- SOCIALNI SPORAZUM ZA LETO 1995
- TARIFNA PRILOGA K SPLOŠNI KOLEKTIVNI POGODBI ZA 

GOSPODARSTVO ZA LETO 1995
- DOGOVOR O POLITIKI PLAČ IN DRUGIH PREJEMKOV 

ZAPOSLENIH V GOSPODARSTVU
- KOMENTATORJI TARIFNE PRILOGE, SOCIALNEGA 

SPORAZUMA IN DOGOVORA O POLITIKI PLAČ
- NAPOTILA SINDIKALNIM ZAUPNIKOM

PRIROČNIK LAHKO PO CENI 990 SIT (VKLJUČNO Z DAVKOM) NARO
ČITE NA NASLOV ČZP ENOTNOST, LJUBLJANA, DALMATINOVA 4, 
TELEFONI: 321-255, 1310-033, 1335-255.

NAROČILNICA M
Pri ČZP Enotnost, Ljubljana, nepreklicno naročamo 

_________ izvod(ov) Plače ’95

Naslov: _

Ulica, poštna št., kraj:_

Ime in priimek podpisnika:. 

Naročeno, dne:_________

1. račun bomo plačali v zakonitem roku
2. kot ind. naročniku mi pošljite po povzetju

podpis naročnika
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16 31. maja 1995 NA TRZNEM PREPIHU

TUJI TURISTI PRI NAS ŠE 
NE RAZMETAVAJO DENARJA

Te dni so predstavniki Zavoda 
Republike Slovenije za statistiko 
predstavili rezultate ankete o tu
jih turistih pri nas, in sicer v po
letni sezoni 1994. Po navodilih 
nekdanjega jugoslovanskega 
Zveznega zavoda za statistiko je 
bilo opravljenih že nekaj podob
nih anket, v samostojni Sloveniji 
in s tem v bistveno drugačnih 
okoliščinah pa je bila lani naprav
ljena prvič. Glavni namen pro
jekta, ki ga je finančno podprlo 
Ministrstvo za gospodarstvo, je 
bil spoznati socialno-demograf- 
ske značilnosti tujih turistov, zna

čilnosti njihovega bivanja v Slo
veniji, kolikšna je poraba teh turi
stov in kakšno mnenje so si ustva
rili o naši državi in o slovenski 
turistični ponudbi.

Zavod za statistiko je anketo iz
vedel v 119 turističnih objektih. 
Če ne bi nekateri sodelovanja od
klonili, bi bilo število objektov, 
zajetih v anketo, še nekoliko 
večje. Zbiranje podatkov je pote
kalo v najrazličnejših turističnih 
krajih od začetka junija do konca 
septembra, v Ljubljani in zdravi
liških krajih pa do konca oktobra. 
Rezultati ankete naj bi bili v po

moč pri snovanju politike 
stičnega razvoja Slovenije.

turi-

Glede na državo stalnega prebi
vališča smo lani poleti gostili naj
več tujih turistov iz Italije (23,4 
odstotka) in Nemčije (22,1 od
stotka). Na tretje mesto so se uvr
stili Avstrijci (14,8 odstotka), če
trto Hrvati (6,5 odstotka) in peto 
Čehi (5,5 odstotka). Slede turisti 
iz Nizozemske (4,9 odstotka), 
Madžarske (3,3 odstotka), Velike 
Britanije (2,7 odstotka), Makedo
nije (2,6 odstotka), Bosne in Her
cegovine (1,6 odstotka) in Fran

cije (1,6 odstotka). Vseh drugih 
tujih turistov pa je bilo 11,2 od
stotka.

Med tujimi gosti je bilo lani po
leti pri nas dobrih 12 odstotkov 
upokojencev, več kot polovico pa 
najrazličnejših uradnikov, me

nedžerjev, strokovnjakov, inže
nirjev in tehnikov. Tri četrtine je 
bilo zaposlenih, po starosti pa so 
prevladovali stari 30 do 49. let. 
Omenjeni podatki zavračajo trdi
tev, da prihajajo v Slovenijo na 
dopust pretežno socialno šibkejši 
ljudje oziroma reveži.

Precej pove tudi podatek, da je 
v organizaciji turističnih agencij 
pripotovala V Slovenijo manj kot 
petina turistov. Večina jih je pri
šla v lastni režiji, več kot polovica 
celo brez poprejšnje rezervacije. 
Ker je bilo več kot tri četrtine 
turistov že prej v Sloveniji, so se 
pri odločitvi za potovanje opirali 
v glavnem na lastne izkušnje ali 
na priporočila sorodnikov in pri
jateljev. Pri turističnih agencijah

TRAJNA NOVOST
»Za vsak dan sveže mleko ne potrebujete svoje krave!« Tako se bo glasil reklamni slogan, 

s katerim vas bosta družbi Ljubljanske mlekarne in Tetra Pak že v teh prvih junijskih dneh začeli 
opozarjati na pomembno novost na našem tržišču - na trajno mleko znamke Alpsko mleko.

Časi, ko se po eni strani ve
čajo razdalje med kmetijskimi 
območji in porabniškimi sre
dišči, po drugi plati pa kupci 
čedalje pogosteje povprašu-

neprepustna za svetlobo ter 
nepredušna in brezkužna (ste
rilna).

In kakšno je to trajno 
mleko? Kot smo slišali na ti-

plačno pokusiti, saj družbi 
Ljubljanske mlekarne in Te
tra Pak načrtujeta številne de
gustacije po vsej Sloveniji...

D. K.

Struktura turistov glede na državo stalnega bivališča
22.1%

14.8%

23.4%

19.6%
6.5%

5.5% 4.9% 3.3%

I I Italija

| | Nemčija

f~1 Avstr'ia
I I Hrvaška 

Češka

jgHi Nizozemska 

JI Madžarska 

■ Druge države

je dobilo podatke o Sloveniji le 
malo tujih gostov, komaj 6,3 od
stotka.

In kaj so turisti iskali pri nas? 
Predvsem morje, jezera, zabavo, 
počitek ter naravne in kulturne 
znamenitosti. V Slovenijo so pri
potovali v glavnem s svojim avto
mobilom. Pri nas so ostali v pov
prečju pet dni in pol, večina pa le 
do tri dni. Dobra četrtina tujih 
gostov je ostala v Sloveniji štiri do 
sedem dni, dva tedna in več 6,6 
odstotka.

Včasih smo se pritoževali, da 
tujci pri nas nič ne zapravijo in da 
prihajajo k nam zato, da varču
jejo. Kako je bilo s tem lani? An
keta je pokazala, da so turisti med 
svojim bivanjem v Sloveniji za
pravili 7200 tolarjev dnevno. To je 
90 nemških mark. Seveda so v tej 
številki zajeti prav vsi podatki, 
tudi za prevoz, pijačo, prenočišče 
in podobno.

No, ker je bila povprečna doba 
bivanja tujih gostov lani poleti 
v Sloveniji 5,6 dneva, je vsak 
»povprečni« turist pustil pri nas 
dobrih 40.000 tolarjev, to je pri
bližno 500 nemških mark. Glede 
na to, da je tri četrtine turistov 
prišlo k nam z osebnimi avtomo
bili, lahko zapišemo, da je tujec 
pri nas porabil približno 100 
mark za prevoz, drugih 400 pa 
v glavnem za nastanitev in hrano, 
le malo od tega pa za najrazlič
nejše nakupe, vstopnine in po
dobne zunajpenzionske izdatke. 
Tuji turisti pri nas torej še ne raz
metavajo s svojimi prihranki. Iz
jema so le igralnice. & u

V V

POTROŠNJA NA PREBIVALCA V LETU 1991

mleko jogurt smetana siri maslo skupaj
1 1 I kg kg mleko I

Belgija 86,7 7,4 4,2 12,9 8,4 463
Danska 101,4 8,4 7,6 11,7 6,8 467
Francija 55,8 16,2 1,6 23,0 7,7 496
Zahodna Nemčija 68,4 6,2 5,7 19,0 6,8 484
Grčija 72,0 7,7 0,3 19,0 1,0 296
Irska 140,9 3,4 0,8 5,9 3,6 295
Italija 47,9 3,2 0,7 15,8 1,1 242
Luxemburg 97,0 8,3 2,9 14,0 5,1 395

Nizozemska 61,6 22,0 2,9 13,7 1,8 294

Portugalska 68,0 6,7 1,3 4,5 1,0 157
Španija 98,3 9,3 1,3 5,0 0,1 174
Velika Britanija 115,7 4,4 0,9 4,4 1,8 215
Avstrija 76,7 10,0 5,4 8,2 5,7 369

Finska 162,4 8,1 6,4 12,0 6,0 499
Norveška 166,5 6,7 5,6 13,9 2,7 425
švedska 108,6 9,4 7,2 13,4 1,9 375

Švica 93,8 16,7 6,6 13,1 4,5 418
Slovenija 65,8 14,3 6,6 5,8 1,0 223

Povprečje 93,2

VF: Razvojno programska študija

9,3 3,7 12,0 3,7 349

TRŽIŠČE MLEKA IN MLEČNIH IZDELKOV V SLOVENIJI 2000

LOŠČENJE MEDALJ

Podatki zgovorno kažejo, kje smo Slovenci po potrošnji mleka in mlečnih izdelkov. Dejstva pa pričajo, da se je 
povsod tam, kjer se je na tržišču pojavilo trajno mleko, potrošnja mleka in mlečnih izdelkov občutno povečala.

Sprememba datuma najpo
membnejše sejemske prireditve 
v Ljubljani, mednarodnega vin
skega sejma, s konca avgusta na 
prve dni v juniju ni na neki način 
presenetila samo javnosti, ampak 
tudi slovenske vinogradnike. Če
prav je bila sprememba znana do
volj zgodaj, prenekateri slovenski 
vinar ni pravočasno pripravil svo
jih vin za ocenjevanje in je zato 
povzročil težave mednarodni oce
njevalni komisiji in sebi. Sloven
ski vinarji namreč za razliko od 
drugih radi pošiljajo v ocenjeva
nje predvsem zadnji letnik. Ker se 
mora vino po ustekleničenju ka
kih šest tednov stabilizirati, pre
pozno stekleničena vina ne mo
rejo dobiti tako visokih ocen, kot 
bi jih lahko. Mednarodna organi
zacija za vino (OIV) je tokrat pri
pravila neljubo presenečenje mar
sikateremu vinarju, zmedla pa bo 
tudi marsikaterega ljubitelja 
žlahtne kapljice, saj je z najbolj 
žlahtnimi priznanji letos nagraje
nih precej manj vin kot pred leti.

»OIV je letos pripravila nova, 
strožja merila za ocenjevanje vin 
in prvikrat so bila uporabljena 
prav na letošnjem ljubljanskem 
ocenjevanju vin,« je razložil dr. 
Dušan Terčelj, predsednik med
narodne ocenjevalne komisije. 
»Uveljavila je tudi pravilo, da se 
smejo podeliti kolajne samo tride
setim odstotkom v ocenjevanje

poslanim vzorcem. Zato naj se 
ljubitelji nikar ne prestrašijo sre
brnih kolajn, lani so to bile zlate.«

V isti sapi pa je dr. Terčelj pove
dal, da bodo OIV predlagali, naj 
malo omili merila za ocenjevanje 
kakovosti, ne da bi kajpak omilila 
pravilo o 30 odstotkih dodeljenih 
kolajn. S tem bi se povečalo šte
vilo zlatih kolajn, kar bi povečalo 
komercialno vrednost vin ... Zav
zel se je še za nekaj: da bi namreč 
prireditelj vinskega sejma v Ljub
ljani dobil nekakšno pomoč pri 
izbiri na ocenjevanje poslanih vin. 
Ker je ocenjevanje drago, organi
zatorju ne preostane drugega, kot 
da v pomanjkanju vinskih'vzorcev 
iz največjih vinarskih dežel 
sprejme tako rekoč vse domače, ki 
prispejo. To pa na žalost znižuje 
kakovostno raven ocenjevanja in 
sejma, zato naj bi kak družbeni 
dejavnik, dr. Terčelj ne ve, kateri 
naj bi to bil, pomagal pri stroških 
promocije sejma in privabljanja 
vinarjev iz denimo Italije in Fran
cije, od koder se na ljubljanskem 
ocenjevanju oglašajo le malošte
vilni.

Značilnost letošnjega vinskega 
sejma bo tudi veliko večja skrb 
organizatorja za obiskovalce. Po
udarek bo na vzgoji h kulturi 
pitja, nam je dejala projektni vo
dja Zvezdana Ibrahimagič. Zato 
bo vsak obiskovalec z vstopnico 
prejel brošuro dr. Dražigosta Po

koma »Vino, siri, sadje kot zdrava 
prehrana«, na sejmu pa bodo vsak 
dan vodene degustacije vin. Pri 
tem velja posebej omeniti pokuš
nje za mlade, za srednješolce, saj 
bi mlade organizator sejma in pa 
Poslovna skupnost za vinogradni
štvo in vinarstvo rada naučila 
vino piti tako, kot ga je treba. In 
to na samem začetku, ko mladi 
nagnejo svoj prvi kozarec. Stro
kovno vodene degustacije za di
jake in študente bodo vsak dan 
sejma ob 11., 12. in 13. uri. Da bi 
mladi lahko ta brezplačni pouk 
izkoristili v kar največjem številu, 
bodo zanje vstopnice po lanskih 
cenah (enako za vojake in inva
lide), za drage obiskovalce pa 
bodo le malo dražje. Skratka, se
jem bo letos od 5. do 9. junija, 
enainštirideseti po vrsti in prvi
krat v spomladanskem času, ko so 
vsi pomembni vinski sejmi na 
svetu. Po svoje bo tudi po priredi
tveni plati bolj bleščeč, kljub 
temu da ne gre za okroglo oblet
nico. Otvoritev bo zelo svečana, 
s predsednikom Kučanom in dru
gimi zelo visokimi gosti, zelo sve
čane pa bodo tudi podelitve naj
višjih odličij vinom. Vse to naj bi 
skupaj s strožjim ocenjevanjem 
pomagalo k večjemu lesku pode
ljenih medalj. Teh so letos podelili 
499, vzorcev pa je bilo 1483. Slo
venski vinarji so po besedah eno
loga dr. Julija Nemaniča dosegli 
velik uspeh, saj so kandidirali za 
naziv šampiona (samo tri države 
so imele vina te kakovosti), dobili 
pa so eno veliko zlato medaljo in 
51 zlatih medalj ter 189 srebrnih 
za 822 poslanih vzorcev vin. s. R.

jejo po čimbolj svežih živilih, 
so vsej protislovnosti navk
ljub terjali učinkovito rešitev. 
Našli so jo strokovnjaki firme 
Tetra Pak, ki so s postopkom 
UHT (ultra high temperature 
heating) ustvarili nekaj po
polnoma novega: mleko, ki 
v dobri embalaži ostane sveže 
tudi več kot tri mesece!

Kako? V nasprotju s paste
rizacijo, pri kafri je mleko iz
postavljeno sorazmerno po
časnemu segrevanju, pri po
stopku UHT mleko za dve do 
tri sekunde izpostavijo vro
činskemu udaru (140 stopinj 
Celzija), nato pa zelo na hitro 
ohladijo. Takega potem zapa
kirajo v aseptično Tetra Pak 
embalažo, ki je vrh vsega še

skovni konferenci ob predsta
vitvi, je še po treh mesecih 
tako dobro kot prvi dan, 
enako učinkoviti pa ostanejo 
tudi vitamini, minerali in hra
nilne snovi. Pa še nekaj je, kar 
ni tako nepomembno: ne glede 
na letni čas ga lahko shranju
jete ali prevažate brez - hla
dilnika! Zato se je povsod 
tam, kjer se je na trgu pojavilo 
trajno mleko, njegova poraba 
močno povečala.

Koliko bo stalo; Ljubljan
ske mlekarne ga bodo trgov
cem prodajale po 84 tolarjev 
za liter, končna cena pa bo za 
kakšnih 20 tolarjev višja - od
visno pač od trgovcev in nji
hovih marž. Vsekakor pa ga 
boste imeli priložnost brez-

Prvi litri trajnega mleka z oznako »T-mleko« že zapuščajo Ljubljanske 
mlekarne.

DRAGOCENE STVARI IZ PLEMENITEGA LESA

l~~ —I

H v standardni izvedbi, 
po posebnih zahtevah 
vseh oblik in dimenzij 
s senčili ali brez njih

H suhomontažna zamenjava 
lesenih oken

H izmere in svetovanje

H montaža na objektu 
z dostavo

KLI LOGATEC p.o.
Podjetje za lesno in strojno proizvodnjo, 
trgovino In inženiring,
Tovarniška 36, 61370 LOGATEC,

K tel. 061/ 741-711, faks 061/ 741-279 
Tel. 062/224-339, faks 062/224-359

Debelinsko lepljeni les 
za krilo in okvir 
omogoča minimalno 
delovanje leso 
po iirini m dolžini.

1

Al-odkapnik delno pokriva 
spodnji prečnik in ga kili pred 
zunanjimi vplivi.

Irajnoelastični krt 
zogotadjo odlično 
fesnjerue med lesom 
m steklom ter popolno 
zračno in vodno zaporo.

Različne vrste 
dvoslojnih izostcke! 
omogočajo nojboljto 
toplotno izolacijo.

Visoko kvalitetno 
in obstojno tesnilo 
omogoča dobro 
tesnjenjetetmenje 
med krila 
in okvirjem

L
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Že v prejšnji številki našega 
tednika smo zapisali, da se 
članstvo v Avto-moto zvezi 
Sloveniji obrestuje že samo 
zaradi zavarovanja kaska. 
Letna članarina je namreč 
3900 tolarjev, popust pri ka- 
sku pa je običajno večji. Pri 
AMZS nudijo svojim članom 
tudi nekatere brezplačne sto
ritve. Med drugim izdelajo 
brezplačni potovalni načrt.

Računalniški potovalni na
črt za potovanje po Evropi, ki 
se imenuje itinerar, je poseb
nost, ki jo v Sloveniji omogoča 
le AMZS. Zunaj prazničnih 
oziroma počitniških promet
nih konic vam na vašo željo, ki 
jo lahko sporočite po telefonu, 
že v dveh dneh izdelajo poto
valni načrt. Poleg opisa poti 
vsebuje še predviden čas poto

vanja ob ustreznem upošteva
nju prometnih predpisov, pa 
tudi druge pomembne infor
macije. Izdelavo itinerarja je 
moč naročiti vse dni v letu, 
tudi ob nedeljah in praznikih, 
med peto in dvajseto uro na 
telefonski številki 061/341- 
341. V konicah je treba na na
črt, ki je za člane AMZS brez
plačen, počakati kak teden.

Po novem bo AMZS nudila 
svojo pomoč tudi v stoječih 
kolonah na cesti. V takih pri
merih doslej klic na 987 ni kdo 
ve kako zalegel, saj se pomoč 
ni mogla prebiti do okvarje
nega avtomobila. Od letos pa 
bo, vsaj tako obljubljajo, dru
gače. Manjše okvare naj bi od
pravljali s pomočjo motornega 
kolesa, da se bo mehanik laže 
prebil mimo kolone vozil.

S podjetjem Kompas Hertz 
in Avis je AMZS sklenila do
govor, na podlagi katerega 
imajo člani zveze popust pri 
najemu osebnega avtomobila. 
Vendar v tem primeru ne gre 
za rent-a-car v klasičnem po
menu besede. Sposojeno vo
zilo naj bi bilo namenjeno le 
za nujne primere, denimo, ko 
se vozilo pokvari, pa ni časa, 
da bi čakali na popravilo.

Na osnovi mednarodne kar
tice za kampiranje CCI so mo
goči popusti v kampih doma 
in v tujini. Seznam domačih 
kampov, ki nudijo to ugod
nost, je objavljen vsako leto 
pred začetkom turistične se
zone v Motoreviji, sicer pa so 
kampi opremljeni z ustrez
nimi oznakami o popustu.

Kajpak AMZS skrbi tudi za 
izdajo številnih publikacij. 
Poleg učbenikov za izobraže
vanje prihodnjih voznikov iz
daja Motorevijo in avtokarto 
Slovenije z deli sosednjih dr

žav. V Motoreviji lahko poleg 
drugih koristnih nasvetov in 
informacij najdete tudi se
znam odvetnikov, ki vam 
bodo kot članu brezplačno 
svetovali v zvezi s prometno 
nesrečo ali uporabo motor
nega vozila. AMZS skrbi za 
publiciranje zakonov o cest
noprometnih predpisih.

Informacijski center AMZS 
med drugim zbira in ureja po

datke o prevoznosti cest in 
mejnih prehodov doma in 
v tujini, ki jih posreduje jav
nim občilom in zainteresira
nim posameznikom. Ker je 
slovenska avto-moto organi
zacija včlanjena v številne 
mednarodne zveze, ima vedno 
na voljo sveže podatke 
o evropskih državah, po
membne za popotnike. Če za
vrtite 061/341-341, lahko vse 
dni v letu med peto in dvajseto

uro povprašate o naslednjih 
podatkih: o potovalnih doku
mentih, zdravstvenem zavaro
vanju, kreditnih karticah, 
cestninah, valuti, cenah go
riva, dovoljeni stopnji alko
hola v krvi voznika, obvezni 
avtoopremi, kaznih za pro
metne prekrške, pomembnih 
telefonskih številkah ... in 
tudi o praznikih v državi, 
v katero se odpravljate.

A. U.

Kadar ima konj dva gospodarja, je mršav, kadar je čoln last dveh, pušča vodo.
Kitajski pregovor

Resnica je kot blagoslovljena voda, je rekel menih. Vsak jo hvali, toda nihče ne 
mara, da mu jo brizgnejo v oči.

Nemški pregovor

Prvo leto mož tako ljubi svojo ženo, da bi jo pojedel. Drugo leto mu je žal, da je ni 
pojedel.

Italijanski pregovor

LUKSUZNI PREDMETI GREDO ZA MED
Da povpraševanje po luksuznih izdelkih ne pojenjuje, je 

znova dokazal francoski izdelovalec LVMH Moet Hennessy 
Louis Vuitton, saj so se neto dobički zaradi povečane prodaje 
šampanjca, parfumov in drugih luksuznih izdelkov povečali kar 
za 78,7 odstotka oziroma na 6,42 milijarde frankov (1,28 mili
jarde dolarjev).

Številka je sicer nekoliko 
napihnjena zaradi izrednega 
dohodka od prodaje 3,8-od- 
stotnega deleža delnic britan
ske družbe Guinness Pic, s či
mer se je delež LVMH zmanj
šal na 20 odstotkov, sodelova
nje pa traja že od zgodnjih 80- 
ih, toda tudi brez tega se je 
dobiček povečal za 23,4 od
stotka in na 3,67 milijarde 
frankov (734 milijona dolar
jev). Povečanje je v vsakem 
primeru večje, kot ga je sku
pina LVMH napovedala v de
cembru, saj so takrat pričako
vali samo 20-odstotno pove
čanje dobička. Toda uspešna 
predbožična prodaja je po
slovne rezultate, ki so bili tudi

v skladu z napovedmi analiti
kov, izboljšala, saj je celotna 
prodaja, ki je lani znašala 23,8 
milijarde frankov (4,77 mili
jarde dolarjev), dosegla celo 
27,97 milijarde frankov (5,6 
milijarde dolarjev).

Vodstvo LVMH je z rezul
tati zadovoljno, glede na le
tošnja gibanja prodaje pa tudi 
letos pričakujejo pomembno 
povečanje dobička. K temu bo 
vsekakor pripomogla gospo
darska rast v mnogih državah, 
predvsem pa agresivna strate
gija LVMH kot tudi povečane 
investicije in odpiranje novih 
trgovin v Aziji in Južni Afriki. 
Samo v januarju in februarju 
se je prodaja, računano po

fiksnih tečajih, povečala za 15 
odstotkov, ob upoštevanju 
padca vrednosti dolarja pa za 
9,5 odstotka. Blagovne zna
mke, kot so šampanjci Mo- 
et&Čhandon in Veuve Clic- 
quot, konjak Hennessy, poto
valna oprema Louis Vuitton 
in parfumi Christian Dior, 
Guerlain, Givenchy, Kenzo in 
Lacroix, so tudi letos povečali 
dividende, in sicer z lanskih 
15 na letošnjih 17,5 franka na 
delnico. Okrevanje, ki se je 
v mnogih državah začelo leta 
1993 in pospešeno nadaljevalo 
v lanskem letu, je še prav po
sebej povečalo obseg prodaje 
v zadnjem četrtletju leta 1994, 
saj so kljub izredno konku
renčnemu okolju prodali osem 
odstotkov več vina in šam
panjca, k čemur so nekoliko 
pripomogle tudi nižje cene 
grozdja in manjši proizvodni 
stroški.

Šampanjec gre izredno do

bro v promet, za konjak in 
druge žgane pijače pa so, po 
obsegu prodaje sodeč, najbolj 
zagreti Kitajci. Povečuje se 
tudi povpraševanje po usnje
nih izdelkih in opremi za po
tovanja, ki so jih v lanskem 
letu prodali kar tretjino več 
kot leto poprej. Krepko se je 
povečal tudi dobiček od pro
daje parfumov, in sicer za 31 
odstotkov, kljub visokim pro
pagandnim in promocijskim 
stroškom za nove izdelke, kot 
so Tendre Poison, Dior Svelte, 
Fleur dTnterdit, Insense Ul- 
tramarine in Kashaya.

Skladno s poslovnimi rezul
tati je oživela tudi dejavnost 
na borzi. Glede vrednosti in 
prodaje delnic ni bilo večjih 
presenečenj. Po objavi dobič
kov pa se je vrednost delnic 
povečala za 17 frankov in do
segla ceno 888 frankov za del
nico.

A. P., Reuter

Borca sindikalnega turizma
BORZNO SPOROČILO ŠTEVILKA 21

ATRIS - BORZA SINDIKALNEGA TURIZMA, Ljubljana, Dalmatinova 4, 
sprejema ponudbe prostih počitniških možnosti, posreduje proste zmogljivo
sti, organizira zamenjavo, nakup ali prodajo počitniških objektov, stanovanj, 
bungalovov, prikolic in drugih možnosti.

Pišite nam ali telefonirajte na 061 131 0033, int. 384, 385 061/326-982 ali 
322-975; naš telefaks je 061/326-982 ali 317-298; žiro račun 50101-601- 
92077 - Atris.

Poslovni čas za stranke vsak delovnik od 9. do 15.30 ure.

A. POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI, KI VAM JIH NUDIMO

1. POČITNICE NA POKLJUKI V DVO ALI ŠTIRIPOSTELJNIH APART
MAJIH - cene do 15 junija: veliki apartma 62 DEM, mali 46 DEM, brunarica 
za 8 oseb 125 DEM v tolarski protivrednosti. Termini vsako soboto. Turistična 
teksa ni vključena.

2. KOPE - garsonjere za štiri osebe, posamezni termini v juniju. Cena 
v sezoni 51 DEM v tolarski protivrednosti. Praviloma tedenski paketi - termini 
so določeni.

3. KANINSKA VAS - stanovanje za štiri osebe, cena 72 DEM. Prosti 
termini do 20. junija.

4. KRANJSKA GORA
- apartmaji za 4 osebe, cena 55 DEM, termini v juniju,
- stanovanje ali garsonjera v juniju, cena 50 oz. 40 DEM.
5. KANIN - garsonjere za 4 osebe, cena 52 DEM,
6. BLED - konfortno stanovanje, dnevni prostor, spalnica, kuhinja, kopal

nica, WC, termini po dogovoru, cena 70 DEM, - apartma za tri osebe 
spalnica, dnevna soba s kuhinjo, kopalnica, WC, balkon, lastno parkirišče, 
cena 75 DEM na dan. Turistična taksa 2 DEM.

7. ROGLA- garsonjera, dve ležišči in eno pomožno, posamezni termini, 
cena 72 DEM.

8. VELIKA PLANINA - apartma za 6 oseb, cena dnevnega najema 48 
DEM.

TOPLICE
9. MORAVSKE TOPLICE - ogrevan kontejner za 4 osebe, termini v ju

niju.
10. PODČETRTEK - ATOMSKE TOPLICE - garsonjera za 4 osebe, 

v ceno 74 DEM so vključene kopališke vstopnice s 50% popustom. Posa
mezni termini.

11. ČATEŽ - hišica za 4 osebe, posamezni termini, cena dnevnega 
najema 73 DEM.

12. PTUJSKE TOPLICE - apartma za 4 osebe, posamezni termini, cena 
komfortno opremljenega apartmaja 105 DEM.

13. ZDRAVILIŠČE ROGAŠKA - POLNI PENZION V DVOPOSTELJNI 
SOBI 4.500 tolarjev v hotelu Boč.

Poseben cenik za zdravniške storitve: program hujšanja, antistres pro
gram, gastro program, program za diabetike. CENE V AGENCIJI.

14. ROGAŠKA SLATINA - privatni penzion, čajna kuhinja, tri sobe in 
apartma, lasten bazen, parkovna ureditev vrta, cena 16 DEM na osebo, 
turistična taksa ni vključena. Otroci do 12. leta imajo 40% popusta.

SINDIKALNI IZLETI
SINDIKALNE ORGANIZACIJE ALI KAR TAKO OBLIKOVANE SKUPINE 

VABIMO, NAJ NAM POSREDUJEJO SVOJE ŽELJE ZA DRUŽABNI ALI 
STROKOVNI IZLET ALI POTOVANJE DOMA ALI V TUJINO. PLAČILA
V 2 OBROKIH.

1. BUDIMPEŠTA - TRIDNEVNI IZLET ZA VIKEND ALI PA KAR TAKO 
ZA SKUPINE 40 DO 50 OSEB. AVTOBUSNI IZLET V BUDIMPEŠTO, 
OGLED ZNAMENITOSTI MADŽARSKE PRESTOLNICE, POLDNEVNI 
OBISK TIPIČNE KMETIJE V MADŽARSKI STEPI Z DRUŽABNIM DELOM 
IZLETA, TRETJI DAN NA POVRATKU V LJUBLJANO ALI V KRAJ, OD 
KODER JE SKUPINA, KOSILO V ČARDI. CENA 245 DEM, PLAČLJIVO
V DVEH OBROKIH.

2. ENODNEVNI IZLET PO BELI KRAJINI preko Muljave in Žužemberka, 
obisk metliške kleti, naselja Adlešiči, kosilo na poznani kmetiji pri ŠKALOVIH 
v Cerovcu, idealno za 45 oseb.

ORGANIZACIJA SEMINARJEV
Posebna ponudba ATRISA in Hotela KOMPAS v Bohinju. Organiziramo 

eno- ali večdnevne seminarje za 15 do 70 udeležencev. Cena penziona 
4.350 tolarjev. Tehnična oprema je zagotovljena.

POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI, KI JIH POTREBUJEMO
1. POČITNIŠKE HIŠICE V ČATEŽU, ATOMSKIH TOPLICAH ALI MO

RAVSKIH TOPLICAH, BANOVCIH, PTUJSKIH TOPLICAH, ROGLI, KR
VAVCU, KANINU, BOHINJU ALI KRANJSKI GORI za vsa obdobja.

2. LASTNIKE POČITNIŠKIH DOMOV V SLOVENSKEM PRIMORJU ALI
V HRVAŠKI ISTRI, KI BI V 1995 LETU DALI OBJEKTE V NAJEM, VABIMO, 
NAJ NAM POSREDUJEJO PONUDBE.

ATRISOVA PONUDBA ZA POLETJE 1995
1. SAVUDRIJA - ZAMBRATIJA - apartmajske hišice: dve spalnici, wc, 

tuš, polpenzion ali penzion. Cene v pred- in posezoni 33 do 39 DEM NA 
OSEBO, V VISOKI SEZONI OD 10. 7. DO 28. 8. PA 45 DEM - polpenzion je 
5 DEM cenejši.

2. OTOK PAG - PAG dvosobni apartmaji s kuhinjsko nišo v dnevnem 
prostoru, kopalnica, terasa za 5 oseb. Cena do 24. 6. 50 DEM, do 1.9. pa 78 
DEM.

3 POREČ
paviljoni BELEUVE DVOPOSTELJNE SOBE, POLPENZION OD 25 

DO 45 DEM. Cene so odvisne od sezone.
- apartmaji LANTERNA - NAJEM APARTMAJA ZA. 4 OSEBE, dve 

spalnici, kuhinja kopalnica od 38 do 112 DEM, odvisno od sezone
- NAJEM APARTMAJA ZA 6 OSEB, tri spalnice kuhinja, kopalnici, terase. 

Cene od 47 do 148 DEM, odvisno od sezone

- HOTEL LOTOS ISTRA - DVOPOSTELJNE, SOBE, POLPENZION.
V ceno za osebo od 42 do 57 DEM, odvisno od sezone, je vključena turistična 
taksa.
- HOTEL NEPTUN - POREČ - DVOPOSTELJNE SOBE, POLPENZION, 

cena od 45 do 65 DEM na osebo, odvisno od sezone.
- APARTMAJI LUNA - POREČ - DNEVNI NAJEM ZA 3 osebe Od 43 DO 

104 DEM, ZA 4 OSEBE PA OD 48 DO 113 DEM. Cene so odvisne od 
sezone.
- HOTEL TAMARIS - polpenzion, bivanje v dvoposteljni sobi, hotel 

visoke B kategorije. Cene do 23. 6. 50 DEM, do 25. 8. 72 DEM.
- OTOK SVETI NIKOLA - polpenzion, bivanje v dvoposteljnih sobah. 

Cena do 24. 6. 60 DEM, do 25. 8. 80 DEM.
4. FIESA - tri- ali štiriposteljne sobe s kopalnico. Polpenzion 48 DEM na 

osebo, penzion pa 56 DEM na osebo, otroci do 10. leta 30% popusta.
5. POČITNIŠKI DOM VELI LOŠINJ - nočitev v dvoposteljni sobi, prosti 

termini do 16. junija. Cena nočitve 1 000 tolarjev.
6. ČERVAR - POČITNIŠKO STANOVANJE za štiri osebe, prosti termini 

do 6. julija. Cena 3 700 tolarjev.
7. STINICA - garsonjere za 3 osebe, bivalni prostor s kuhinjsko nišo, 

kopalnica, terasa. Termini od 27. 6. do 15. 8. in od 5. 8. do 25. 8. Cena 
najema na dan je 47 DEM.

LUCIJA PRI PORTOROŽU - tri- in štiriposteljne sobe s TWC. Devetd
nevni termini od 15. junija do 3. septembra. Cena polnega penziona za 
odrasle 48 DEM, otroci do 4. leta brez hrane 300 tolarjev, od 4. do 7. leta 17 
DEM, otroci do 12. leta 24 DEM na dan. UGODNO.

10. ROGLA - garsonjera oz. dvosobno stanovanje 65 oz. 76 DEM 
dnevno.

11. KOPE - garsonjera za 4 osebe, cena 52 DEM dnevno.
12. Posamezni termini v apartmajih v Bohinju - Stari Fužini, Kranjski 

Gori, v Kaninski vasi.

POSEBNO UGODNA PONUDBA NA POREŠKI RIVIERI
Apartmaji v Lanterni: apartmaji za 3, 4, 5 ali 6 oseb. Do 23. junija 

posebna cena 8 DEM NA OSEBO.
HOTEL TAMARIS: do 16. julija izredne cene polpenziona. DO 24. JUNIJA 

37 DEM, DO 8. JULIJA 48, DO 16. JULIJA 58 DEM.
HOTEL NEPTUN POREČ: BIVAŠ 7 DNI, PLAČAŠ 6, BIVAŠ 14 DNI, 

PLAČAŠ 12. CENE: do 23. 6. 45 DEM, do 2. 7. 55 DEM, do 16. 7. 65 DEM.

Informacija gostom Atrisa
PLAČILNI POGOJI: Ob potrditvi rezervacije zahtevamo plačilo 40% celot

nega zneska. Pri odpovedi nad 20 dni pred odhodom za že rezerviran termin 
zaračunamo stroške poslovanja in ostale stroške; najmanjši znesek stroškov 
odpovedi je 4.000 tolarjev, pri krajši odpovedi zaračunamo stroške in 30% 
celotnega zneska. Cene veljajo le za že v celoti plačane aranžmaje, če se te 
ne spreminjajo za več kot 7%. Po plačilu gostje prejmejo našo napotnico.
V primeru, da naše napotnice ne prejmete 7 dni pred odhodom nas nujno 
pokličite.

PROGRAME V TUJINI OBRAVNAVAMO V SKLADU S SPLOŠNIMI NA
VODILI POTOVALNE AGENCIJE, KI JE ORGANIZATOR POTOVANJA, IN 
JIH GOSTJE PREJMEJO OB PRIJAVI. PRIJAVA JE SPREJETA, KO JE 
VPLAČANIH 30% CENE ARANŽMAJA. Reklamacije v skladu s turističnimi 
uzancami rešujemo sporazumno. ATR,S jQ povsodi kjerko|j st@

Metod Zalar, direktor borze
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ODLOČNO PROTI PARTICIPACIJI
»Naše zdravstvo se spreminja v zdravljenje bogatih. Če si bogat, imaš odprta vsa vrata, če pa si 

reven, pomeni bolezen lahko pravo katastrofo. Če hočeš danes priti po normalni poti do 
specialista, potrebuješ za kaj takega pogosto tudi leto ali več, če pa si premožen, prideš takoj na 
vrsto,« je rekel Dušan Semolič na skupščini sindikata zdravstva in socialnega skrbstva Slovenije, 
ki deluje pod okriljem svobodnih sindikatov. Sindikati se s takšnim razvojem zdravstva ne 
morejo strinjati.

Skupščina sindikata zdrav
stva in socialnega skrbstva je 
te dni potekala v znamenju 
aktualnih vprašanj s področja 
zdravstva in socialnega skrb
stva. Sem spadajo predvsem 
kolektivna pogodba za zdrav
stvo in socialno varstvo, var
čevalni ukrepi na področju 
zdravstva, ki se v praksi sploh 
še ne uresničujejo, pa tudi 
plan zdravstvenega varstva 
Slovenije do leta 2000. Skupš
čine sindikata zdravstva in 
socialnega skrbstva se je poleg 
predsednika ZSSS Dušana 
Semoliča udeležil tudi sekre
tar Rajko Lesjak.

Najbolj zanimiv je bil prav
zaprav dopoldanski seminar 
za člane omenjenega sindi
kata, ki so se ga med drugim 
udeležili tudi sekretarka 
Anka Ostrman z ministrstva 
za delo, družino in socialne 
zadeve, dr. Janez Zajec z mi
nistrstva za zdravstvo in dr. 
Marjan Česen, direktor ob
močne enote zavoda za zdrav
stveno varstvo Kranj. V sindi
katu zdravstva in socialnega 
skrbstva pričakujejo, da bo 
ministrstvo za zdravstvo pre
neslo skrb za osnovno zdrav
stveno varstvo na državo in da 
ne bo v občinskih rokah. Prav 
tako se v sindikatu zavzemajo 
za to, da bi bilo dodeljevanje 
koncesij le v rokah države, 
s čimer bi preprečili številne

nepravilnosti, ki se sedaj do
gajajo po občinah.

V prihodnosti bo tudi na po
dročju zdravstva aktualno od
puščanje delavcev. Zdravniki,

vezani na opravljanje dejavno
sti.

Drugo je vprašanje plač. 
V strategiji razvoja zdravstve
nega varstva bi morali oprede

se o izplačevanju nagrad, ki 
vsebujejo delovno dobo, po
sebne pogoje, ne pogovarjamo 
pa se o plačah za polni delovni 
čas in ob pričakovanih rezulta
tih dela,« je rekel Erih Šerbec, 
predsednik sindikata. »Skrbi 
nas nenadzorovano prestruk
turiranje iz javnega v zasebno 
zdravstvo, pa tudi to, da zako
nodaja, ki bo sprejeta, ne bo po 
meri niti zavarovancev niti za

poslenih v zdravstvu, ampak 
predvsem po meri vlade.«

Sindikat nasprotuje stihij
skemu odhajanju iz državnega 
v privatno zdravstvo. Celo 
v strategiji razvoja zdravstve
nega varstva je zapisano, naj bi 
vsem vrhunskim strokovnja
kom omogočili, da bi delali 
hkrati v javnem in zasebnem 
sektorju, skratka, da bi vsem, 
ki to želijo, to tudi omogočili.

ismaiKat zdravstva m social
nega skrbstva nasprotuje po
novnemu načrtovanju uvaja
nja participacije pri plačeva
nju zdravil, za kar se ne bo moč 
dodatno zavarovati. V Mari
boru nočejo o tem niti slišati, 
saj je bilo to pred leti edino 
slovensko mesto, ki je s solidar
nostjo pokrivalo obveznosti iz 
participacije.

Na skupščini sindikata so za 
predsednika ponovno izvolili 
Eriha Šerbca, za sekretarja 
prav tako ponovno Jožeta Ko
rošca, za podpredsednico sin
dikata pa Darinko Avguštiner 
iz mariborske bolnišnice.

M. F.

Proti odpuščanju delavcev v zdravstvu

Od leve proti desni: Erih Šerbec, predsednik, Darinka Avguštiner, podpredsednica, in Jože Dušan Semolič: »Če si bogat, imaš odprta vsa vrata, če pa si reven, pomeni bolezen lahko 
Korošec, sekretar sindikata zdravstva in socialnega skrbstva. pravo katastrofo ...«

ki odhajajo v privatno prakso, 
običajno puščajo osebje v zavo
dih. Brezposelnost grozi še zla
sti nezdravstvenemu osebju. 
Zato bi moralo ministrstvo za 
zdravstvo ob podeljevanju 
koncesij od posameznika zah
tevati, da s pogodbo prevzame 
tudi določen del delavcev, ki so

liti nagrajevanje le po kolek
tivni pogodbi za zdravstvo ozi
roma le po poklicni pogodbi, ne 
pa to področje urejati z zako
nom, kar pomeni negiranje ta
rifnega dela kolektivne po
godbe.
»Plače v zdravstvu so abso
lutno prenizke, pogovarjamo

Na slovenski trg prihaja žvečilni gumi z nikotinom Nicorette, ki bo pomagal premagati začetne nevšečnosti 
pri odvajanju od kajenja. Proizvaja ga Krka iz Novega mesta, kupiti pa ga je moč v lekarnah.

ZA MLADE BREZ 
RAZUMEVANJA

Od prvega junija dalje bo Republiški zavod za zaposlovanje 
sofinanciral pripravništvo izključno tistim iskalcem prve zapo
slitve s strokovno izobrazbo, ki čakajo na zaposlitev 12 mesecev 
in več. Skratka, vsi tisti, ki so končali šolanje in bi se radi 
zaposlili kot pripravniki ob pomoči zavoda, bodo ostali praznih 
rok in bodo morali lepo sedeti doma vsaj eno leto. Podjetja 
namreč nič kaj rada ne zaposlujejo pripravnikov, ampak de
lavce z izkušnjami. Da bi mladi strokovnjaki, po zaključnem 
izobraževanju, lahko pridobili vsaj prve delovne izkušnje, je 
Republiški zavod za zaposlovanje sofinanciral opravljanje pri
pravništva.

Napovedi o zaposlovanju 
pripravnikov niso nič kaj rož
nate. Od vseh za letos napove
danih zaposlitev pripravnikov 
je delež načrtovanih zaposli
tev le 24-odstoten. Podjetja in 
organizacije načrtujejo okrog 
pet tisoč pripravniških mest, 
približno dva tisoč mest pa je 
rezerviranih za lastne štipen

diste. Koliko jih bo v resnici 
dobilo delo, pa je odprto vpra
šanje.

Na zavodu za zaposlovanje 
utemeljujejo zategovanje pasu 
na področju pripravništva 
s pomanjkanjem denarja. 
V državnem proračunu je za 
letošnji program sofinancira
nja pripravništva kar za tret

jino manj denarja kot lani ozi
roma le dobra milijarda tolar

jev. Večina tega denarja pa je 
že skoraj porabljena, saj gre 
v povprečju za sedemmesečne 
obveznosti za vsakega vklju
čenega pripravnika.

Zato bo republiški zavod 
sofinanciral pripravništvo le 
tistim iskalcem prve zaposli
tve s strokovno izobrazbo, ki 
čakajo na delo najmanj eno 
leto. Takih pa je bilo ob koncu 
lanskega leta več kot štiri ti
soč. Sofinanciranje pripravni
štva bi moralo urejeni državi 
nemoteno potekati za oboje in 
še z dodatnimi spodbudami za 
dolgotrajno brezposelne.

Vprašanje je le, kje tiči de
janski vzrok za takšen ukrep, 
ki bo prizadel mlade, saj vse 
težje dobijo ustrezno delo. Gre 
res le za pomanjkanje denarja 
ali pa za takšno razporeditev 
sredstev v ministrstvu za delo, 
socialne zadeve in družino, 
kot pač ustreza trenutnim po
litičnim razmeram?

Marija Frančeškin

V zadnjih letih se pogostost kajenja v zahodnem 
svetu sicer zmanjšuje, zato pa se s tobakom omamlja 
vse več ljudi, zlasti mladih, v Vzhodni Evropi, Aziji 
in predvsem v državah v razvoju. K navajanju mla
dih na kajenje pomembno pripomorejo reklamne 
kampanje multinacionalk, ki povezujejo kajenje z le
pimi, neodvisnimi, zdravimi in uspešnimi ljudmi.

Precej učinkovitih reklam je usmerjenih povsem na 
najstnice, zato ni presenetljiv podatek Svetovne 
zdravstvene organizacije, da je med mladino mar
sikje že več kadilk kot kadilcev.

Med odraslimi Slovenci je nad pol milijona rednih 
ali občasnih kadilcev. Po podatkih različnih anket bi 
se do dve tretjini kadilcev želelo otresti svoje zdravju 
škodljive navade. Psihosocialno odvisnost mora 
vsakdo premagati sam s svojo voljo in motivacijo.

Rešitev za farmakološko odvisnost od nikotina so, 
švedski strokovnjaki našli v žvečilnem gumiju Nico
rette. Nikotin so vključili v osnovo žvečilnega gu
mija, ki ga bivši kadilec žveči vsakokrat, ko začuti 
željo po cigareti. Še boljše rezultate so dosegli z red
nim žvečenjem novega žvečilnega gumija vsako uro. 
Tako so bivšim kadilcem omogočili, da potešijo željo 
po nikotinu, obenem pa se izognejo drugim škodlji
vim sestavinam tobačnega dima, kot so katran, oglji
kov monoksid in mnoge dražeče snovi.

V 16 letih uporabe omenjenega nikotinskega nado
mestka z dvema miligramoma nikotina v več kot 50 
državah so z mnogimi študijami dokazali, da je nje
gova uporaba podvojila možnost kadilcev pri odva
janju od kajenja. Uporabljajo ga tudi uvidevni ka
dilci, ki težko zdržijo dlje časa v prostorih, kjer je 
kajenje nezaželeno ali prepovedano. In še navodila 
za vse tiste, ki želijo nehati kaditi: Na začetku pripo
ročajo 8 do 15 žvečilnih gumijev na dan. Ko boste 
premagali željo po kajenju, postopoma zmanjšujte 
število dnevno prežvečenih gumijev. Priporočajo, da 
tega ne storite prej kot po treh mesecih. V tem času je 
namreč nevarnost, da začnete ponovno kaditi, naj
večja. *■ M. F.

NADOMESTEK ZA CIGARETO

I
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Ustavno sodišče o zakonu o denacionalizaciji

PRAVNI SEGEDIN
Te dni nam je prišla v roke odločba Ustavnega sodišča Republike Slovenije, ki obravnava vrsto predlogov in pobud za oceno 

skladnosti posameznih členov zakona o denacionalizaciji z ustavo. Iz nje je moč že na prvi pogled razbrati, da se je ustavno sodišče 
odločilo braniti omenjeni zakonski zmazek, ki je po nekaterih strokovnih ocenah prej revolucionarni kot pa pravni akt. Zaradi tega 
bi bilo prav zanimivo opazovati obravnavo ustavnega sodišča; če bi kdo dal pobudo za oceno skladnosti zakona z ustavo v celoti. 
Tembolj, ker je na dlani, da je zakon, tak, kakršen je, diskriminatorski do upravičencev, saj upošteva le pravne, ne pa tudi 
ekonomskih lastnikov. Ker ustava določa enakost pred zakonom, je potemtakem vsakemu laiku jasno, da zakon spodbija ustavo, 
o čemer je pred časom na široko razglabljal prof. Bajt. Prav zato nikakor niso presenetljive ugotovitve, da zakon pri popravi starih 
krivic povzroča nove. Še zlasti tam, kjer breme poravnave starih krivic domala povsem prelaga na podjetja (z družbeno lastnino) in 
posledično seveda tudi na nič krive delavce.

Omenjena odločba obrav
nava predloge in pobude, ki so 
jih na ustavno sodišče naslo- 
yili: Slovenijavino, Delikatesa 
in Koto iz Ljubljane ter Vele
trgovina Potrošnik iz Murske 
Sobote in Tolo iz Šentjurja pri 
Celju. Hkrati je ustavno so
dišče v ta paket obravnav uvr
stilo še pobude dr. Nika Ko
ritnika in mag. Jožeta Olupa 
iz Ljubljane ter Frančiške 
Skok iz Domžal. Kot nam je 
dejal direktor Tovarne lahke 
obutve Tolo iz Šentjurja pri 
Celju Ivan Jager, je odločba 
zanj svojevrstni pravni sege- 
din, čemur je mogoče pritrditi.

Kdo presoja skladnost zakona 
z ustavo?!

Slovenijavino, Vektor in 
Tolo v svojih pobudah nava
jajo, da 16. in 51. člen zakona 
o denacionalizaciji vzpostav
ljata razlike med zavezanci 
glede na njihov status. Po
djetja v mešani lastnini naj bi 
bila v privilegiranem položaju 
v primerjavi s pravnimi ose
bami v družbeni lastnini. Pr
vim se premoženje odvzame 
ne glede na to, kako so ga pri
dobila, medtem ko se podjetja 
v družbeni lasti razlastijo 
v korist upravičenca. Takšne 
zakonske intence potrjuje tudi 
73. člen zakona o denacionali
zaciji, ki za odplačno pridob
ljene nepremičnine določa le 
odškodnino, in to po predpisih 
0 razlastitvi in prisilnem pre
nosu nepremičnin v družbeni 
lastnini. Ustava pa določa, da 
se lahko lastninska pravica na 
nepremičninah odvzame le 
v javno korist, ne pa v korist 
Posameznikov.

Ustavno sodišče na to po
budo odgovarja z odgovorom 
državnega zbora in mnenjem 
ministrstva za pravosodje, kar

najbrž ni bil namen predlaga
teljev, ki se s svojimi pobu
dami niso obrnili na zakono
dajno, temveč na sodno vejo 
oblasti. Vendar to ustavnega 
sodišča nič ne moti in se v za
vračanju omenjene pobude 
mirno nasloni na argumenta
cijo državnega zbora in mini
strstva za pravosodje, ki ugo
tavljata, da 16. člen zakona 
o denacionalizaciji ni v na
sprotju z 69. členom ustave. 
Pri tem pa se sklicujeta na 
hudo majavo podkrepitev: 
»Družbena lastnina ima po 
mnenju ministrstva za pravo
sodje nekatere atribute last
ninske pravice, vendar pa je 
z lastninsko pravico ni mo
goče enačiti. Veljavna ustava 
družbenih sredstev oziroma 
družbene lastnine ne varuje, 
niti ne pozna instituta druž
bene lastnine.« V nadaljeva
nju te podkrepitve navajajo, 
da naj bi bilo merilo vračanja 
vrsta lastnine in da so glede 
tega vsi subjekti v enakem po
ložaju. Čudovito! Ne da bi se 
podrobno spuščali v to pravno 
latovščino, lahko le ugoto
vimo, da utegne takšna argu
mentacija še kako priti prav 
tako imenovanim divjim pri- 
vatizerjem. Če ima družbena 
lastnina le nekatere atribute 
lastninske pravice, vendar je 
ni mogoče enačiti z lastninsko 
pravico, to lahko samo po
meni, da so divji privatizerji 
okradli le nekatere atribute te 
lastnine, ne pa tudi lastnino 
samo. Seveda je vsakemu člo
veku pri zdravi pameti jasno, 
da s to pravno razlago nekaj 
ni v redu, ali pa je kaj narobe 
z njegovo pametjo.

Larifari
Seveda je to le eden od šte

vilnih ocvirkov, ki jih vsebuje

omenjena odločba ustavnega 
sodišča. Z njimi pa človek 
dobi občutek, da je pravo prej 
kakšna alkimistična kot pa 
eksaktna veda, saj se da, sodeč 
po tej odločbi, tako ali dru
gače zagovarjati prav vsako 
norost. Bilo bi prav zanimivo, 
ko bi to odločbo dobilo v roke

kakšno nepristransko medna
rodno sodišče.

Ustavno sodišče v tej od
ločbi opravičuje dober namen 
zakonodajalca. Tako ugotav
lja, da je namen zakona o de
nacionalizaciji poprava kri
vic, ki jih je država prizade

jala lastnikom zasebnega pre
moženja med drugo svetovno 
vojno in po njej. Zakon po 
ugotovitvi ustavnega sodišča 
ne razveljavlja predpisov, ki 
so bili podlaga za podržavlja
nje, in tega ne predvideva 
v postopkih denacionalizacije. 
Kako naj normalen človek ra
zume ti dve ugotovitvi? Naj
prej vsekakor tako, da je dr
žava povzročila krivice lastni
kom zasebnega premoženja. 
Potem pa tudi tako, da pred
pisi, po katerih je to počela, še 
veljajo, ker jih ni razveljavila. 
Po logiki stvari bi človek torej 
lahko upravičeno pričakoval, 
da bo tisti, ki je krivice storil, 
moral zdaj tudi sam nositi 
breme njihovega popravlja
nja. Vendar ustavnega sodišča 
to sploh ne zanima, ampak 
v nadaljevnaju ugotavlja, da 
zakon iz gospodarskih in poli
tičnih (sic!) razlogov (lastni
njenje in poprava krivic) na 
novo ureja lastninska raz
merja z učinkom za naprej (ex 
nune). To pa naj bi zakon za
gotavljal tako, da se upravi
čencem pravno formalno po
državljeno premoženje ne 
vrne, ampak ti na podržavlje
nem premoženju s pravno
močnostjo odločbe o denaci
onalizaciji pridobijo le last
ninsko pravico. Čisti larifari!

Odločba ustavnega sodišča 
si v tej kolobociji nekje pri 
koncu privošči še cinizem par 
ekscellence. Ugotavlja, da je 
zakon o denacionalizaciji zas
novan na načelih pravne dr

žave, ki uveljavljajo pravič
nost, torej odpravo povzroče
nih krivic z odvzemom premo
ženja. Če bi bilo to res tako, 
potem zakon pri popravi sta
rih krivic vsekakor ne bi smel 
povzročati novih. Ker pa 
dnevno ugotavljamo, da za
kon počne prav to, si tako pra
vičnost na načelih pravne dr
žave nekdanji Demos, ki je ta 
zakon v skupščini sforsiral, in 
ustavno sodišče lahko nekam 
zatakneta. Če že govorimo 
o pravičnosti, ima ta gotovo 
večjo legitimiteto v 13.812 vo
livcih, ki so se opredelili za 
spremembo zakona o denaci
onalizaciji. Dokončno pa 
bomo o njej lahko govorili 
šele, ko se bo kdo v tej družbi 
spomnil in zbral tolikšno šte
vilo podpisov, ki bodo oblast 
prisilili k razpisu referen
duma. Do takrat pa bi bilo 
zelo umestno, če posamezne 
veje oblasti skupaj z ustavnim 
sodiščem svojih dejanj in ak
tov ne bi utemeljevali s takš
nimi pojmi, kot je pravičnost.

Kajti če smo že pri njej, je 
bilo nekoč tudi pravično, da se 
je podržavilo kapitalistično, 
cerkveno, veleposestniško in 
kolaborantsko premoženje. In 
kar je bilo takrat za nekoga 
pravično, je bilo za drugega 
hudo krivično. Danes ni po
polnoma nič drugače. Zato bi 
človek vsaj od ustavnega so
dišča pričakoval, da v svojih 
odločbah v državi, ki se ima za 
demokratično, ne klati neum
nosti. ivo Kuljaj

NE DELAJTE NOVIH KRIVIC
Francu Izgoršku, predsedniku ZLRP Slovenije in njihovim članom

Dne 26. 5. 1995 sem v pismih 
bralcev prebrala vaš odgovor na 
vprašanja g. Mirana Potrča, ki ga 
imenujete idejnega vodjo in na
sprotnika zakona o denacionali
zaciji.

Moram Vas razočarati, idejni 
vodja ni g. Potrč, niti ni g. Šketa, 
temveč smo to mi, 13.812 volivcev 
- stanovalci, delavci, kmetje, po
djetniki, obrtniki.

Tudi mi navadni državljani sa
mostojne Republike Slovenije 
znamo brati.

V Uradnem listu z dne 28. de
cembra 1991 je Skupščina Repu
blike Slovenije sprejela USTAVO 
REPUBLIKE SLOVENIJE.

Po več stoletjih ponovno
PROTESTANTSKI KATEKIZEM na Slovenskem.
Knjiga s 500 stranmi kot - dialog 

med posameznikom in religijo 
med teologijo in humanistično znanostjo 
med cerkvijo in družbo

Dodatek v PROTESTANTSKEM KATEKIZMU prinaša:
- vse predgovore slovenskih protestantskih piscev v njihovih delih v sodobnem slovenskem 
knjižnem jeziku (Trubar, Dalmatin in prekmurski protestantski pisci)
- literarnozgodovinski esej
- fotografije vseh slovenskih evangeličanskih cerkva s temeljnimi zgodovinopisnimi podatki 

Založnika sta ČZP Enotnost in Evangeličanska cerkev v Sloveniji.
Maloprodajna cena PROTESTANTSKEGA KATEKIZMA bo 10.000 SIT. V prednaročilu vam 
nudimo 20-odstotni popust in plačilo v enem ali v dveh obrokih.
Prvi obrok v prednaročilu znaša 5.000SIT. Knjigo lahko naročite in plačate prvi obrok pri ČZP 
Enotnost, Dalmatinova 4, Ljubljana.
Drugi obrok v znesku 3.000SIT boste plačali ob prevzemu PROTESTANTSKEGA KATE- 
KIZMA.ali pa po prevzemu knjige na pošti.
Prednaročila sprejemamo do 15. aprila 1995.
Zaradi omejene naklade vas pozivamo, da knjigo nemudoma naročite!
KNJIGA, KI JE VEČ KOT KATEKIZEM!

K-
Naročilnica za Protestantski katekizem
Pri ČZP Enotnost naročamo .

Knjigo pošljite na naslov:___

Ulica, poštna številka in kraj: _ 

Ime in priimek podpisnika:__

. izvodov Protestantskega katekizma

1. Račun bom(o) plačal(i) v enkratnem znesku - po povzetju (v predplačilu do 15. aprila 1995 je cena 
8.000 SIT)

2. Račun bomo plačali v dveh obrokih (v predplačilu do 15. aprila 1995 znaša I. obrok 5.000 SIT, po prevzemu 
pa še 3.000SIT)

3. EMŠO za individualne naročnike . 

Datum naročila________________ Podpis naročnika .

Stroški dobave in 5-odstotni davek so vključeni v ceno

Citiram:

1. člen
Slovenija je demokratična re

publika.
Zato Vam ne dovolim, da me 

imenujete - uživalci tuje lastnine. 
Dne 21. 7. 1972 sem uradno dobila 
od Stanovanjskega podjetja Dom, 
Ljubljana, Kersnikova 8/IV 
v uporabo na podlagi odločbe sta
nodajalca SO Ljubljana Center 
stanovanjsko pogodbo.

Dne 6. 6. 1979 sem ponovno na 
podlagi 1. odstavka 44. člena za
kona o stanovanjskih razmerjih 
podpisala stanovanjsko pogodbo 
z Ljubljano Center.

Dne 30. 9. 1992 sem ponovno 
podpisala stanovanjsko pogodbo 
in na pogodbi je tudi podpisana 
kot lastnik Občina Ljubljana 
Center. V zemljiško knjižnem iz
pisku, ki je bil izdan 15. 7. 1991, je 
nepremičnina vpisana kot druž
bena lastnina. To se pravi, da ni
smo uživalci tuje lastnine, temveč 
smo po zakonu bili uživalci druž-' 
bene lastnine. Za to družbeno 
lastnino pa so se naši očetje, dedi, 
babice borili od leta 1941-1945. 
Meni, ki sem se rodila po vojni, so 
borci NOB omogočili, da sem 
lahko v miru in svobodi študirala, 
se potem zaposlila in tako s plače
vanjem raznih prispevkov, ki mi 
jih je takratna oblast trgala od 
osebnega dohodka, gradila našo 
lepo domovino in pripomogla 
k povečanju vrednosti družbene 
lastnine. Zato sem uživala sadove 
svojega dela, ne vašega.

2. člen
Slovenija je pravna in socialna 

država.
Zato tudi trdim, da je zakon 

o denacionalizaciji skrajno škod
ljiv, krivičen, nesocialen in proti- 
delavski proces.

Država je narod. Poslanci 
v parlamentu so na volitvah bili 
izvoljeni, da zastopajo interese 
ljudstva, vlada je torej servis, ki 
ga plačujemo davkoplačevalci, da 
opravljajo določene storitve za 
državljane RS. Zato imam vso 
pravico, da od poslancev, ki me 
zastopajo v vladi RS, zahtevam, 
naj v parlamentu sprejemajo za
kone, ki ne bodo kršili človekovih 
pravic in temeljne svobode.

V pravni in socialni državi s po
pravljanjem krivic si poslanci ne 
morejo dovoliti, da s sprejetim za
konom delajo nove krivice.

Če je po II. svetovni vojni prejš

nja oblast komu nekaj vzela, si 
sedaj kot demokratična, pravna in 
socialna država ne more dovoliti, 
da s tem, ko enim nekaj vrne, dru
gim vzame in na ta način dela 
nove krivice.

Poslanci bi se morali zavedati, 
da so po vojni ljudje, ki so bili na 
oblasti, dali tovarne delavcem, 
hiše ljudem, ki so ostali po vojni 
brez vsega, zemljo so dali kmetij
skim kombinatom, in če sešteješ 
število ljudi, ki jim sedaj delajo 
nove krivice, je ta številka veliko 
večja. Primer v hiši, kjer stanu
jem, je 18 družin in ljudi je 42, ki 
so pred zakonom v neenakoprav
nem položaju. Vsi stanovalci 
imamo stanovanjsko pogodbo 
z Občino Ljubljana Center, ki se
daj niti ne obstaja več, lastnik, ki 
je dobil hišo vrnjeno, pa po 147. 
členu stanovanjskega zakona niti 
slišati noče, da bi sklenili na
jemno pogodbo z občani, ki imajo 
stanovanjsko pravico, najkasneje 
v šestih mesecih po uveljavitvi 
tega zakona.

Zato Vam ne morem pritrditi, 
da ZLSD skuša z organiziranim 
nasprotovanjem procesu denaci
onalizacije - temu visoko moral
nemu dejanju države Slovenije, 
kot to imenujete Vi, zaploskati.

1. Država Slovenija, ko jemlje 
meni in daje Vam, ni nič visoko 
moralna.

2. Poslancev je v DZ 90, od teh 
je glasovalo proti spremembi 
samo 37 poslancev, za je glasovalo 
12 poslancev, sprašujem se, kje so 
bili preostali poslanci - skriti.

To se pravi, da so določeni po
slanci izkoristili odsotnost ostalih 
in glasovanje podtaknili ob pra
vem času.

Jaz kot državljanka na takšno 
glasovanje ne bi bila ponosna in 
tudi raznih zahval ne bi pisala 
v pisma bralcev.

Sem pa ponosna, da nas je 
13.812 državljanov podpisalo in 
tako jasno izrazilo podporo za 
spremembe zakona o denacionali
zaciji. Če bi naša država bila 
pravna in socialna, sploh poslanci 
leta 1991 ne bi podprli sprejema 
stanovanjskega zakona in zakona 
o denacionalizaciji, temveč bi 
sprejeli zakon, da se stvari v na
ravi ne vračajo, da država RS da 
garancijo za izdane papirje, in 
mimo bi lahko spali, ker ne bi 
delali novih krivic in pri glasova
nju za spremembe zakona o dena
cionalizaciji se jim ne bi bilo treba 
skrivati.

14. člen
Enakost pred zakonom
V Sloveniji so vsakomur zago

tovljene enake človekove pravice 
... vsi so pred zakonom enaki, ne 
glede na narodnost, spol ... Ker 
mislim in vem, da ZLDS (in njeni 
varovanci, kot nas imenujete) za
stopa vprašanje človekove pravič
nosti pravne države in ne dnevne 
politike njenih potreb, zahtevam 
od vas, nekdanjih lastnikov, da 
tudi nam, ki nam država RS dela 
nove krivice, pustite, da se borimo 
za svoje pravice, in ne dovolim 
Vam, da me žalite in imenujete, da 
sem od kogar koli kakršna koli 
varovanka.

Vas kot lastnike nekdanjega 
premoženja je skrbelo samo eno, 
in sicer sprememba, v kateri je bil 
predvsem poudarek na obveznih 
revizijskih postopkih že pravno
močnih odločb o vrnjenem premo
ženju.

Tukaj Vas čevelj žuli, pravi 
stari slovenski pregovor, in ker se 
bom jaz borila za svojo pravico, ki 
mi pripada po USTAVI RS, Vas 
bo ta čevelj nepoštenosti, zavaja
nja, prilaščanja družbene lastnine 
še nekaj časa žulil.

Samo primer: zahtevam revi
zijo, na kakšen način je g. dr. Edo 
Pirkmajer dobil sredstva davko
plačevalcev od mesta Ljubljane in 
občine Center, in sicer polovico 
denarja za obnovo pročelja Na- 
glasove hiše na Novem trgu 6 (ča
sopis Delo, petek, 30. septembra 
1994, str. 9.).

Ali je to pošteno, ali mislite, da 
bi Vam pravna, socialna, demo
kratična država to dovolila? Ali ni 
to dnevna politika g. Vidmarja in 
g. Strgarja, ki sta bila vodilna na 
takratni Občini Ljubljana Center 
in Mesto Ljubljana?

Zato zahtevam, da ne pljuvate 
in se ne delate, kako ste pošteni in 
da boste vlagali v gospodarstvo in 
razvoj naše domovine.

Pustite nas, da sami vlagamo
v razvoj, če naših prednikov ni 
zlomil okupator 1. 1941, nas tudi
vi ne boste, ko se borimo za svoje 
pravice, za svojo svobodo in svojo 
socialno varnost.

Žalostno je samo to, da se mo
ram boriti za to, kar rni USTAVA 
RS zagotavlja. Ali mi res, je vpra
šanje mnogih stanovalcev, delav
cev, podjetnikov in obrtnikov iti 
njihovih družinskih članov.

Irena Slemenih
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- No, pa je vlada sprejela sklep o tem, da bomo spremenili ustavo 
in bodo potem tudi tujci lahko kupovali nepremičnine v Sloveniji, 
smo oznanili, ko smo stopili v bife Bližnja srečanja posebne sorte, 
kjer je že zasedala stalna družba z obveznim tovarišem Neposrednim 
proizvajalcem raznih strok, ki je na svojem stalnem prostoru ob 
šanku zložno pil svoje pivo.

»Oho, vi kot da se tega veselite!« je dejal.
- Seveda, zdaj ne bo več ovir za naše pridruženo članstvo v Evrop

ski uniji.
»Ali bo potemtakem zunanji minister spet postal Peterle?«
- Zakaj pa?
»On je za naš prostor med čakajočimi ponudil manj, le okrog 200 

ezulskih objektov, za plačilo seveda.«
- Oh, dajte, vi bi spet radi vse skupaj spolitizirali. Važno je le, da 

smo se odločili spremeniti ustavo ...
»Tale razprodaja po mojem ne bo šla skozi parlament. Za spre

membo ustave je potrebna dvetretjinska večina.«
- No, Drnovšek to dobro ve, zato pa bo dal stvar na referendum in 

vsi Slovenci se bomo odločili za spremembo ustave ...
»Brez mene.«
- Kaj nočete v Evropo!? Zakaj pa smo šli iz Jugoslavije!?
»Jaz si že želim v Evropo, ampak ne v tako, kjer smo Slovenci že 

vnaprej vsega krivi.«
- Krivi, česa!?

»Poglejte, najprej so Italijani proti temu, da sploh vstopimo 
v evropsko čakalnico, ker nismo pripravljeni prodajati svoje zemlje 
tujcem oziroma ezulom. Potem so proti nam Grki, češ da bi se mi 
morali odreči nakupom grške zemlje ob grških mejah. Proti tem 
grškim zahtevam pa so Italijani. In zdaj ne vem, ali bomo, če 
zmagajo Italijani, Slovenci primorani kupovati grško zemljo, ha, ha. 
Dalje Grki zahtevajo, da se njihovi tovornjaki na poti v Evropo 
neomejeno vozijo po slovenskih cestah, Avstrijci so pa proti temu, 
ker se bojijo, da bodo grški tovornjaki vdirali iz Slovenije na njihove 
deviške ceste ...»

- No, to se bo že uredilo. Evropa bo prej ali slej našla skupni jezik.
»Ha, ha. Spomnite se mastrichtiskih sporazumov o enotni carini.

Samo pol držav je pristopilo k temu sporazumu, pa še te se kujajo. 
Meni se zdi, da se Evropa še dolgo ne bo združila. Bo pa Evropi ravno 
majhna Slovenija ali kakšna podobna država prišla prav, da se bodo 
sprenevedali in se prepirali med seboj.«

- Tale je pa bosa. Saj je večina članic vendar za to, da gre 
Slovenija v Evropsko unijo.

»Nisem prepričan. Evropa zganja svojo načelnost prav pri Slove
niji, in to prav zato, ker je Slovenija majhna.«

- To je nelogično. Saj majhna Slovenija nikogar ne more ogrožati.
»Zakaj pa potem niso Nemci sprožili vprašanj svojih povojnih

izgnancev s Češke ali Poljske? Ne veste!? Zato, ker sta Češka in 
Poljska precej večji in torej predstavljata trg. Slovenija pa je hudi
čevo majhen trg, za en Muenchen nas je. In ker bomo iz Evrope malo 
uvažali, ob evropskih brezcarinskih ugodnostih in naših slabih pla
čah pa toliko več izvažali, pač zanje nismo ne vem kako zanimivi.«

- Pa ja ne boste rekli, da se nas bojijo?
»Bojijo ne, ampak kaj preveč navdušeni nad nami pa tudi niso.«
- Ja in kaj naj torej storimo po vašem mnenju?
»Jaz bi počakal. Navsezadnje pravi diplomati vselej znajo čakati. 

Pri nas pa se vsem mudi: Peterletu, Thalerju, Drnovšku ... In to 
naglico nam tujci zaračunavajo. Če se bomo odločili za spremembo 
ustave, jo bomo plačali z našo zemljo. In to le zato, da se bodo naši 
diplomati lahko pohvalili, kako so nas uspeli zgnesti v evročakal- 
nico.«

Bogo Sajovic
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Horoskop

Omejeno sovraštvo
Eden najbolj znanih reformatorjev, ki so želeli reformirati katoliško 

cerkev, je bil Jan Hus (rojen 6. junija 1371). Bil je praški pridigar. 
Zaradi svojega pridigarstva, ki je v nekaterih točkah nasprotovalo 
uradni katoliški cerkvi, je bil leta 1411 izobčen. Nekaj let kasneje je bil 
pozvan pred cerkveni koncil v Konstanci, kjer naj bi pojasnil svoja 
stališča. Bil je spoznan za heretika, in ker se svojih idej ni hotel odreči, 
so ga na povratku iz Konstance, kljub obljubljeni imuniteti, priprli in 
izročili sodišču. To ga je obsodilo na smrt na grmadi. Leto kane j e (1415) 
je bila obsodba tudi izvršena. Njegova usmrtitev pa ni prinesla konca

njegovim naukom, nasprotno, njegovi privrženci, imenovani husiti, so 
ga razglasili za mučenca. Ogorčenje in protesti zaradi njegove smrti so 
se razplamteli v oborožen upor ne le proti cerkvi, ampak tudi cesarstvu. 
Husiti pa so bili neenotni in razdeljeni v zmernejše utrakviste in radi
kalnejše taboriste (po utrdbi Tabor, kjer je bil sedež gibanja). Pomiritev 
med utrakvisti in cesarstvu in cerkvi zvestimi silami ter njihova zveza je 
omogočila poraz taboristov v bitki pri Lipanah leta 1434. Dve leti 
kasneje pa je cerkev tudi uradno potrdila večino utrakvističnih zahtev, 
različne husitske ločine pod raznimi imeni obstajajo še danes, vendar je 
večina gibanja utonila v morju reformacije v 16. stoletju.

Usmrtitvi Jana Husa je prisostvovalo veliko ljudi. Ko je ta že stal na 
grmadi (bil je obsojen na sežig pri živem telesu), je od nekod priromala 
kmečka mamca s butarico dračja. Priložila jo je mogočnemu kupu 
kuriva, ki naj bi upepelil obsojenca. Ko je Hus videl to dejanje, je 
pripomnil: t
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Nagradna križanka št. 25
Rešeno križanko nam pošljite do 13. junija 1995 na naslov: ČZP 

Enotnost, Dalmatinova 4, 61000 Ljubljana, p.p. 479 na dopisnici ali 
v pismu s pripisom Nagradna križanka št. 25. Nagrade so 5.000, 3.000 in 
2.000 tolarjev.
Rešitev nagradne križanke št. 23
NAKSOS, MASKA, OIIRANA, OZALJ, VIT, ESAD, KAD, OLINKA 
BEROVA. IRENA, FARA, IK, GLOSATOR, NORKA, ATEROM, JU
ANA, EOL, NAMAKANJE, SŽ, KRA, GROF, NOE, DN, LANE, TAN

TAL, RAM, O KAN, IH, O RA, OPAAS, S A, AAK, VLAKOVODJA, 
ANTUN, KOMPOST, RAN, SOLENOIDI, TLAČANI, IVAN AASEN 
AORIST
Izžrebani raševalci nagradne križanke št. 23:
1. Marija Korošec, Zg. Senarska 61.
62235 Sveta Trojica __
2. Boris Borovina, Ljubljanska 9,
66230 Postojna
3. Pavla Brezovšek, Cesta na Griču 8,
63320 Velenje

Nagrade bomo poslali po pošti.
Križanki pripravil
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Janšev
kapital

meščanskem po njej. Marija Tere
zija in Franc Jožef II. se obračata 
v grobu, ker jima nikakor ni 
jasno, kako je lahko Bog dal dr
žavo takšnim tepcem, kot so Slo
venci.

Zagožnova
podlaga

Janez Janša, šef SDSS, je dejal, 
da socialdemokrati ne podpirajo 
spremembe ustave, dokler vpra
šanje lastnine tujcev ne bo ure
jeno z zakonom, sprejetim z dvo
tretjinsko večino. Janša je prepri
čan, da razlogi za hitenje pri spre
minjanju ustave niso toliko zuna
njepolitični kot notranjepolitični. 
Po njegovem mnenju se je namreč 
v tujini nakopičila velika vsota 
denarja, nakazanega iz države na 
račune zasebnikov, ki želijo sode
lovati pri lastninjenju zemlje, 
predsem v državni lasti. Ker 
Janša doslej še ni pojasnil, kam so 
se izgubile ogromne vsote deviz 
od preprodaje orožja, upravičeno 
torej lahko domnevamo, da sam ni 
zainteresiran za lastninjenje zem
lje. Tembolj, ker je doslej že več
krat dokazal, da se da z drugimi 
posli veliko bolje zaslužiti kot pa 
z zemljo.

Ekspertiza
Simšičeve

Danica Simšič, poslanka v dr
žavnem zboru, je dejala, da so po
slanci DS iz načelnih razlogov 
podprli zakon o začasnem zadrža
nju vračanja premoženja cerkvi. 
Preden se bodo o tem ponovno 
odločali, hočejo imeti pred seboj 
ekspertizo vlade, iz katere bo raz
vidno, ali je cerkev sploh bila last
nik gozdov na Gorenjskem, ki jih 
hoče zdaj nazaj. To pa je približno 
tako, kot če bi čakala na eksper
tizo o naravi slovenske demokra
cije, za katero ni čisto jasno, ali 
temelji na fevdalnem redu pred 

■ izbruhom francoske revolucije ali

Dr. Franc Zagožen, poslanec 
SLS, je ugotovil, da bi s sprejet
jem zakona o začasnem zadržanju 
vračanja gozdov cerkvi to za ne
določen čas izločili iz kroga upra
vičencev do denacionalizacije, za 
kar ni prav nobene pravne pod
lage. Dodal je, da je predlog za
kona povsem politično motiviran, 
za kar ni prav nobene pravne pod
lage. Zagožen je ob tem pozabil 
povedati, kako je bil motiviran 
sam zakon o denacionalizaciji, ki 
je ustvaril pravno podlago za vra
čanje gozdov cerkvi, kar je uni
katni slovenski izum v Evropi. 
Prav tako je pozabil dodati, s čim 
je bil motiviran dr. Anton Koro
šec, da je leta 1939 v Cvetkovičev! 
vladi sforsiral uredbo, s katero je 
bilo v pravno sumljivih okolišči
nah premoženje kranjskega ver
skega zaklada dodeljeno ljubljan
ski škofiji. In končno: le s čim je 
bil motiviran socializem, da je 
vsakemu cepcu dodelil doktorski 
naziv?!

Potrčeva 
struktura

Miran Potrč, šef poslanske sku
pine ZLSD, je podprl predlog Je
linčičevega zakona o začasnem 
zadržanju vračanja premoženja 
cerkvi. Svoje stališče je podkrepil 
z ugotovitvijo, da bi nesprejetje 
tega zakona uvedlo lastniško 
strukturo, povsem neprimerljivo 
z Evropo. Potrču očitno ni jasno, 
da tu ne gre za lastniško struk
turo, ki bi se primerjala z Evropo, 
temveč predvsem z Vatikanom.

Kuli

VREME
Piše: Andrej Velkavrh

Spremenljivo
Poletno vreme je lahko sončno in suho ali pa nevihtno, soparno in 
spremenljivo. Ob koncu prejšnjega tedna je bilo sončno, suho, prav 
prijetno, saj tudi temperature niso bile tako visoke, da bi motile dobro 
počutje. Toda že v torek popoldne je nastajala kopasta oblačnost in 
nevihte, ki so se potem le še krepile. Zrak se je nasičil z vlago, zato 
je bilo kakšen dan prav soparno, čeprav temperature spet niso bile 
tako visoke, da bi lahko govorili o vročini. Le en dan, v torek, je bilo 
v Novi Gorici 30 stopinj.
Do konca tedna bo še spremenljivo vreme.


